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روزنامه صبح ایران
رهبر معظم انقلاب اسلامی علت مصائب امروز دنیای اسلام به ویژه 
تاکید  و  اتحاد اسلامی دانستند  را ضعف  تأسف بار فلسطین  وضع 
و  صهیونیستی  جعلی  رژیم  محو  معنای  به  اسرائیل  محو  کردند: 
حاکم شدن دولت منتخب صاحبان اصلی فلسطین اعم از مسلمان، 
مسیحی و یهودی است.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای صبح روز جمعه در سالروز 
و  مصطفی)ص(  محمد  مرتبت  ختمی  حضرت  سعادت  با  ولادت 
حضرت امام جعفر صادق)ع( با مسئولان نظام، مهمانان شرکت کننده

 رئیس جمهوری با بیان این که دولت باوجود مشکلات اقتصادی، 
هرگز قصد برداشت از درآمد افزایش قیمت بنزین را ندارد و همه آن 
میان حدود ۶۰ میلیون نفر توزیع می شود، گفت: اقدام دولت در 
افزایش نرخ بنزین به نفع مردم و برای کمک به اقشار تحت فشار 
جامعه است.  ، حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« روز 
جمعه در دیدار برخی اعضای دولت و مسوئلان کشور به مناسبت 
میلاد پیامبر گرامی اسلام )ص( و امام جعفر صادق)ع(، به اقدام 
اخیر دولت در افزایش نرخ بنزین که از شب گذشته اجرا شد، اشاره

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار مسئولان نظام، مهمانان کنفرانس وحدت:

 محو اسرائیل یعنی صاحبان اصلی فلسطین 
بتوانند دولت را انتخاب کنند

رئیس جمهوری در دیدار عیدانه با برخی اعضای دولت و مسئولان کشور؛

افزایش نرخ بنزین برای کمک به اقشار تحت 
فشار است
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اجرای طرح مدیریت مصرف سوخت در کشور

جزییات طرح حمایتی دولت برای 
جبران افزایش قیمت بنزین

کلاف سردرگمی اصولگرایان و اصلاح طلبان هر روز پیچیده تر می شود

بحران سرلیستی
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و  باشد عالمانه  که  انحراف درهرجا  و   مدیرحوزه های علمیه گفت:  حوزه دربرابر خطا 
درست سخن می گوید و اهل جناح بازی نیست و نقد صحیح مواضع غلط از وظایف اصلی 
آن می باشد.  به گزارش مرکز خبر حوزه ،  آیت الله علیرضا اعرافی روز پنجشنبه در بیست 
امام  عالی  درموسسه  قم  علمیه  حوزه  خارج  و  عالی  سطوح  اساتید  اجلاسیه  یکمین  و 
خمینی)ره( افزود: جامعه اساتید پیشگام پیام رسول خدا)ص( است و پرچمداری و ابلاغ پیام 
خاندان رسول گرامی اسلام )ص( از کارهایی است که طلاب باید به آن عمل کنند.علی رغم 
همه کاستی ها، تلاش مجدانه و پیوسته مسئولان مرکز مدیریت حوزه های علمیه درجهت 
اعتلای حوزه است. وی گفت:  تدوین اسناد جامع درحوزه از اقداماتی است که ما درپرتو 
راهنمایی های مرجعیت انجام می دهیم و اقدامات خوبی درقم و شهرستانها انجام شده است.
وی تاکید کرد: ما دراین مسیر نیازمند حمایت و راهنمایی و نقد متخصصان هستیم و درحوزه

آیت الله اعرافی:

حوزه علمیه اهل جناح بازی نیست

4

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مشکلات متعددی در قم وجود دارد که از آن جمله 
مساله پارکینگ است؛ مسافران زیادی به قم می آیند و متاسفانه از پارکینگ مناسبی برخوردار 
نیستند. آیت الله ابراهیم امینی در دیدار با شهردار قم، با تاکید بر اینکه شهر قم شهر ویژه ای 
است، اظهار کرد: مشکلات متعددی در قم وجود دارد که از آن جمله مساله پارکینگ است؛ 
مسافران زیادی به قم می آیند و متاسفانه از پارکینگ مناسبی برخوردار نیستند. عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: امیدواریم با همت و دقت شما و با عنایتی که دارید مشکلات 
شهر قم حل شود و شهر به شرایطی برسد که همه بتوانند به خوبی از ظرفیت های آن بهره مند 
شوند. آیت الله امینی ضمن تقدیر از اقدامات شهرداری قم در سال های اخیر، گفت: هرچه 
می توانید در این شهر که مرکز روحانیت و انقلاب و تشیع است انجام دهید؛ قم شهری 

است که چندین هزار طلبه در آن در حال تحصیل هستند و تعدادی از آنها از شهرهای

آیت الله امینی در دیدار با شهردار قم :

مشکل کمبود پارکینگ در قم حل شود
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کمتر از چهار ماه تا انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی باقی مانده اما هر دو جریان اصلی سیاسی کشور در 
سردرگمی به سر می برند و نه تنها برای افراد حاضر در لیست های انتخاباتی خود به توافق نرسیده اند، بلکه با بحرانی برای 
انتخاب سرلیست های خود دست به گریبانند. دوم اسفند امسال انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی برگزار 
خواهد شد. انتخاباتی که با توجه به شرایط موجود کشور و اینکه دو سال بعد از آن در انتخابات ریاست جمهوری سال 

۱۴۰۰ رئیس جمهور جدیدی بر سر کار خواهد آمد، می تواند برای هر دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا حائز اهمیت باشد. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به آغاز مرحله 
جدید اجرای قانون هدفمندی یارانه ها و اصلاح قیمت 
حامل های انرژی از بامداد روزجمعه، ۲۴ آبان ماه  گفت: 
دولت به خانوارهای از یک نفر تا ۵ نفر، به میزان ۵۵ 

تومان کمک معیشتی پرداخت  تا حداکثر ۲۰۵ هزار 
خواهد کرد.  محمد باقر نوبخت گفت : سازمان برنامه 
مکلف شد عینا همه منابع حاصل از اصلاح قیمت حامل 

های انرژی را به حساب سرپرستان خانوارها واریز کند.

هر ایرانی روزانه چند دقیقه مطالعه می کند ؟
2
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محسن هاشمی :

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

در نظر دارد خودرو و موتور سیکلت مازاد بر نیاز خود را از طریق مزایده به شرح ذیل واگذار نماید. 
متقاضیان محترم میتوانند جهت بازدید و اخذ اسناد مزایده از تاریخ درج آگهی نوبت اول به 

مدت 7 روز کاری به آدرس سه راهی سلفچگان – کیلومتر ۲ جاده اصفهان ، منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان به دبیرخانه مراجعه نمایند.

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان
آگهی مزایده نوبت اول

امور اداری

اصلاح طلبان به 
بن بست نرسیده اند

محمدرضا عارف:

تریبون ها باید منادی وحدت درون
 خانواده انقلاب باشد

وزیر کشور: 

اعمال نظر شخصی در انتخابات نابخشودنی است
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اخبار

گام چهارم در تنگنای 
ماراتن انتخاباتی

 در روزها و هفته های اخیر و در شرایطی که کشور یک 
تنه در مقابل همه جهان ایستاده و از حقوق هسته ای و 

اقتصادی خود دفاع می کند، فضای سیاسی داخل کشور نیز تا حدی به سمت انتخاباتی 
شدن و شاخ و شانه کشیدن نهادها و جناح های سیاسی مختلف در مقابل یکدیگر پیش 
می رود. هر طرف می کوشد خود را به عنوان حامی مردم و طرف دیگر را به عنوان حامی 

فساد و رانت خواری جلوه دهد.
آنچه امروز مردم از رسانه ملی می شنوند، صحبت مکرر از گم شدن پول ها، فسادهای 
میلیارد تومانی و میلیارد دلاری است که ظاهرا نادیده گرفته شده و کسی برای رسیدگی 

به آن کاری انجام نداده است!
چنین پیام های منفی و دلسرد کننده ای در حالی از سوی سران قوای کشور مطرح می 
شود که ایران در حساس ترین موقعیت خود در عرصه سیاست خارجی قرار دارد؛ آغاز 
گام چهارم ایران در راستای کاهش یک مرحله دیگر از تعهدات برجامی خود، کشورهای 
مختلف را به واکنش وا داشته و همه آنها را که تا به حال از اجرای یکجانبه برجام توسط 
ایران خوشنود بودند عصبانی ساخته است. دولت آمریکا که مسبب اصلی مسأله دار 
شدن برجام است، برداشتن گام چهارم کاهش تعهدات برجامی و افزایش غنی سازی 
توسط ایران را گامی بزرگ در مسیری اشتباه دانسته و اعلام کرده که منتظر گزارش 

آژانس بین المللی انرژی اتمی در خصوص تحولات برنامه هسته ای ایران می ماند.
کشورهای اروپایی نیز که ضعف و انفعال آنها در حفاظت از توافق بین المللی برجام 
سبب دلسردی دولت و وارد شدن فشارهای اقتصادی بسیار به مردم ایران شده است، 
به ابراز نگرانی از آغاز مجدد غنی سازی در کشورمان پرداختند و در اظهاراتی بی پایه 
و توخالی مجددا اعلام کردند همچنان به توافق هسته ای متعهد هستند و از ایران  نیز 
می خواهند که به تعهدات خود پایبند باشد و به طور کامل با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در زمینه تعهداتش ذیل برجام و سایر تعهدات هسته ای خود همکاری کند. »آنگلا 
مرکل« صدراعظم آلمان نیز اعلام کرد کشورهای اروپایی هنوز برای اعلام موضعی واحد 
در قبال ایران به جمع بندی نرسیده اند و در حال مذاکره برای رسیدن به یک موضع واحد 

هستند.
تعلق دارد؛ »انور  به کشورهای عربی حوزه خلیج فارس  اما جدیدترین واکنش ها 
قرقاش« وزیر مشاور دولت امارات در امور خارجه روز یکشنبه ۱۰ نوامبر/۱۹ آبان در 
نشست سالانه گفت وگوی استراتژیک در ابوظبی اعلام کرد ایران باید برای حصول 
توافق جدیدی در جهت کاهش تنش در منطقه و احیای اقتصاد خود، به میز مذاکره 
با قدرت های جهانی و کشورهای خلیج باز گردد. قرقاش در مورد »انتخاب اشتباه« 
بین جنگ و توافق هسته ای »معیوب« هشدار داد و گفت: »مذاکرات جدید باید علاوه 
بر مسائل هسته ای، نگرانی ها در مورد برنامه موشکی ایران و مداخله های منطقه ای 
از طریق گروه های شبه نظامی را نیز پوشش دهد و طرح این موضوعات به این معنی 

خواهد بود که کشورهای منطقه نیز باید در این گفت و گوها حضور داشته باشند«
مروری بر این واکنش ها نشان می دهد که احتمال شکل گیری جبهه واحد غربی- 
عربی علیه ایران برای مجبور کردن کشورمان به پذیرفتن توافقی جدید به جای برجام 
جدی است و با توجه به انفعال روسیه و چین و مشکلات داخلی و منطقه ای دوستان 
ایران همچون عراق، لبنان، سوریه و ترکیه، جمهوری اسلامی ایران نمی تواند چندان 
روی حمایت متحدان و دوستان خارجی خود حساب باز کند. از این رو تنها راه نجات 
در مقطع فعلی حفظ انسجام داخلی و جلب حمایت مردم است؛ راهکاری که با رویکرد 

انتخاباتی حاکم بر نهادهای کشور در تناقض کامل است.
بر اساس قانون اساسی ایران وظایف مجلس، دولت و قوه قضائیه به طور شفاف و 
روشن مشخص شده و مردم از این نهادها انتظار قانون گذاری، اجرای قانون  و برخورد 
با متخلفان را دارند، اما در فضای کنونی کشور شاهد آن هستیم که برخی مسئولان 
کشوری به جای انجام وظایف خویش به منتقد وضع موجود تبدیل شده اند و هر یک 
دیگری را به عنوان مسبب مشکلات معرفی کرده و به سوء انجام وظیفه متهم می کند. 
هر چند در این مارتن انتخاباتی، آنها که حمایت رسانه ملی را با خود دارند موفق تر 
عمل می کنند و گام های بلندتری برای انتخابات آتی برمی دارند. مردم نیز در این میان 
تماشاگران نجیبی هستند که صبورانه مشکلات را تحمل می کنند و چشم دوخته اند تا 
ببینند در گرماگرم این هیاهوها و شعارهای تبلیغاتی بالاخره کسی کاری در جهت منافع 

آنها انجام می دهد یا خیر؟!
در چنین شرایطی لازم است به همه مسئولان و رسانه های حامی آنها یادآور شویم که 
همه در یک کشتی نشسته ایم؛ کشتی که در مقطع کنونی در اوج طوفان های سهمگین 
و خطرناک بحران های خارجی گرفتار شده و نیازمند تدبیر و عقلانیت سکانداران خویش 
است؛ سوراخ های متعددی که جناح های مختلف در سمت حریف ایجاد می کنند، 
کیان و هستی کشتی را تهدید می کند و قدرت دشمنان را برای دست درازی به آن 

افزایش می دهد. 
استاد دانشگاه

بداخلاقی سیاسی
بی جواب نمی ماند

بروز  شاهد  مجلس،  انتخابات  به  نزدیک  روزهای  این 
برخی رفتارها و بداخلاقی های سیاسی هستیم.

چند نکته در این خصوص قابل ذکر است؛ اولین نکته آن است که مردم به قدری 
فهمیده و آگاه شده اند که فریب این نوع بداخلاقی هایی که بخاطر گسترش فضای 

مجازی بیشتر از قبل شده است را نخواهد خورد.
از سوی دیگر مشاهده می شود که گاه و بیگاه جریانات سیاسی و اشخاصی از چپ و 
راست، همدیگر را متهم کرده و علیه یکدیگر فرافکنی می کنند، گرچه این نوع رفتارها 

مورد تایید نیست اما از گذشته وجود داشته و صحبت امروز نیست.
اما موضوع مهمتری که این روزها شاهد هستیم، اوج گرفتن حملات و هجمه ها 
به دولت است، آنهم با اهدافی گاها انتخاباتی. سیاسیون باید توجه داشته باشند که 
تندروی ها و هجمه هایی که علیه دولت صورت می گیرد، مردم را از انتخابات و حاکمیت 
دلسرد خواهد کرد. این نوع بداخلاقی ها و تفرقه افکنی ها که گاها از سوی برخی چهره 

های روحانی هم مشاهده می شود تنها یک نتیجه دارد آنهم از بین رفتن وحدت.
با وجود آنکه همچنان معتقدم مردم فریب این نوع فریب کاری ها و بازی های سیاسی 
را نخواهند خورد اما نباید کاری کنیم که هم وحدت در جامعه اسلامی ما از بین برود و 

هم به روحانیت آسیب وارد شود.
فردی که در مجلس شبنامه توزیع می کند و در مصاحبه های خود می گوید، رئیس 
جمهوری را باید زیر بکشیم؛ در حقیقت خودش را به زیر کشیده و به ضرر خود عمل 
کرده است. در سال های پیش در قم نیز اشخاصی علیه رقیبان سیاسی خود، کفش و 
مهر پرتاب می کردند؛ اما نتیجه عمل و رفتار تند و بداخلاقی های سیاسی خود را دیدند.
* استاد حوزه علمیه قم

آیت الله امامی کاشانی:

 با گرانی بنزین کالاها نباید گران شود
خطیب نماز جمعه تهران گفت: گرانی بنزین چه ربطی به خانه و میوه و اجناس دارد که 

گران شوند؟ باید انصاف باشد. 
آیت الله امامی کاشانی در خطبه های این هفته نماز جمعه تهران با تبریک میلاد با 
برکت پیامبر اسلام )ص(به بیان اخلاقیات، فضایل، روش و منش حضرت محمد)ص( 
پرداخت.   وی با اشاره به تغییر قیمت نرخ بنزین گفت: آن طوری که به من توضیح دادند 
درباره مسئله بنزین دولت و مجلس و همان فرهیختگانی که مربوط به مسائل اقتصادی 
هستند، تصمیم گرفته اند. امامی کاشانی ادامه داد: باید به اجرای این طرح توجه کرد، 
باید دقت و نظارت کرد. آن کسی که کالا و جنس می فروشد انصاف داشته باشد، چه 
ربطی دارد که اگر بنزین گران شد آن کار و کالا هم گران شود؟ وی تاکید کرد: هم اجرایی 
شدن و هم نحوه اجرایی شدن این طرح مهم است. نباید همه بگویند حالا که بنزین 
گران شده است مابقی کالاها هم باید گران شود. باید شبیه پیامبر)ص( شد. گرانی بنزین 
چه ربطی به خانه و میوه و اجناس دارد که گران شوند؟ باید انصاف باشد. امام جمعه 
موقت تهران گفت: پیام پیامبر)ص( این است که جهان اسلام به یکدیگر  غل نداشته 
باشد. به امت اسلام می گوید دلتان به هم نزدیک باشد و صمیمی باشید. حالا اگر در 

بعضی موضوعات شبیه نیستید اما مسئله روابط و صمیمیت بینتان مهم است.
 

سخنگوی شورای نگهبان:

اختلافی با رئیس جمهور نداریم
سخنگوی شورای نگهبان گفت: قطعا با رئیس جمهور و مقامات کشوری اختلافی 
نداریم، هر نهاد و دستگاهی وظایف قانونی دارد که پافشاری ما بر انجام وظایف قانونی 

هر نهاد و دستگاهی است.
عباسعلی کدخدایی روزپنجشنبه  در حاشیه همایش سراسری هیات های نظارت 
بر انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در جمع خبرنگاران در خصوص 
گزارشی از همایش هیات های نظارت استانی و شهرستانی در مشهد، اظهار کرد: این 
همایش از بعد از ظهر روز سه شنبه در مشهد شروع شد و امروز نیز روز پایانی آن است و ما 

هر دوره قبل از شروع انتخابات اینگونه همایش ها را داریم.
وی افزود: با عنایت به اینکه دوستان ما در هیات های نظارت از اقشار مختلف تشکیل 
می شوند، باید آموزش های لازم ارائه شود. توضیحات آموزشی و تبیین وظایف آنها از 
سوی ادارات مختلف، مخصوصا اداره انتخابات باید صورت گیرد. همایش با نیت آموزش 
و تبیین بیشتر وظایف هیات های نظارت بود، همچنین این مساله که انسجام لازم را 

داشته باشند.

محمد مهدی مظاهری *

محسن غرویان*

وزیر اطلاعات:

در بررسی صلاحیتها نباید به آبروی افراد 
تعدی شود

وزیر اطلاعات به انتخابات آتی یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی اشاره و بیان 
کرد: همچنانکه نباید در امر بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات هیچگونه تسامحی 
صورت گیرد، در موضوع حق الناس فردی نیز پای آبرو و حرمت افراد در میان می باشد 
و این همسنگ حرمت کعبه است بنابراین باید دقت لازم صورت گیرد تا به آبروی افراد 

تعدی نشود. 
حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمود علوی در همایش سراسری اعضای هیاتهای 
نظارت شورای نگهبان بر انتخابات در مشهد گزارش داد: وقتی احراز اهلیت و صلاحیت 
انجام شد امکان شرکت فرد در رقابتی که دسترسی به نمایندگی مجلس را برای او فراهم 
می کند وجود دارد بنابراین احراز صلاحیت باید باشد چون در این میان بحث حق و حقوق 

افزون بر ۸۰ میلیون نفر مردم ایران مطرح است.
وی افزود: روایات متعدد نیز می فرمایند اگر کسی امانت را به فرد غیرامین بسپارد خداوند 

متعال ضامن او نیست زیرا قبلا توسط خدا این امر نهی شده بود، این حق الناس است. 
وزیر اطلاعات ادامه داد: اسلام حق الناس را از حق الله مهمتر می داند چون خداوند از 
حق خودش می گذرد اما از حق مردم نمی گذرد.  وی در ادامه همچنین گفت: می بایست 
انتخاباتی در شأن نظام مقدس جمهوری اسلامی برگزار شود که مهمترین مولفه آن 
مشارکت حداکثری مردم  است. حجت الاسلام والمسلمین علوی افزود: دستگاههای 
امنیتی از جمله وزارت اطلاعات باید شرایطی را فراهم کنند که فضایی امن برای برگزاری 
انتخابات فراهم باشد. همه باید دست به دست هم دهند تا انتخابات یازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی به صورت کاملا سالم برگزار شود. وی بر برگزاری انتخابات در 
همه ابعاد اجرایی و نظارتی آن مطابق قانون تاکید و بیان کرد: لازمه این امر مهم دست 
به دست یکدیگر دادن همه دستگاهها و نهادهای درگیر در اجرا و نظارت بر انتخابات، 
حتی دستگاههای تامین امنیت و قوه قضاییه است تا انتخابات به نحو مطلوب و در شأن 
نظام جمهوری اسلامی ایران در چارچوب قانون برگزار شود. وزیر اطلاعات ادامه داد: بر 
همین اساس اراده این وزاتخانه بر آن است که همکاری تنگاتنگی با همه متولیان انتخابات 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی از جمله شورای نگهبان داشته باشد. برگزاری 
انتخابات بسیار مهم است و باید در امنیت و سلامت کامل برگزار شود. وی گفت: برگزاری 
انتخابات باید بگونه ای باشد که اعتماد مردم را در پی داشته باشد. باید بگونه ای حرکت 
کنیم که برگزاری انتخابات بدون هرگونه آسیبی به وحدت و امنیت ملی باشد. همچنین 
می بایست وحدت و امنیت ملی بر اثر برگزاری انتخابات  ارتقا یابد که حتما در انتخابات 

پیش رو نیز این چنین خواهد بود.
حجت الاسلام والمسلمین علوی همچنین به صلاحیت نامزدهای انتخاباتی اشاره و 
بیان کرد: موضوع بررسی صلاحیتها مانند شمشیری دو لبه است زیرا از یک سو حق عامه 
مردم مطرح و از سوی دیگر آبروی افراد در میان است. هر دوی این حقوق که حق الناس 

هستند باید با دقت لازم در تحقق آنها، رعایت شوند.
 

وزیر کشور: 

اعمال نظر شخصی در انتخابات نابخشودنی است
 وزیر کشور گفت: هر اعمال نظر شخصی، گروهی و قشری در اجرا و نظارت بر انتخابات 
وارد شود نابخشودنی است و اگر از طرف دیگران باشد و ما سهل انگاری کنیم باز هم به 

همان صورت است. 
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور روز پنج شنبه در همایش سراسری هیاتهای نظارت 
بر انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در مشهد افزود: تا مشروطیت مفهوم 
ملت در قاموس ادبیات سیاسی ایران نبود و اوج افتخار این ملت در کلام قدرتمندان کلمه 
رعیت بود اما بعد از مشروطیت، فرصتی پیش آمد تا مردم هرچند به صورت ظاهری در 
سرنوشت خود مشارکت کنند.  وی ادامه داد: تجربه ای که ما در حوزه انتخابات به صورت 
واقعی داریم بعد از انقلاب است و پس از انقلاب بود که به برکت حضور مردم و امام 
خمینی)ره( شاهد حضور واقعی مردم در عرصه های قدرت و تعیین سرنوشت هستیم. 
وزیر کشور با بیان اینکه همه فعالیت ها و اقدامات اجرایی و نظارتی ما مبتنی بر تفکری 
تحت عنوان دینی و اسلامی است گفت: باید ایمان بیاوریم که نقش خودمان را در حوزه 
معنوی- اعتقادی انجام می دهیم آیا به عنوان موحد، مسلمان و مومن با این نگاه می توانیم 
اعمال نظر شخصی، جناحی و قشری کنیم؟ رحمانی فضلی با اشاره به اینکه نظام بر اراده 
مردم استوار است  اظهار داشت: انجام کار خوب در همه عرصه ها موجب افزایش اعتماد 
و تقویت نظام است. وی ادامه داد: دشمنان در هر دوره از انتخابات بیشترین تلاش و 
برنامه ریزی را انجام می دهند تا مشارکت در انتخابات کم شود یا انتخابات با اعتراضات و 
تنش مواجه شود که به طور قطع این دوره هم با این مسائل مواجه هستیم. وزیر کشور با 
اشاره به تحریم های ظالمانه آمریکا با هدف تضعیف نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
گفت: از یک سال و نیم قبل با فشار جدی آمریکا مواجه هستیم و تبلیغات روانی علیه 
ایران هر روز بیشتر می شود. رحمانی فضلی با بیان اینکه دشمنان هنوز از اینکه بتوانند 
ضربه اساسی به نظام بزنند نا امید نشده اند و دنبال کانون محوری نظام هستند تا همه 
نارضایتی ها را حول آن جمع کنند افزود: نقطه کانونی که دشمنان برای سال ۹۸ درنظر 
دارند انتخابات است بنابراین معتقدند که باید نارضایتی ها را حول موضوع انتخابات جمع 
کنند تا بتوانند حرکت کشور را دچار اشکال کنند.  وی با اشاره به اینکه برخلاف ترفند 
دشمن باید حامی وحدت و انسجام داخلی باشیم و آرامش و نشاط سیاسی را در جامعه 
تقویت کنیم ادامه داد: باید همه دست در دست هم به مردم امید و اطمینان برای برگزاری 
انتخاباتی سالم و در بستری امن دهیم. وزیر کشور گفت: انتخابات ضمن اینکه یک امر 
سیاسی و مربوط به تعیین سرنوشت مردم در اداره امور است یک بحث دفاعی و عامل و 

مانور قدرت در عرصه های گوناگون نیز هست.

دادستان  کل کشور:

 سفره های انتخاباتی برچیده شود
 دادستان  کل کشور گفت: امیدوارم نان و کباب دادن به مردم و سفره انداختن های 
آنچنانی در چارچوب فعالیت های انتخابات برچیده و این مسائل نامطلوب از چهره نظام 

پاک شوند.
حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتطری روز پنجشنبه در همایش سراسری 
هیاتهای نظارت شورای نگهبان بر انتخابات مجلس شورای اسلامی در مشهد افزود: مردم 
وقتی ببینند نامزدها با سلامت در این عرصه فعالیت می کنند گرایشات برای مشارکت 
و حضور در انتخابات بیشتر خواهد شد. وی "تبلیغات زودرس، راه انداختن کارناوال و 
هزینه های اصراف گونه" را از جمله تخلفات انتخاباتی اعلام و بیان کرد: اصرار داریم 
عزیزان فعال در عرصه انتخابات مجلس شورای اسلامی به این  سه مسئله توجه کنند.  
دادستان کل کشور ادامه داد: تبلیغات زودرس در هر دو عرصه حقیقی و مجازی انتخابات 
تخلف است و تصمیم داریم با آن برخورد کنیم.  وی راه انداختن کارناوالها را به حکم قانون 
»ممنوع« توصیف و بیان کرد: از هزینه کردهای بالا در انتخابات پرهیز شود زیرا از سوی 
مردم شبهه انگیز تلقی می شود، اینها برای مردم سئوال برانگیز می باشد که مگر چه خبر 
است نامزدها هزینه های میلیاردی انجام می دهند. حجت الاسلام والمسلمین منتظری 
گفت: همه فعالان و دست اندرکاران هیاتهای نظارت بر انتخابات و مسئولان اجرایی 
وظیفه داریم تا زمینه حضور گسترده مردم را در انتخابات را فراهم نماییم. وی در ادامه 
همچنین اظهار داشت: دستورالعمل تشکیل "ستاد پیشگیری از تخلفات انتخاباتی" در 
شرف آماده شدن است و تا هفته آینده ابلاغ می شود.  دادستان کل کشور بر لزوم همکاری 
نامزدهای انتخابات با ناظران و مجریان این رویداد سیاسی نیز تاکید و بیان کرد: نامزدها 
از  دسته بندی و جناح بندیهای مضر به سلامت انتخابات پرهیز کنند. البته اختلاف نظرها 
و جناح بندیهای رسمی و شناخته شده اشکالی ندارند اما آنچه مضر می باشد برداشتهای 

نادرست از جناح بندیهای سیاسی است. 

محسن هاشمی :

اصلاح طلبان به بن بست نرسیده اند
 رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت: اصلاح طلبان هر چند در  سر 

بالایی سختی قرار دارند ولی به بن  بست نرسیده اند. 
محسن هاشمی عصر پنجشنبه در سومین کنگره حزب کارگزاران سازندگی استان 
اردبیل افزود: ما می توانیم مثل سال ۹۲ در این دوره از انتخابات هم نتیجه را به نفع 
اصلاح طلبان رقم بزنیم، هرچند مشکلات عدیده ای پیش رو داریم ولی با تعامل و یکدلی 

می توان سرنوشت انتخابات را به نفع اصلاح طلبان رقم زد.
وی با بیان اینکه در انتخابات مجلس وضعیت اصلاح طلبان مطلوب پیش بینی شده، 
افزود:در سال ۹۲ با ائتلاف گروه های اصلاح طلب، آنها به قدرت بازگشتند و در سال 
۹۶ هم حماسه دیگری آفریده شد. او اضافه کرد: اینک در یازدهیمن دوره انتخابات نیز 
تلاش بر این است با هماهنگی و انسجام پیروزی را نصیب جریان اصلاحات کنیم هرچند 
نارضایتی در بین مردم مشهود است اما می بایست با تشریح وضعیت و بیان واقعیت ها  
مردم را  به صحنه آورد. وی افزود: شرایط موجود را می توان از سربالایی به سمت سراشیبی 
تغییر مسیر داد، امروزه به مدد شبکه های اجتماعی هر شهروند تبدیل به رسانه شده و  
ما می تواینم از این وضعیت خارج شویم . هاشمی در ادامه بیان کرد:  این سخن گزافی 
است که اگر نیروهای اصلاح طلب در بطن جامعه حفظ نشوند نیروها به سمت اصولگرایان 
سوق پیدا می کنند، چنین حرف و استدلال منطقی نیست چرا که معتقدیم تضعیف این 
جریان منجر به تقویت جریان اصولگرا نخواهد شد. وی با بیان اینکه ما دنبال تکوین 
احزاب هستیم، افزود: اگر اجازه تقویت احزاب به فعالان سیاسی داده نشود دموکراسی 
منظم شکل نمی گیرد، باید نظام به فکر تکوین احزاب اصولگرا و اصلاح طلب باشد چرا که 
حضور فعال این دو جبهه سبب می شود "شعار اصولگرا ، اصلاح طلب دیگر تمام ماجرا " 
رنگ ببازد . وی بابیان اینکه احزاب اصلاح طلب باید عملگرایی و واقع گرایی را سرلوحه 
برنامه خود قرار دهند، افزود: رفتارهای عملگرایی و واقع گرایی سبب جلوگیری از حاشیه 

سازی ها شده و موجب تقویت فعالیت ها خواهد شد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی علت مصائب امروز دنیای اسلام به ویژه وضع تأسف بار فلسطین 
را ضعف اتحاد اسلامی دانستند و تاکید کردند: محو اسرائیل به معنای محو رژیم جعلی 
صهیونیستی و حاکم شدن دولت منتخب صاحبان اصلی فلسطین اعم از مسلمان، مسیحی 

و یهودی است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای صبح 
روز جمعه در سالروز ولادت با سعادت حضرت ختمی مرتبت محمد مصطفی)ص( و حضرت 
امام جعفر صادق)ع( با مسئولان نظام، مهمانان شرکت کننده در کنفرانس بین المللی وحدت 

اسلامی، سفیران کشورهای اسلامی و جمعی از قشرهای مختلف مردم دیدار کردند.
ایشان در این دیدار علت مصائب امروز دنیای اسلام به ویژه وضع تأسف بار فلسطین را 
ضعف اتحاد اسلامی دانستند و با تأکید بر اینکه محو اسرائیل به معنای محو رژیم جعلی 
صهیونیستی و حاکم شدن دولت منتخب صاحبان اصلی فلسطین اعم از مسلمان، مسیحی 
و یهودی است، خاطرنشان کردند: دشمنان اسلام و در رأس آنها آمریکا، با اصل اسلام و 
همه کشورهای اسلامی مخالفند و سلاح اصلی آنها در منطقه ما »نفوذ در مراکز حساس و 
تصمیم گیر«، »ایجاد تفرقه در ملتها«، و »القاء تسلیم مقابل آمریکا به عنوان راه حل مشکلات« 

است که نسخه علاج در مقابل این نقشه ها، روشنگری و ایستادگی در راه حق است.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با تبریک خجسته میلاد با سعادت نبی مکرم 
اسلام)ص( و حضرت امام جعفر صادق)ع(، پیامبر بزرگوار اسلام را »قرآنِ مجسم«، »برترین 
و با عظمت ترین مخلوق پروردگار« و »نور و وسیله حیات و روشنایی جوامع انسانی« خواندند و 
گفتند: بشریت به تدریج این حقایق را درک خواهد کرد و امیدواریم شاهد روزی باشیم که در 
ایام ولادت این وجود مقدس، دنیای اسلام متبسم باشد و غم و اندوه بر لبان آن ننشسته باشد.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به نامگذاری ۱۲ تا ۱۷ربیع الاول به عنوان هفته وحدت در 
جمهوری اسلامی، وحدت را نه یک حرکت سیاسی و تاکتیکی بلکه »اعتقاد و ایمان قلبی 
به لزوم اتحاد امت اسلامی« دانستند و افزودند: این اعتقاد ریشه دار، حتی قبل از تشکیل 
جمهوری اسلامی نیز طرفداران مهمی از جمله مرجع بزرگ کل عالم شیعه، آیت الله بروجردی 
داشت. ایشان با برشمردن مراتب وحدت، پایین ترین مرتبه و اولین قدم در اتحاد دنیای اسلام 
را »پرهیز جوامع، دولتها، اقوام و مذاهب اسلامی از تعرض و ضربه زدن به یکدیگر« و »اتحاد در 
مقابل دشمن مشترک« خواندند و گفتند: در مراتب بالاتر، کشورهای اسلامی باید با یکدیگر 
در علم، ثروت، امنیت و قدرت سیاسی در جهت دستیابی به تمدن نوین اسلامی هم افزایی 
و تلاش کنند که جمهوری اسلامی نیز همین نقطه یعنی رسیدن به تمدن نوین اسلامی را 

هدف نهایی خود قرار داده است.
علت مصائب امروز جهان اسلام ضعف اتحاد اسلامی است

 حضرت آیت الله خامنه ای مصائب موجود در دنیای اسلام از جمله قضیه فلسطین و 
جنگهای خونین در یمن، غرب آسیا و شمال آفریقا را ناشی از پایبند نبودن به اصل پرهیز 
از معارضه و اتحاد در مقابل دشمن مشترک دانستند و خاطرنشان کردند: امروز بزرگترین 

مصیبت دنیای اسلام، قضیه فلسطین است که ملتی را از خانه و وطن خود آواره کردند.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به مواضع روشن امام بزرگوار از آغاز نهضت اسلامی در اعلام 
خطر علیه نفوذ، دخالت و ظلم صهیونیسم، موضع جمهوری اسلامی ایران در قضیه فلسطین 
را موضعی قطعی و اصولی خواندند و گفتند: از ابتدای انقلاب اسلامی تا به امروز همچنان بر 
این موضع باقی هستیم، یعنی بدون ملاحظه و رودربایستی به فلسطین و فلسطینی ها کمک 

کرده و خواهیم کرد و این کار را وظیفه همه دنیای اسلام می دانیم.
»محو دولت اسرائیل«به معنای محو مردم یهودی نیست

ایشان با اشاره به تلاش دشمنان برای تحریف معنای تأکیدات مکرر امام راحل و مسئولان 
نظام اسلامی در خصوص »محو اسرائیل« گفتند: ما طرفدار فلسطین و استقلال و نجات آن 
هستیم و محو اسرائیل به معنای محو مردم یهودی نیست، چرا که ما با آنها هیچ کاری نداریم 

همچنان که در کشور ما نیز جمعی از یهودیان در کمال امنیت زندگی می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای، محو اسرائیل را به معنای نابودی حکومت و رژیم تحمیلی 
صهیونیستی خواندند و تأکید کردند: مردم فلسطین چه مسلمان چه مسیحی و چه یهودی 
که صاحبان اصلی آن سرزمین هستند باید بتوانند خودشان دولت خود را انتخاب، و بیگانه ها 
و اراذل و اوباشی مانند نتانیاهو را بیرون و کشورشان را اداره کنند که البته این اتفاق خواهد 

افتاد. رهبر انقلاب اسلامی در ادامه، دشمنیِ آمریکا، رژیم صهیونیستی و دشمنان وحدت 
اسلامی را متوجه همه کشورهای اسلامی دانستند و افزودند: ماهیت اسلام، نفی ظلم و 
استکبار و سلطه است، بنابراین آنها با اصل اسلام و همه کشورهای اسلامی مخالفند و این 

تصور که دشمنی آنها فقط با جمهوری اسلامی است، صحیح نیست.
ایشان به تعابیر توهین آمیز آمریکایی ها درباره سعودی اشاره کردند و گفتند: اینکه آنها 
صریحاً می گویند سعودی ها غیر از پول چیز دیگری ندارند یعنی باید برویم و آنها را غارت کنیم 
که این دشمنی آشکار با یک کشور و ملت است و طرفهای آنها باید بفهمند که در مقابل چنین 

توهین هایی با غیرت عربی و شرف اسلامی چه وظیفه ای دارند.
آمریکایی ها می خواهند تسلیم راه حل مشکلات جلوه دهند

حضرت آیت الله خامنه ای حضور آمریکا در منطقه را موجب ایجاد شر، فساد، ناامنی و 
تشکیل گروههایی از قبیل داعش دانستند و با تأکید بر لزوم آشنا شدن ملتهای مسلمان با 
چهره واقعی و نفاق آلود آمریکا افزودند: امروز سلاح اصلی آمریکا در منطقه ما »نفوذ در مراکز 
حساس و تصمیم گیر«، »ایجاد تفرقه و تزلزل در عزم ملتها«، »ایجاد بی اعتمادی میان ملتها 
و دولتها«، »دستکاری در محاسبات تصمیم گیران و وانمود کردن این مطلب است که حلّال 
مشکلات، رفتن زیر پرچم آمریکا و تسلیم شدن« است که این سلاح از سلاح نظامی و سخت 
نیز خطرناک تر است. رهبر انقلاب اسلامی راه مواجهه با دشمنان را عمل به فرمان پروردگار 
یعنی ایستادگی در راه حق خواندند و افزودند: البته این ایستادگی سختی هایی نیز خواهد 
داشت اما تحمل این سختی ها عمل صالح است و نزد خداوند اجر خواهد داشت، ضمن 
اینکه تسلیمِ دشمن شدن، سختی های بیشتری دارد و خداوند کسانی را که تن به ظلم دهند، 

مجازات خواهد کرد.
انرژی صلح آمیز هسته ای نیاز آینده ملتهاست 

ایشان در بخش پایانی سخنانشان، هر سخن، حرکت و اقدام در دنیای اسلام در جهت 
»استقلال سیاسی، فرهنگی و اقتصادی ملتهای مسلمان«، »وحدت و اقتدار امت اسلامی«، 
»کمک به مردم و مستضعفان«، »تبلیغ حقایق و مقابله با موهومات« و »ترویج علم و تحقیقات 
از جمله انرژی هسته ای« را حسنه و عمل صالح دانستند و گفتند: انرژی صلح آمیز هسته ای 
نیاز ملتها است اما انحصارطلبان غربی به دنبال آن هستند که این انرژی را در انحصار خود نگه 

دارند و در مقابل شرف و استقلال ملتها، آن را قطره قطره به آنها بدهند.
 حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: غربی ها می دانند ما از لحاظ مبنایی و اعتقادی به دنبال 
سلاح هسته ای نیستیم، بنابراین علت مخالفت آنها با حرکت هسته ای جمهوری اسلامی، 
بازداشتن ایران از دانش، صنعت و توانایی هسته ای است. رهبر انقلاب اسلامی وظیفه 
روشنفکران و علمای دنیای اسلام را بسیار مهم دانستند و تأکید کردند: با قدرت از حق دفاع 
کنید و از دشمن نترسید و بدانید دنیای اسلام به فضل الهی در آینده نه چندان دور، تحقق 
آرزوهای درخشان خود را خواهد دید. پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
والمسلمین روحانی رئیس جمهور گفت: پیامبر بزرگوار اسلام در شرایطی پا به عرصه وجود 

گذاشت که جهان سراسر تبعیض، جنگ و خون ریزی بود.
آقای روحانی افزود: پیامبر عزیز با خود کتاب آسمانی، میزان، صداقت، علم، ایمان و وحدت 

و یگانگی را به ارمغان آورد و بهترین الگو را برای جهان و جامعه ارائه کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه نفوذ جمهوری اسلامی در منطقه به دلیل دعوت انقلاب اسلامی 
است، گفت: نفوذ انقلاب است که دلها را به خود جذب کرده و اگر امروز ملت های سوریه، 
لبنان، یمن، عراق و بحرین با جمهوری اسلامی احساس نزدیکی می کنند، به دلیل پیام 
انقلاب است. آقای روحانی با اشاره به اینکه فرزندان ایران اسلامی در راه دفاع از ملتهای 
سوریه و عراق به عنوان مستشار جان خود را در طبق اخلاص گذاشتند، تأکید کرد: اگر 
فرزندان ما در سوریه، عراق و لبنان حضور پیدا کردند، برایشان آزادی انسان ها و گام نهادن 
در مسیر پیروی از رسول الله معیار بود و امروز نیز آنچه می خواهیم وحدت، برادری و پیروی از 
راه پیامبر گرامی اسلام است. رئیس جمهور با تأکید بر اینکه در دنیای امروز تنها راه نجات از 
تفرقه، ارتجاع و تجاوزگری امریکا و رژیم صهیونیستی، پیروی از رسول الله)ص( است، افزود: 
در روز میلاد پیامبر عزیز اسلام می خواهیم که دنیای اسلام، متحد و برادرانه در برابر ظلم و 
تجاوز بایستد و به پیروزی دست یابد. در پایان این دیدار جمعی از مهمانان کنفرانس وحدت 

اسلامی از نزدیک با رهبر انقلاب اسلامی دیدار و گفت و گو کردند.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار مسئولان نظام، مهمانان کنفرانس وحدت:

 محو اسرائیل یعنی صاحبان اصلی فلسطین بتوانند دولت را انتخاب کنند

 رئیس جمهوری با بیان این که دولت باوجود مشکلات 
قیمت  افزایش  درآمد  از  برداشت  قصد  هرگز  اقتصادی، 
بنزین را ندارد و همه آن میان حدود ۶۰ میلیون نفر توزیع 
می شود، گفت: اقدام دولت در افزایش نرخ بنزین به نفع 

مردم و برای کمک به اقشار تحت فشار جامعه است. 
، حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« روز جمعه 
در دیدار برخی اعضای دولت و مسوئلان کشور به مناسبت 
میلاد پیامبر گرامی اسلام )ص( و امام جعفر صادق)ع(، به 
اقدام اخیر دولت در افزایش نرخ بنزین که از شب گذشته 
به  ها  مدت  دولت  اظهارداشت:  و  کرد  اشاره  شد،  اجرا 
دنبال آن بود تا از طریقی بتواند از  اقشار ضعیف کشور که 
بواسطه شرایط اقتصادی در فشار هستند، حمایت و به آنها 
کمک کند اما به دلیل کمبود منابع درآمدی و بودجه توان 
اجرای آن وجود نداشت. وی با یادآوری اینکه امروز اقشاری 
در جامعه هستند که در زندگی خود با مشکلات مواجه 
یادآور شد: فشارهای اقتصادی شدید در سال  هستند، 
۹۷ و ۹۸ به زندگی مردم وارد شد و دولت می خواهد در 
حد تامین نیازمندی های ضروری، حمایتی از مردم کرده 
و به خانواده هایی که احساس می کنیم در فشار بیشتر 
هستند کمکی کرده باشیم. رئیس جمهوری با بیان اینکه 

برای تعیین اقشار ضعیف جامعه نیاز به آمار و ارقام دقیق 
داریم اما در همین حدی که امکان تشخیص وجود دارد 
می توانیم جامعه را به دو بخش تقسیم کنیم، گفت: بر این 
اساس حدود ۷۵ درصد در شرایط فشار قرار دارند و حدود 
۲۵ درصد هم شرایط زندگی شان خوب است و بر مبنای 
محاسبات ۱۸ تا ۱۹ میلیون خانوار و جمعیتی در حدود ۶۰ 
میلیون نفر مشمول طرح حمایتی دولت خواهند بود و  این 
مبلغ هم کمک به فرد نبوده و کمک به خانوار به شمار می 
رود. روحانی افزود: تلاش ما این است بتوانیم این مبلغ را 
ماهیانه به حساب خانوارها پرداخت کنیم و در اوایل آذر ماه 
اولین نوبت آن پرداخت شود. وی همچنین اظهار داشت: 
این اقدام برای اقشار مستضعف جامعه کمک کوچکی به 

شمار می رود و در مجموع اصل این کار ضروری است.
رئیس جمهوری ادامه داد: برخی معتقد بودند که قیمت 
با قیمت آن در کشورهای منطقه فاصله  ایران  انرژی در 
زیادی دارد که البته این موضوع موجب ایجاد مفاسدی 
از جمله قاچاق خواهد بود و اگر بخواهیم این معضل را از 
بین ببریم باید به گونه ای قیمت را افزایش دهیم که تقریبا با 
قیمت انرژی در کشورهای همسایه برابری داشته باشد و ما 
با آن مخالفت کردیم. روحانی تصریح کرد: البته این اقدام 

از سوی دولت انجام نشد به خاطر این بود که معتقد بودیم 
این افزایش قیمت به نرخ هایی مثل ۵ هزار تومان برای هر 
لیتر بر زندگی مردم تاثیر مستقیم داشته و موجب افزایش 

تورم خواهد بود.
وی به شدت مصرف انرژی در کشور و تاثیر آن بر آلودگی 
هوا اشاره کرد و گفت: انرژی که در ایران مصرف می شود با 
سایر کشورهای دنیا متفاوت و مقدار زیادی است که اصلاح 
این کار البته نیاز به فرهنگ سازی و تولید خودروی خوب 
دارد. رئیس جمهوری تاکید کرد: هدف اصلی از این اقدام 
این بود که از یک طرف فشار زیاد به مردم وارد نشود و از 
سوی دیگر برای کسانی که مصرف روزانه معمول دارند نرخ 
بنزین گران نشود. به همین دلیل ۶۰ لیتر را با یک نرخ و نرخ 

آزاد را به گونه دیگر تعیین کردیم.
دولت هرگز قصد برداشت از درآمد افزایش قیمت 

بنزین را ندارد 
روحانی از وزرا و مسوولان ذیربط خواست تا به طور شفاف 
اهمیت این اقدام را برای مردم به خوبی توضیح دهند و 
افزود: چهار سال است که دولت نسبت به تغییر نرخ بنزین 
اقدامی نکرده است و امروز بعد از چهار سال این اقدام 
انجام شده است. وی خاطرنشان کرد: باید این را برای مردم 
توضیح دهیم که این اقدام به نفع آنان خواهد بود و دولت 
علیرغم مشکلات اقتصادی که دارد هرگز قصد برداشت از 
این پول را نداشته و هر چه درآمد از این محل عاید شود به 
خانوارها بازخواهد گشت. رئیس قوه مجریه افزود: هیچ 
کس تصور نکند چون شرایط اقتصادی دولت سخت شده 
دست به این اقدام زده است تا بخواهد بودجه خود را جبران 
کند؛ هرگز اینطور نیست و ریالی از این پول به خزانه نخواهد 
رفت. روحانی گفت: این کار به نفع مردم و اقشار تحت فشار 
جامعه بوده و می تواند مفید و موثر باشد. پیش از سخنان 
رئیس  اول  معاون  جهانگیری  اسحاق  جمهوری  رئیس 
آذربایجان  استان  دو  به  خود  سفر  از  گزارشی  جمهوری 

شرقی و غربی و بازدید از مناطق زلزله زده ارائه کرد.

رئیس جمهوری در دیدار عیدانه با برخی اعضای دولت و مسئولان کشور؛

افزایش نرخ بنزین برای کمک به اقشار تحت فشار است

 رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با انتقاد از توهین ها و حمله ها به دولت و رئیس 
جمهوری و مدیران دولتی گفت: تریبون هایی که باید منادی وحدت باشند در راستای ایجاد 

تفرقه در درون خانواده انقلاب عمل می کنند. 
»محمدرضا عارف« در دیدار با اعضای ستاد استان تهران شورای عالی سیاست گذاری 
جبهه اصلاح طلبان با تبریک میلاد پیامبر اکرم)ص( و میلاد ششمین امام معصوم، امام جعفر 
صادق)ع( ایجاد شکاف بین مسئولان نظام را خواست دشمنان ملت ایران دانست و تاکید کرد: 
بعضا از تریبون هایی که باید منادی وحدت و همبستگی باشند سخنانی شنیده می شود که در 

راستای ایجاد تفرقه در درون خانواده انقلاب است.
وی افزود: جای تعجب است وقتی دولت و رئیس جمهوری در صف مقابله با تحریم های 
ظالمانه قرار دارند برخی در داخل کشور  به جای آنکه در این کارزار سخت پشتیبان دولتمردان 

باشند با توهین و حمله به مدیران دولتی، همسو با دشمنان این نظام عمل می کنند.
نماینده مردم تهران در مجلس ویژگی کار سیاسی را سعه صدر دانست و تصریح کرد: در 
فعالیت های جبهه ای هر زمان سعه صدر از خود نشان دادیم موفق شدیم و هر زمان به دنبال 

اعمال خواسته های فردی بوده ایم شکست خوردیم.
برای تثبیت گفتمان اصلاحات در کشور هیچگاه عقب نشینی نخواهیم کرد

عارف تفکر اصلاح طلبی را در ذات مردم ایران دانست و گفت: امام خمینی)ره( قبل و بعد 
از پیروزی  انقلاب اسلامی روش و منش اصلاحی داشتند و پیروان خط امام نیز با تفکر اصلاح 
طلبی به دنبال حاکمیت گفتمان اصلاحات در کشور بوده و هستند هر چند با مقاومت هایی رو 

به رو بوده ایم ولی برای تثبیت گفتمان اصلاحات در کشور هیچگاه عقب نشینی نخواهیم کرد.
باید به دنبال اصلاح اصلاح طلبان باشیم

وی با بیان اینکه در مقطع فعلی مسئولیت سنگینی بر عهده اصلاح طلبان قرار دارد، تاکید 
کرد: برخی می گویند باید به دنبال اصلاح اصلاح طلبی بود اصلاح طلبی که نیاز به اصلاح 

ندارد بهتر است بگویم باید به دنبال اصلاح اصلاح طلبان باشیم.
خانواده  داخل  در  طبیعی  نظرهای  اختلاف  برخی  به  زدن  دامن  ماموریت شان  افرادی 

اصلاحات است
رئیس شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان با هشدار به برخی افراد که در زمین 
طراحی شده رقیب بازی می کنند، گفت:برخی آیه یاس خواندن ها در داخل جبهه اصلاحات 
مطمئنا بازی کردن در زمبنی است که رقیب ما طراحی کرده است و متاسفانه افرادی هم 
ماموریت شان دامن زدن به برخی اختلاف نظرهای طبیعی در داخل خانواده اصلاحات است.

جزییات طرح »سرا« با وسواس در حال بررسی است
عارف رمز پیروزی گفتمان اصلاح طلبی در انتخابات پیش رو را وحدت و انسجام و مشارکت 
مردم دانست و خاطرنشان کرد:در انتخابات گذشته بر اساس ساز و کارهایی لیست انتخاباتی 
تهیه می شد  در این دوره هم بر اساس آسیب شناسی که از نحوه بستن لیست های انتخاباتی 
با عنوان »سرا« برای دموکراتیک تر شدن این مکانیزم در شورای عالی  انجام شد طرحی 
سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان کلیات آن به تصویب رسید که البته جزییات آن با وسواس 

و با در نظر گرفتن نظرات نخبگان در کارگروه راهبردها در حال بررسی است.

محمدرضا عارف:

تریبون ها باید منادی وحدت درون خانواده انقلاب باشد
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ضرورت غربالگری در افراد مستعد به پوکی استخوان

پوکی استخوان، قابل پیشگیری و درمان

 فوق تخصص روماتولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به اینکه پوکی 
استخوان سومین عامل تهدید کننده سلامت انسان است، گفت: این در حالی است که 

پوکی استخوان، هم قابل پیشگیری و هم قابل درمان است.
دکتر علیرضا رجایی متخصص داخلی با اشاره اینکه استخوان بافت زنده ای است که از 
ساختار پیچیده ای برخوردار است، در تعریف پوکی استخوان گفت: در این بیماری مقدار 
توده استخوانی کاهش می یابد و استخوان شکننده می  شود به طوری که با کوچک ترین 

ضربه به راحتی می شکند.
پوکی استخوان بیماری خاموش

 وی افزود: بیماری پوکی استخوان بیماری خاموش، پیش رونده و در عین حال قابل 
پیشگیری و درمان است.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به اینکه تغذیه نامناسب، 
شرایط زندگی، مشکلات فیزیولوژی بدن، ورزش نکردن و افزایش سن از جمله عوامل 
کاهش توده استخوانی هستند، خاطرنشان کرد: هر کدام از این فاکتورها زمانی که از سیر 

طبیعی خود عبور کرد، فرد به آستانه ابتلاء به پوکی استخوان نزدیک می شود.
رجایی گفت: غالبا عارضه پوکی استخوان در دوران کهنسالی بروز می کند و فرد را در 
معرض خطر شکستگی استخوان قرار می دهد که  از اولین نشانه های آن مراجعه بیمار با 

اظهار درد در اکثر نقاط بدن، ضعف در اندام و درد کلی بدن است.
این فوق تخصص روماتولوژی اظهار کرد: بیماری پوکی استخوان قاتل خاموش محسوب 
می شود زیرا معمولا علامت مشخصی ندارد و تا زمانی که عارضه جدی مانند شکستگی 

استخوان رخ ندهد، ممکن است فرد بیمار اصلا اطلاعی از بیماری خود نداشته باشد.
وی ادامه داد: بیشترین خطر شکستگی در پوکی استخوان متوجه ران ها، لگن، مهره ها 

و ساعد است.
رجایی گفت:  شکستگی های ران و نیز ستون فقرات می تواند با ایجاد درد، محدودیت 

فیزیکی و اجبار به تغییراتی در شیوه زندگی و یا حتی مرگ منجر شود.
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به اینکه پوکی استخوان سومین 
عامل تهدید کننده حیات است، اظهار داشت: بیماری پوکی استخوان یا استئوپورز 
سومین عامل مرگ و میر بعد از بیماری های قلبی و عروقی و سرطان ها در عصر حاضر 

است.
این فوق تخصص روماتولوژی با بیان اینکه ارتباط تغذیه و بیماری پوکی استخوان بیشتر 
مربوط به بحث پیشگیری است تا درمان، تاکید کرد: پوکی استخوان، هم قابل پیشگیری 

و هم قابل درمان است.
ضرورت غربالگری در افراد مستعد به پوکی استخوان

 وی غربالگری در افراد مستعد به پوکی استخوان را مورد توجه قرار داد و افزود: باید 
افرادی که هنوز مبتلا به پوکی استخوان نشده اند ولی درصدد احتمال ابتلاء به این بیماری 

قرار دارند، مورد درمان قرار گیرند.
رجایی با بیان اینکه پوکی استخوان شایع ترین بیماری متابولیک استخوان محسوب 
می شود، اهمیت پیشگیری از آن را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: درمان این 
بیماری هزینه های مادی و معنوی فراوانی را به خانواده ها و سیستم سلامت کشور تحمیل 

می کند.
وی با اشاره به این مهم که عوامل مداخله گر در ابتلا به این بیماری متنوع هستند، گفت: 
اگر چنانچه روند عادی را در نظر بگیریم، سن یکی از مهمترین، غیر قابل درمان ترین و غیر 

قابل تغییر ترین عوامل ابتلا به پوکی استخوان است.
این استاد دانشگاه تاکید کرد: شیوه زندگی می تواند اثرات زیادی بر سلامت استخوان 
ها داشته باشد؛ بنابراین هر چه در سن پایین ذخیره توده استخوانی بیشتر باشد، در سنین 

بالا از استخوان های قوی تری برخوردار خواهیم بود.
پیشگیری از پوکی استخوان با ورزش

وی بالا بردن توده استخوانی در سنین جوانی را راه حل موثری برای کاهش موارد ابتلا 
به پوکی استخوان در سنین پیری ذکر کرد و استفاده از کلسیم، ویتامین D و ورزش کردن 

را سه عامل اصلی در بالا بردن تراکم استخوانی دانست.
رجایی ضرورت تمرکز بر عوامل تغییر پذیر با هدف کاهش ابتلا به پوکی استخوان را مورد 
توجه قرار داد و گفت: عوامل تغییرپذیر تا میزان قابل توجهی می تواند به بالا بردن سطح 
فاکتورهای مطلوب در راستای پیشگیری از ابتلا به بیماری پوکی استخوان به ما کمک 

کنند.
این فوق تخصص روماتولوژی دانشگاه با بیان اینکه ورزش بهترین روش  برای افزایش 
تراکم استخوان و جلوگیری از پوکی استخوان است، یادآور شد: افرادی که به صورت مداوم 

ورزش می کنند کمتر در سنین بالاتر دچار این بیماری می شوند.
وی درباره نحوه ابتلا به این بیماری گفت: بعد از۳۰ سالگی که استخوان ها به حداکثر 
تراکم خود می رسند، شروع به تحلیل رفتن می کنند و اگر تا قبل از این سن افراد فعالیت 
ورزشی مناسب و جذب کلسیم کافی داشته باشند، کلسیم جذب شده قابل جبران خواهد 
بود و خطری برای فرد ندارد، در غیر این صورت به تدریج استخوان ها شکننده و آسیب پذیر 

می شوند.
رجایی خاطرنشان کرد: تعمیم و اشاعه فرهنگ ورزش کردن در سطح جامعه نیازمند یک 
عزم ملی و آگاهی اجتماعی است، قطعا اگر مردم بدانند به چه میزان خطر ابتلا به پوکی 
استخوان تهدیدشان می کند حتما زمانی را در برنامه روزانه مانند غذا خوردن و خواب به 

ورزش اختصاص می دهند.
این استاد دانشگاه با اشاره به این که مصرف شیر و لبنیات در پیشگیری از عارضه پوکی 
استخوان بسیار موثر است، گفت: در افراد بالغ مصرف ۴۰ گرم پنیر، یک لیوان شیر و یک 

لیوان ماست در روز می تواند نیازهای روزانه افراد به کلسیم را تامین کند.
رجایی توضیح داد: قرار دادن دست تا آرنج در مقابل نور مستقیم آفتاب، به میزان روزانه 

۱۰ تا ۱۵ دقیقه، از جمله روش های کمک کننده در پیشگیری از پوکی استخوان است.
وی گفت: مواد غذایی از گروه لبنیات، ماهی و تخم مرغ برای پیشگیری از پوکی 
استخوان مؤثر است و در معرض نور خورشید قرار گرفتن نیز تا حدودی باعث تأمین 
ویتامین دی شده و کلسیم مواد غذایی و و نور آفتاب؛ وارد جریان خون و به استخوان ها 

می رسد.
این استاد دانشگاه بابیان این که مصرف هفته ای دو مرتبه غذای دریایی شامل ماهی 
و میگو در تأمین ویتامین D بدن مؤثر است، گفت: بدن کودکان و بچه های کوچک و 
همچنین افراد سالمند نیاز بیشتری به دریافت ویتامین D  دارد بنابراین به این افراد توصیه 
می شود علاوه بر رعایت رژیم غذایی مناسب و قرار گرفتن در معرض تابش مستقیم نور 

خورشید از قرص های مکمل ویتامین D  هم استفاده کنند.

نوشیدن چای برای سلامت قلب مفید است
محققان هلندی در جریان پژوهشی متوجه شدند که نوشیدن مقادیر متوسط یا زیاد 
چای موجب تقویت سلامت قلب می شود و خطر مرگ ناشی از ابتلا به بیماری عروق کرونر 

را، کاهش می دهد.
به گزارش پایگاه اینترنتی اسپرینگ، این مطالعه همچنین نشان داد که مصرف قهوه به 

میزان متوسط نیز با کاهش خطر ابتلا به بیماری قلبی ارتباط دارد. 
در این مطالعه که در هلند انجام شده است، نحوه تاثیر مصرف چای و قهوه بر ابتلا به 
بیماری قلبی و عروقی و مرگ در میان ۳۷ هزار و ۵۱۴ شرکت کننده طی ۱۳ سال بررسی 

شد.
محققان متوجه شدند که مصرف سه تا شش فنجان چای در روز خطر ابتلا به بیماری 
قلبی و عروقی و مرگ ناشی از این بیماری را تا ۴۵ درصد کاهش می دهد. همچنین 
مصرف بیش از شش فنجان چای در روز با کاهش ۳۶ درصدی خطر ابتلا به بیماری قلبی 

ارتباط داشت. 
این مطالعه همچنین نشان داد که مصرف دو تا چهار فنجان قهوه در روز خطر ابتلا به 
بیماری قلبی را تا ۲۰ درصد کاهش می دهد . بر اساس نتایج این مطالعه، مصرف قهوه به 
میزان متوسط - دو تا چهار فنجان قهوه در روز-  خطر مرگ ناشی از ابتلا به بیماری قلبی و 

نیز مرگ ناشی از هر دلیل را کاهش می دهد. 
برخلاف عقاید عمومی که مصرف قهوه می تواند موجب ابتلا به سکته مغزی شود، این 

مطالعه نشان داد که نه قهوه و نه چای هیچ تاثیری بر خطر ابتلا به سکته مغزی ندارند. 
محققان خاطر نشان کردند که فواید مصرف چای بر سلامت قلب می تواند مرتبط با 

فلانوئیدها باشد که یک آنتی اکسیدان طبیعی در چای است. 
با این وجود، محققان خاطرنشان کردند که در این مطالعه میزان مصرف چای بر اساس 
گزارشی است که خود افراد شرکت کننده ارائه داده اند و اطلاعاتی در مورد نوع چای 
مصرفی این افراد وجود ندارد؛ با این حال در هلند ۷۸ درصد مصرف چای مرتبط با چای 

سیاه و ۴.۶ درصد آن مربوط به چای سبز است. 
این مطالعه که چای مصرف  افراد شرکت کننده در  افزودند که  محققان همچنین 
می کردند، سیگار نمی کشیدند و نسبت به افرادی که قهوه مصرف می کردند، رژیم غذایی 

و شیوه زندگی سالم تری داشتند. 
این مطالعه در مجله American Heart Association منتشر شده است.

سلامت 

گاهی اوقات اتفاقاتی در زندگی انسان رخ می دهند که کنترلی بر آنها نداریم. 
از جمله این اتفاقات می توان به رویدادهای ناگوار طبیعی، تصادفات خودرو غیر 

منتظره، و بیماری یکی از اعضای خانواده اشاره کرد.
تلاش برای افزایش آمادگی در برابر این اتفاقات از طریق اقدامات پیشگیرانه، آن 
چیزی است که می توان برای به حداقل رساندن اثر آنها انجام داد. به عنوان مثال، 
بدون بستن کمربند ایمنی نباید رانندگی کرد. همچنین، با دنبال کردن یک رژیم 
غذایی سالم می توانید خطر مواجهه با رویدادهایی مانند سکته مغزی را کاهش 

دهید.
آگاهی از این که سکته مغزی دقیقا چه زمانی قرار است رخ دهد، ممکن نیست، 
اما می توان اقداماتی را در راستای پیشگیری از آن و به حداقل رساندن خطر انجام 

داد.
دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم و متعادل و ورزش دو عامل کلیدی برای حفظ 
سلامت بدن هستند. در حقیقت، شما درباره غذاهای مصرفی خود و انجام ورزش 

از حق انتخاب برخوردار هستید.
سکته مغزی چیست؟

پزشکان سکته های مغزی را به دو دسته ایسکمیک و هموراژیک تقسیم می 
کنند.

سکته مغزی ایسکمیک شایع ترین نوع سکته مغزی است و زمانی رخ می دهد 
که یک رگ خونی در گردن یا مغز دچار انسداد می شود. عامل انسداد می تواند 
یک لخته خون، ترومبوز، باشد که از قسمت دیگری در بدن راهی مغز شده است.
سکته مغزی هموراژیک به واسطه پارگی یک رگ خونی در مغز رخ می دهد. 

سکته های مغزی هموراژیک در افرادی با فشار خون بالا بیشتر شایع هستند.
علائم سکته مغزی چه چیزهای هستند؟

همه افراد تمام علائم سکته مغزی را تجربه نمی کنند، اما آشنایی با آنها و آگاهی 
از اقداماتی که می توانید در این شرایط انجام دهید، اهمیت دارد.

ضعف جسمانی
ممکن است ضعف بدن را به اشتباه با خستگی ارتباط دهید، اما احساس ضعف 
ناشی از سکته مغزی می تواند یک سمت از بدن شما را تحت تاثیر قرار دهد. 
صورت شما ممکن است بازتاب دهنده این شرایط باشد و افتادگی در یک سمت 

صورت را شاهد باشید.
همچنین، ممکن است با احساس سوزن سوزن شدن در اندام های بدن خود 
مواجه شوید. اگر با هر یک از این علائم مواجه هستید بلافاصله با مرکز فوریت 
های پزشکی تماس بگیرید. در صورت رسیدگی به موقع، پزشکان می توانند اثر 

سکته را به حداقل برسانند.
سردرد

یک سردرد شدید شرایطی شایع هنگام تجربه سکته مغزی است. تجربه یک 
سردرد حاد یا میگرن می تواند نشانه ای از سکته مغزی قریب الوقوع باشد.

گم گشتگی
احساس سرگیجه همراه با حالت تهوع می تواند یکی از نشانه های سکته مغزی 
باشد. این نشانه ها ممکن است به راحتی نادیده گرفته شوند زیرا بسیاری آنها را با 
خستگی ارتباط می دهند. اگر حالت تهوع به استفراغ منجر شده و خاتمه نمی 
یابد می تواند نشانه ای از در جریان بودن مشکلی جدی تر از یک ناراحتی معده 
باشد.   رفتار فرد نیز ممکن است نشان دهنده بروز مشکلی در مغز باشد زیرا توهم 
و آشفتگی از نشانه های شایع یک مشکل مغزی هستند. طی این مدت ممکن 
است فرد به گونه ای غیرعادی رفتار کند. سرآسیمگی و دشواری در تکلم به بروز 

مشکلی جدی اشاره دارند.
دشواری در راه رفتن یا حرکت

مشکلات راه رفتن از دیگر نشانه های سکته مغزی هستند. فرد ممکن است 
ناهماهنگی و عدم تعادل را هنگام تلاش برای راه رفتن احساس کند. وی ممکن 
است در ایستادن یا راه رفتن عادی با دشواری مواجه باشد. مشکلات هماهنگی 

می تواند در نتیجه فقدان خونرسانی به مغز شکل بگیرند.
کمبود خون می تواند به تشنج ها یا غش کردن فرد نیز منجر شود. یک آزمایش 

پزشکی می تواند بروز انسداد یا مشکلات ناشناخته دیگر را نشان دهد.
دلایل بروز سکته مغزی چه چیزهایی هستند؟

دلایل مختلفی برای وقوع سکته مغزی وجود دارند و بیشتر آنها با سبک زندگی 
مرتبط هستند.

فشار خون بالا
فشار خون بالا به سرخرگ ها آسیب وارد می کند. آسیب دیدگی سرخرگ ها 
احتمال بروز انسداد را افزایش می دهد. تغییرات در رژیم غذایی و انجام ورزش دو 

گزینه کلیدی برای مقابله با پرفشاری خون هستند.
استفاده از تنباکو

استفاده از تنباکو، سیگار کشیدن، یا جویدن تنباکو می تواند موجب انباشت 
مواد مضر در سرخرگ ها شود که خطر شکل گیری انسداد را افزایش می دهد. نه 
تنها سیگار کشیدن بلکه در تماس بودن با دود دست دوم سیگار نیز می تواند خطر 

سکته مغزی را افزایش دهد.
بیماری قلبی

بیماری قلبی با ضربان های نامنظم قلب و دریچه های قلب معیوب می تواند 
خطر سکته مغزی را افزایش دهد زیرا بدن در این شرایط قادر به ارائه عملکرد 
درست خود نیست. رگ های خونی آسیب دیده احتمال وقوع سکته مغزی را 

هرچه بیشتر افزایش می دهند.
الکل

مصرف نوشیدنی های الکلی می تواند به افزایش فشار خون و در نتیجه آن 
افزایش احتمال سکته مغزی منجر شود. الکل فشار خون را افزایش می دهد که 
یکی از دلایل وقوع سکته مغزی است. همچنین، به واسطه مصرف الکل احتمال 

ابتلا به مشکلات سلامت دیگر مانند دیابت افزایش می یابد.
کم تحرکی

اضافه وزن و چاقی می تواند مشکلات سلامت مختلفی را موجب شود و ارتباط 
مستقیمی با سکته مغزی دارد. ورزش می تواند به کاهش فشار خون و وزن 
انسان کمک کند که خطر مواجهه با این مشکلات سلامت را کاهش می دهد. 
همچنین، ورزش به تقویت رگ های خونی کمک می کند که احتمال مواجهه با 

سکته مغزی را کاهش می دهد.
دارو

انواع مختلفی از داروها می توانند احتمال سکته مغزی را افزایش دهند. قرص 
های ضد بارداری و داروهای مورد استفاده در هورمون درمانی از جمله مواردی 
هستند که می توانند خطر سکته مغزی را افزایش دهند. پیش از مصرف یک دارو، 
عوارض جانبی آن را به دقت مطالعه کنید یا با پزشک خود در این زمینه مشورت 

کنید.
کلسترول بالا

دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از چربی های ترانس و چربی های اشباع 
می تواند موجب بروز انسداد در رگ های خونی و پیرو آن، یک سکته مغزی شود. 
کلسترول در مواد غذایی مختلف مانند لبنیات، گوشت و تخم مرغ یافت می شود و 
مصرف بیش از حد آنها ممکن است در تشکیل پلاک در سرخرگ ها نقش داشته 

باشد.
خوراکی هایی که به پیشگیری از سکته مغزی کمک می کنند

دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم و متعادل می تواند اثر فوق العاده ای در 
اثر  محافظت از سلامت مغز و بدن انسان داشته باشد. مصرف غذاهایی که 
طبیعی رقیق کنندگی خون دارند، مانند زردچوبه، زنجبیل، و دارچین می تواند 

مفید باشد.
میوه های خانواده مرکبات

مطالعات مختلف ارتباط بین مصرف میوه ها و کاهش خطر مشکلات سلامت 

مختلف، از جمله سکته مغزی را نشان داده اند. میوه های خانواده مرکبات سرشار 
از فلاونوئیدها هستند که خطر تشکیل لخته های خون و موارد دیگری که می 
توانند به مغز آسیب برسانند را کاهش می دهند، از این رو، یکی از بهترین گزینه ها 

برای پیشگیری از سکته مغزی در نظر گرفته می شوند.
سبزیجات سبز برگ

سبزیجات سبز برگ از جمله سالم ترین مواد غذایی هستند که می توانید به رژیم 
غذایی روزانه خود اضافه کنید زیرا فهرستی بلند بالا از فواید سلامت را ارائه می 
کنند. افزایش مصرف روزانه سبزیجات سبز برگ، پنج وعده یا بیشتر، می تواند 

خطر سکته های مغزی را کاهش دهد.
نتایج یک مطالعه نشان داد که مصرف یک رژیم غذایی مدیترانه ای که شامل 
سبزیجات سبز برگ فراوان می شود می تواند خطر سکته های مغزی را تا ۶۰ 

درصد کاهش دهد.
غلات کامل

غلات کامل در مقایسه با همتایان پالایش شده خود فواید سلامت مختلفی را 
ارائه می کنند. مصرف این مواد غذایی میزان قابل توجهی فیبر را به رژیم غذایی 
انسان اضافه می کند. همچنین، آنها منبع خوبی برای آنتی اکسیدان ها و 
ترکیبات مفید دیگر هستند. هرچه میزان مصرف غلات کامل را افزایش دهید می 

تواند خطر سکته های مغزی را بیشتر کاهش دهد.
شکلات تلخ

زیرا یک  ندارند  نیاز  تلخ  برای مصرف شکلات  به دلیل خاصی  بیشتر مردم 
خوراکی محبوب در جهان است، اما این محصول سرشار از پلی فنول ها، فلاونول 
ها و آنتی اکسیدان های دیگر است که می توانند برای سلامت انسان بسیار مفید 
باشند. شکلات تلخ می تواند به کاهش کلسترول بد کمک کرده و سلامت رگ 
های خونی و قلب را بهبود ببخشد که می تواند در پیشگیری از سکته های مغزی 

نقش داشته باشد.
مغزدانه ها

افزودن یک مشت از مغزدانه ها به رژیم غذایی روزانه می تواند احتمال سکته 
های مغزی را حداقل به نصف کاهش دهد. مواد غذایی سرشار از چربی های 
سالم مانند مغزدانه ها می توانند خطر تجربه سکته های مغزی را به میزان قابل 
توجهی کاهش دهند. البته نباید در مصرف مغزدانه ها زیاده روی کرد زیرا کالری 

بالایی دارند و می توانند موج افزایش وزن شوند.
قهوه

مصرف قهوه به میزان کافی می تواند به کاهش خطرات مرتبط با سکته مغزی 
ایسکمیک کمک کند. مصرف حداقل چهار فنجان قهوه می تواند به محافظت از 

سلامت مغز کمک کند.
چای

چای سبز می تواند به مبارزه با رادیکال های آزاد و از بین بردن آنها در بدن کمک 
کند. این نوشیدنی حاوی آنتی اکسیدان هایی قدرتمند است که می توانند به 

محافظت از مغز در برابر آسیب و بهبود عملکرد آن کمک کنند.
موز

مصرف یک موز در روز به تقویت سلامت قلب و دریافت ماده معدنی پتاسیم 
کمک خواهد کرد. مصرف حداقل ۴,۰۰۰ میلی گرم پتاسیم در روز می تواند به 
کاهش خطر سکته های مغزی کمک کند. یک موز اندازه متوسط حدود ۵۰۰ 

میلی گرم پتاسیم دارد که گزینه خوبی برای آغاز روز محسوب می شود.
سیر

سیر به واسطه محتوای مواد مغذی خود می تواند به کاهش کلسترول LDL که 
به نام کلسترول بد نیز شناخته می شود و کلسترول HDL یا کلسترول خوب کمک 
کند. این شرایط می تواند به کاهش خطر سکته های مغزی ایسکمیک کمک 

کند.
پروبیوتیک ها

مصرف یک رژیم غذایی سرشار از پروبیوتیک ها می تواند به پاکسازی بدن انسان 
کمک کند. پروبیوتیک ها باکتری های مفیدی هستند که به پاکسازی دستگاه 
گوارش و گوارش غذا کمک می کنند. ماست، کلم ترش، تمپه، و کفیر از جمله 

منابع غذایی خوب برای پروبیوتیک ها هستند.
غذاهایی که برای پیشگیری از سکته مغزی باید از آنها پرهیز کرد

در شرایطی که برخی مواد غذایی می توانند به تقویت سلامت مغز و پیشگیری 
از سکته مغزی کمک کنند، برخی خوراکی ها نیز می توانند به سلامت مغز آسیب 

رسانده و خطر سکته را افزایش دهند.
گوشت قرمز

گوشت قرمز می تواند بخشی از یک رژیم غذایی متعادل باشد، اما مصرف بیش 
از حد آن برای سلامت بدن انسان خوب نیست. گوشت قرمز معمولا سرشار از 
چربی اشباع است که می تواند خطر سکته مغزی را افزایش دهد. چربی اشباع 
می تواند موجب بروز انسداد در سرخرگ ها شود، در نتیجه، مصرف این ماده 

غذایی باید محدود شود.
نمک

افزودن میزان زیاد نمک به غذا یا مصرف بیش از حد غذاهای کنسروی یا فرآوری 
شده می تواند اثر منفی بر سلامت انسان داشته باشد. بدن برای ارائه عملکرد 
درست خود به مقداری نمک نیاز دارد، اما میزان بیش از حد این ماده می تواند 

فشار خون را افزایش داده و پیرو آن خطر سکته مغزی بیشتر می شود.
سخن پایانی

گاهی اوقات عوامل ژنتیکی در تجربه سکته مغزی نقش دارند، اما روش زندگی 
اغلب آن چیزی است که احتمال مواجهه با این شرایط را افزایش می دهد. دنبال 
کردن یک رژیم غذایی متعادل و سرشار از میوه ها، سبزیجات، و چربی های سالم 
مانند، ماهی و آووکادو، می تواند سلامت بدن از جمله مغز را تقویت کرده و خطر 
سکته مغزی را کاهش دهد. انتخاب های غذایی سالم و انجام ورزش مواردی 
هستند که بر آن کنترل کامل دارید و از این طریق می توانید یک زندگی سالم و به 

دور از خطرات سلامت را تجربه کنید.

علائم سکته مغزی چه چیزهای هستند؟

نسخه خوراکی برای پیشگیری از سکته مغزی

طی سال های  اخیر شمار مبتلایان به حساسیت افزایش 
یافته و در این میان حساسیت یا آلرژی غذایی شایع ترین 
عارضه ای است که از دوران کودکی یا حتی نوزادی بروز می 

کند.
شروع زودهنگام غذاهای متنوع و مختلف به نوزادان را می 
توان یکی از مهم ترین علل حساسیت های غذایی کودکان 
دانست چرا که هنوز مخاط روده ای تکامل لازم را پیدا نکرده و 
با انواع مواد غذایی مختلف در تقابل قرار می گیرند.  بر اساس 
آمار حدود ۱۰ درصد از کودکان به حساسیت غذایی دچار 
هستند و این حساسیت غذایی حتی ممکن است از دوران 

جنینی نیز وجود داشته باشد.
زای  مواد حساسیت  آلرژی های غذایی، نخستین گروه 
طبیعی است که با بدن ارتباط برقرار می کند، در واقع مواد 
حساسیت زای غذایی از طریق شیر مادر به نوزاد منتقل می 
شود. این مقدار بسیار پایین پروتئین های غذایی، بدون شک 
به سیستم ایمنی نوزاد کمک می کند تا قدرت ایمنی افزایش 
یابد. در موارد حساسیت های ارثی، احتمالا یک اختلال در 

فرآیندها و ایجاد حساسیت وجود دارد.
به علت وجود  همچنین ممکن است حساسیت غذایی 
التهاب مخاط روده ای باشد. التهاب به علل مختلفی از جمله 
عفونت ویروسی، از بین رفتن فلور روده ای )باکتری هایی که 
به طور طبیعی درون مجرای روده ای وجود دارند(، التهاب 
مخاط گوارشی، وجود ویروس یا قارچ روده ای و هر عامل 
افزایش دهنده نفوذ پذیری روده به پروتئین های غذایی، 

پیش می آید.
برخی از متخصصان آسم و آلرژی بر این باورند که کودکان و 
بزرگسالان در مورد حساسیت های غذایی با هم تفاوت دارند،  
گرچه تنها ۵/۳ درصد بزرگسالان دچار حساسیت غذایی 

هستند، اما ۱۰درصد کودکان از آن رنج می برند.
به گفته متخصصان،  دستگاه گوارش در سطح مخاطی، 
سیستم ایمنی قوی دارد. این سیستم از بدن در برابر آنتی 
ژن های ویروسی، باکتریایی و انگلی محافظت می کند و 
با واکنش ایمنی مؤثر، بدن را وادار به حذف آن ها می کند. 
سیستم ایمنی همچنین باید پروتئین های موجود در مواد 
غذایی را نیز شناسایی کند تا این مواد از طریق مخاط ها، 
وارد دستگاه گوارش شوند. هر ماده غذایی دارای تعداد بی 
شماری پروتئین مختلف است که ممکن است بسیاری از آنها 

حساسیت زا باشند.
این زمینه به  آلرژی در  و  محمد احمدی متخصص آسم 
خبرنگار ایرنا می گوید: حساسیت غذایی نوزادان معمولا 
و  که در موارد  بروز می کند  با اسهال، استفراغ و دل درد 

حساسیت به گلوتن )پروتئین گندم و سایر غلات( دیده می 
شود.

حالات  به  حساسیت  علائم  کودکان  در  افزاید:  می  وی 
گوناگون مانند کهیر، ورم لب ها و زبان، بثورات خارش دار 
مکرر  های  عفونت  آسم،  اگزما،  استفراغ،  اسهال،  مزمن، 

گوش، حلق و بینی و غیره بروز می کند.
احمدی با بیان اینکه سه تا  ۱۵ درصد حساسیت های 
شکل  به  موارد  درصد   ۵۰ تا   ۳۰ و  آسم  شکل  به  غذایی 
تظاهرات پوستی )اگزما( دیده می شود، ادامه می دهد: هر 
چه حساسیت های پوستی شدیدتر باشد، این احتمال که 

حساسیت غذایی علت آن باشد، بیشتر است.     
مهم ترین مواد غذایی آلرژی زا برای کودکان

این استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران اضافه می کند: 
گرچه ممکن است تمام مواد غذایی کم و بیش آلرژی زا باشند، 
اما این احتمال در مورد بعضی خوراکی ها بیشتر است. ، تخم 
بادام،  فندق،  مانند  میوه هایی  دریایی،  ماهی های  مرغ، 

گردو، زردآلو، گیلاس، به، هلو، سیب، گلابی، آلو، زیتون، 
شیر گاو، چغندر، گیاهان چتری مانند رازیانه، هویج، زیره، 
جعفری، فلفل سبز و جانوران سخت پوست دریایی مانند 

میگو، عامل بروز ۹۰درصد حساسیت ها هستند.  
 ۱۰ که  غذایی  مواد  دیگر  از  کند:  می  تصریح  احمدی 
درصد آلرژی ها را موجب می شوند، می توان به میوه های 
گرمسیری مانند آناناس، موز، کیوی، خرمالو، انبه، نارگیل، 
سبزیحاتی مانند لوبیا، باقلا، نخود، نخود فرنگی و سویا، آرد 
گندم، گوشت گاو، سیب زمینی، گوشت مرغ و خردل اشاره 

کرد.
وی تاکید می کند: برای تشخیص حساسیت غذایی، حتما 
باید به پزشک متخصص آلرژی و ایمنی شناسی مراجعه کرد 
تا اقدامات لازم انجام گیرد،  اگر هیچ یک از والدین دچار 
آنها ۲۰  فرزند  در  احتمال  این  نباشند،  غذایی  حساسیت 
درصد است،  اما در صورتی که یکی از والدین مبتلا باشند، 
احتمال به ۴۰ درصد و اگر هر دوی آنها آلرژی داشته باشند، 

به ۶۰درصد  می رسد.
ناهید گودرزی متخصص تغذیه در این زمینه نیز به خبرنگار 
ایرنا می گوید: سیر، گوش بره، قهوه، شکلات،  کلم قرمز، 
انگور، تربچه، پیاز، پرتقال، ادویه، پسته، توت فرنگی، مخمر 
نان، قلوه، گوجه فرنگی و کنجد از وراکی هایی هستند که به 

ندرت ممکن است باعث حساسیت شوند.
بادام  مرغ،  تخم  سالگی،  یک  از  قبل  تا  افزاید:  می  وی 
زمینی و شیر گاو مهم ترین مواد غذایی حساسیت زا هستند. 
شیر)  ۱۸درصد(،  زمینی)  بادام  ۳۱درصد(،  مرغ)  تخم 
۵/۱۲درصد(، ماهی) ۵/۱۲درصد(، از دیگر خوراکی هایی 
هستند که عامل حساسیت در کودکان یک تا سه ساله است.
گودرزی اضافه می کند: تاثیر برخی عوامل دیگر نیز در بروز 
حساسیت ثابت شده که از جمله تنوع زیاد غذاها و استفاده 
زیاد و فراگیر از پروتئین های افزودنی به مواد غذایی صنعتی 
به دلیل خواص آنها و غیره را می توان نام برد و کارخانجات 
مواد غذایی در واقع مرتبا ترکیبات جدیدی را به محصولات 

خود اضافه می کنند که ممکن است حساسیت زا باشند.
درمان حساسیت های غذایی

وی با بیان اینکه حذف ماده غذایی آلرژی زا از برنامه غذایی، 
اولین و مؤثرترین راهکار مقابله با حساسیت است، تصریح می 
کند:  اگر فرد به چندین ماده غذایی حساسیت دارد، حتما 
باشد  تغذیه  نظر یک متخصص  تحت  او  رژیم غذایی  باید 
تا از ایجاد کمبودهای غذایی خصوصا کمبود ویتامین ها 

پیشگیری شود.
گودرزی می گوید:  ممکن است کودک با ورود به سومین 
سال زندگی، بهبود یافته یا از شدت حساسیت کاسته شود که 
علل آن به طور دقیق مشخص نیست،  اما گاه حساسیت برای 

همیشه همراه کودک خواهد بود. 
ضرورت تشخیص حساسیت

این متخصص تغذیه ادامه می دهد: زمانی که کودک دچار 
خارش شدید، کهیر و تورم شود، باید به پزشک مراجعه شود 
تا حساسیت شناخته شود. هرگز نباید حساسیت کودکان را 
بی اهمیت تلقی کرد زیرا ممکن است علائمی مانند تورم در 

مخاط گلو اتفاق بیفتد که واقعا خطرناک خواهند بود.
آنها  مشکل  قبلا  که  افرادی  کند:  می  خاطرنشان  وی 
تشخیص داده شده است، در موارد خارش و تورم باید فورا 
از داروهای کورتیکوستروئید و ضد حساسیت استفاده کنند 
و در صورت بروز مشکلات تنفسی نیز باید از اسپری های 
مخصوص کمک گرفت. در صورتی که بیمار دچار بیهوشی، 
به  بلافاصله  باید  اطرافیان  شد،  هوشیاری  دادن  دست  از 

اورژانس اطلاع دهند.

آیا آلرژی غذایی کودکان جدی است؟
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معاون امور هماهنگی عمرانی استانداری قم  مطرح کرد

بی توجهی به کیفیت معماری و ضوابط 
شهرسازی در استان قم

و  مسکن  به  سرمایه ای  نگاه  گفت:  قم  استانداری  عمرانی  هماهنگی  امور  معاون 
بی توجهی به کیفیت معماری و ضوابط شهرسازی در این استان پررنگ تر از سایر نقاط 

کشوراست. 
محسن بهشتی روز پنجشنبه درهمایش صنعت ساختمان و رونق تولید درقم افزود: 
برخی بر این باور هستند ضوابط حاکم بر شهرها به ویژه درحوزه مسکونی قابلیت اجرا یا 
توجیه اقتصادی ندارد، عمده مشکلات از زمانی آغاز شد که مسکن را از کالای مصرفی به 
سرمایه ای تبدیل کرده ایم. وی اضافه کرد: نگاه سرمایه ای باعث کاهش کیفیت معماری 
و ضوابط شهرسازی شده است، زیرا سرمایه دار قصد دارد زیربنا را بفروشد و مردم نیز 
توجهی به کیفیت ساخت ندارند. وی با بیان این که این مساله درشهر قم پررنگ تر از دیگر 
شهرهاست، ادامه داد: در ۱۰ سال گذشته آمار صدور پروانه بیش از یک سوم کاهش یافته 
است و هم اکنون صدور پروانه شهرداری قم به کمتر از یک هزار فقره درسال رسیده است. 
چون  و  شده ایم  دور  سازی  کیفی  از  می دهد  نشان  مساله  این  کرد:  تصریح  بهشتی 
سرمایه گذار درحوزه مسکن مصرف کننده نیست، سایر عناصر را مدنظر قرار نمی دهد. 
به گفته وی، برتری بسیاری از مناطق شهری نسبت به سایر مناطق، به دلیل کیفیت بالا 
در ساخت وسازها می باشد و بین مناطق مختلف شهری تفاوت محسوسی در سرانه های 
فضای سبز، خدمات درمانی و آموزشی وجود ندارد. وی همچنین گفت: درسال های اخیر 
بسیاری ازعناصر معماری که ویژگی و هویت کشور بوده با نوع ساخت وساز درحال محو 

شدن است، مثلا حیاط به ویژه درمجتمع های مسکونی جایگاه خود را ازدست داده است.
معاون استاندار قم همچنین بیان کرد: درحالی که درقم ۴۵ هزارمسکن خالی وجود دارد، 
درکمتر از یک ساعت چهار هزار و ۴۰۰ نفر برای مسکن اجتماعی ثبت نام کردند که پالایش 
اولیه نشان می دهد سه هزار و ۵۰۰ نفر واجد شرایط هستند. وی با بیان این که اگر آمار 
واجدان شرایط پایین تر از ظرفیت باشد، سایت ثبت نام مجددا باز خواهد شد، افزود: بسیاری 
از ثبت نام کنندگان نسبت به شرایط این طرح از جمله میزان آورده متقاضی، وام بانکی با نرخ 
سود ۱۸ درصد و اقساط ماهیانه یک و نیم میلیون تومان بی اطلاع بودند که درصورت آگاهی 
از این شرایط،  انصراف خواهند داد. با اجرایی شدن طرح اقدام ملی مسکن، یک هزار و ۴۸۰ 
هزار خانواده کم درآمد دراستان قم صاحب خانه می شوند. وی در ادامه با اشاره به این که 
ساختمان سازی باعث رونق تولید، افزایش چرخه اقتصادی، اشتغال زایی و تامین مسکن 
می شود، بیان کرد:بارونق صنعت ساختمان حدود ۲۰۰ صنعت می تواند فعال شود و بالغ بر 
۲ میلیون اشتغال را درکشور ایجاد نماید. بهشتی افزود: بخش زیادی از افراد فعال دررده های 
پایین صنعت ساختمان، اقشار آسیب پذیر جامعه و کارگران هستند که صنعت ساختمان 
می تواند بر اشتغال زایی پایدار آن ها تاثیر مثبتی ایجاد نماید و زمانی که با رکود مسکن مواجه 
می شویم، آسیب پذیرترین قشر جامعه تحت تاثیر این مساله قرار می گیرند. وی با بیان این که 
۵۰۰ هزارتن عضو سازمان نظام مهندسی ساختمان هستند، افزود: ظرفیت خوبی درکشور 
وجود دارد که می تواند باعث افزایش خدمات فنی و مهندسی به کشورهای مجاور و اشتغال 
و ارزآوری شود. وی با اشاره به این که درسال های گذشته ساخت و ساز از سنتی به سمت 
صنعتی پیش رفته است، گفت: هرچند که دربخشی از مسکن مهر این فرآیند انجام شد، ولی 
از نوع مرغوب نبود و صنعتی سازی درکشور مورد نقد جدی قرارگرفت. معاون استاندار قم با 
بیان این که اولویت صنعتی سازی، سرعت، استحکام بالا، کیفیت مناسب و اقتصادی بودن 
است، افزود: کیفیت پایین ساخت وسازهای صنعتی درمسکن مهر باعث شد برخی تصور 
کنند صنعتی سازی با کیفیت پایین ارتباط مستقیم دارد، ولی اینگونه نیست. وی تاکید کرد: 

صنعتی سازی تمام ابعاد فنی، اقتصادی و سرعت طرح ها را در برمی گیرد.
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی:

رکود مسکن نشانه نبود انسجام مطلوب دراین عرصه است
 عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی نیز دراین همایش گفت: وضعیت مسکن بعد 
از رشد قابل توجه درقیمت و اجاره خانه ها، اخیرا کلید رکود خود را زد که این مساله نشانگر 
نبود انسجام مطلوب دراین زمینه می باشد.  احمد امیرآبادی فراهانی افزود: درسال های 
گذشته به ویژه در چندسال اخیر دولت برنامه ای برای مسکن به مجلس ارائه نکرد و با 
وجود تذکرات چندین باره، توجهی به این مساله صورت نگرفت. وی با اشاره به این که 
رونق صنعت ساختمان،  تمام صنایع را رونق خواهد بخشید، ابراز امیدواری کرد: وزیر راه 

و شهرسازی با برنامه ریزی، وضعیت مسکن را سروسامان دهند و به نقطه خوبی برساند.
وی با اشاره به این که صنعت ساختمان پیش رو  اشتغال کشور است، بیان کرد: اگر 
صنعت ساختمان رونق یابد، هزاران شغل مستقیم و غیرمستقیم ایجاد می شود و می تواند 
بخش عمده ای از بیکاری و رکودی که در کشور وجود دارد را حل نماید. امیرآبادی با تاکید 
بر استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در زمینه مسکن، اضافه کرد: نظام مهندسی باید 
به رونق مسکن و استفاده از ظرفیت های مشاوران و مهندسان خلاق شهر کمک کند و از 
سوی دیگر نسبت به نظارت بر ساخت وسازها فعال باشد. نماینده قم در مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: مهندسان ناظر باید نظارت ها را به درستی اعمال کنند و نگذارند 
پرونده ها به کمیسیون ۱۰۰ برسد تا شاهد وضعیت نابه سامان در ساخت وسازهای سطح 
شهر نباشیم. وی در ادامه با اشاره به ایرادهای ثبت نام در طرح مسکن اجتماعی، بیان 
کرد: این که بگوییم سایت در چشمی به هم زدن باز و یا بسته شد و افرادی که به اینترنت 
با سرعت بالا دسترسی داشتند، ثبت نام کردند،  عقلانی نیست. وی تصریح کرد: ثبت نام 
چهار هزار و ۴۰۰ نفر در عرض یک ساعت، نشان می دهد مردم نیازمند مسکن هستند و 
این که بعضی ها می گویند در کشور مسکن اضافه داریم، درست نمی باشد. امیرآبادی با 
بیان این که در زمینه مسکن سهمیه محدود و درخواست ها نامحدود است،  افزود: به معاون 
وزیر راه و شهرسازی پیشنهاد دادیم یک هفته فرصت ثبت نام به مردم می دادید تا آمار اقشار 
نیازمند ثبت نام برای مسکن را به دست می آوردید و سپس قرعه کشی می کردید. وی گفت: 
مسکن مهر طرح خوبی بود و بسیاری از مستمندان و محرومان جامعه که فکر نمی کردند 
خانه دار شوند، امروز صاحب خانه شده اند، ولی مشکلاتی در زیرساخت ها دارد که باید 
برطرف شود. عضو هیات رییسه مجلس با اشاره به نارضایتی مردم از امکانات محدود در 
محله های مسکن مهر، اضافه کرد: دولت هم معذوراتی دارد و با کمبود اعتبار مواجه است، 
ولی هزینه ها باید مدیریت و منابع درست و به جا استفاده شود. وی افزود: قم می تواند با 

حفظ تمام ارزش های انقلابی و دینی، شهری زنده، پویا و شادی برای مردم قم باشد.
امیرآبادی در پایان برحل مشکلات معیشتی، بیکاری و معضلات اجتماعی تاکید کرد.

 رییس سازمان نظام مهندسی استان قم:
باید از سازندگان دارای صلاحیت دراستان و کشور حمایت گردد

رییس سازمان نظام مهندسی استان قم نیز دراین همایش  گفت: استفاده ازکارگران 
غیرمتخصص درصنعت ساختمان، باعث کاهش کیفیت ساخت وسازها و به مخاطره 
افتادن این صنعت دراستان شده است.  امین مقومی افزود: درگذشته عمر مفید ساختمان 
۳۰ تا ۳۵ سال تخمین زده می شد، ولی امروز گفته می شود این میزان کاهش زیادی یافته 
است. وی اضافه کرد: به نظر می رسد گره اصلی این مساله نبود صلاحیت، تخصص، تعهد 
و عدم استفاده ازظرفیت های بالقوه درجامعه کارگری است. وی گفت: با وجود این که ۲۰ 
هزار کارگر دارای کارت مهارت فنی درقم وجود دارد، ولی همچنان از کارگران غیرمجاز اتباع 
و غیرمتخصص درصنعت ساختمان استفاده می شود. مقومی با بیان این که به کارگیری 
کارگران غیرمتخصص باعث کاهش کیفیت در تولیدات صنعت ساختمان می شود، گفت: 
دراستان قم نیز تولیدکننده های خوبی در رده ملی وجود دارد که توجه کمتری به آن ها 
می شود. وی تاکید کرد: باید از سازندگان دارای صلاحیت دراستان و کشور حمایت گردد. 
دبیر همایش صنعت ساختمان و رونق تولید نیز گفت: دراین همایش برای صنعتگران، 
نمایشگاه و برای دانشگاهیان، کارگاه های هوشمندسازی ساختمان و سازه برپا شده است.
شاهین صادقی نسب افزود: جلسه های پرسش و پاسخی نیز با حضور مسئولان برگزار 
خواهد شد و همه تلاش این است تا رونق تولید صنعت ساختمان درسطح استان محقق 
شود. مشاور مدیرعامل شرکت مخابرات قم نیز با بیان این که فناوری فیبر نوری درچند سال 
گذشته رونق گرفت، گفت: در سال ۹۴، قم نخستین استانی بود که صنعت تار نوری را به 
کار گرفت. عبدالله بیان افزود: ساختمان هایی که به فیبر نوری مجهز شده اند، شبکه ای 
پایدار، باثبات و مطمئن ایجاد نموده اند. نماینده اتاق بازرگانی قم نیز گفت: ساخت وساز 
می تواند تمام مشکلات اقتصادی و بیکاری را درکشور حل نماید که این مساله را درمسکن 
مهر تجربه کرده ایم. حسن آقاجانی از قوانین سختگیرانه در عرصه صنعت ساختمان انتقاد 
کرد و افزود: بروکراسی اداری در کشور غوغا می کند و مشکلات را چند برابر کرده است. 
همایش صنعت ساختمان و رونق تولید با حضور فعالان این عرصه و مسئولان استانی 
در تالار مرکزی شهر قم برگزار شد؛ گسترش ظرفیت صادراتی تولیدات، رونق واحدهای 
تولیدی مرتبط، مصالح و فناوری های نوین و برگزاری رویداد جانبی استارت آپ های 

صنعت ساختمان از محورهای این همایش بود.

دبیرکل اتاق بازرگانی  استان قم:

۱3۸ میلیون دلار کالا از قم صادر شد
 دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع معادن و کشاورزی استان قم گفت: میزان صادرات استان 
از ابتدای امسال تا پایان مهرماه از مبدا تولید، ۱۳۸ میلیون دلار و وزن ۱۷۷ هزار تن 
بوده است.  محمد حاجی زمانی عصر چهارشنبه در سمینار تخصصی  فرصت های صادرات 
و سرمایه گذاری استان قم افزود:  ۴۷ درصد بازار صادراتی قم را کشور عراق شامل شده و 
بعد از آن افغانستان در رتبه دوم هدف صادراتی استان قرار گرفته است. وی خاطرنشان 
کرد: در این استان ۱۱ شهرک و ناحیه صنعتی فعال، یکهزار و ۳۰۰ هکتار اراضی صنعتی، 
۲۲۰۰ قرارداد صنعتی و ۵ هزار و ۳۰۰ واحد تولیدی شکل گرفته است. حاجی زمانی 
تصریح کرد: با توجه به محدودیت سرمایه گذاری صنعتی درشعاع ۱۲۰ کیلومتری تهران، 
قم به یکی از کانون های سرمایه گذاری تبدیل شده است. وی ابراز کرد: ۲ هزار طرح 
صنعتی دراستان فعال است که بیش از ۱۲۰۰ واحد صنعتی فقط ۲۰ درصد از ظرفیت آنها 
استفاده می شود.درصورتی که ظرفیت های این واحدهای تولیدی تکمیل شود ۴۱ هزار 
شغل جدید به وجود می آید. وی گفت: درهفت ماه گذشته ۵۸ فقره پروانه بهره برداری به 
ارزش یکهزار و ۶۶۳ میلیارد ریال و اشتغال آفرینی برای ۱۵۱۹ تن صادر شده است. وی 
بیان داشت:۶۲ فقره پروانه بهره برداری توسعه ای با ۸۱۱ میلیارد ریال و ظرفیت ایجاد 
۱۲۰۵ تن نیز در هفت ماه ابتدای سال جاری صادر شده است. حاجی زمانی اضافه کرد: 
هدف گذاری سال ۹۸ بر اساس سند اشتغال استان، ایجاد ۵ هزار و ۱۰۰ شغل جدید 

است که تا پایان مهرماه بیش از ۲ هزار اشتغال به وجود آمده است. 

 رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه مطلقا نباید اجازه داد 
فساد در جایی لانه کند، گفت: این نگاه و باور برای 
مردم مهم است، حالا ممکن است اشخاصی از این 

روند ناراضی باشند که این موضوع امر مهمی نیست. 
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، آیت الله رئیسی 
عصر روزپنجشنبه  در همایش فرصت های تحول در 
سازمان قضایی نیروهای مسلح که در استان قم برگزار 
شد، با تبریک میلاد پیامبر اکرم )ص( و امام جعفر 
صادق )ع( اظهار امیدواری کرد که این همایش منشاء 
بحث و بررسی و تصمیم سازی و تصمیم گیری های 
ارزشمند برای تحقق تحول در سازمان قضایی نیروهای 

مسلح باشد.
وی با بیان اینکه معنای تحول این نیست که همه چیز 
را در همه جا طور دیگری نگاه کرد و به نحو دیگری دید، 
افزود: تحول در تعریف مقام معظم رهبری در دیدار 
قضات و مسئولین قضایی به معنای شناخت وضع 
موجود و تلاش برای رفع مشکلات و کاستی ها با یک 

نگاه انقلابی و جهادی و مردمداری است.
به  توجه  عین  در  کرد:  تاکید  قضاییه  قوه  رئیس 
جایگاه، اقتدار، عزت آفرینی، نظم و صلابت نیروهای 

مسلح، حق مردم نباید ضایع شود.
این مطلب که حقوق  به  اشاره  با  رئیسی  الله  آیت 
به  باید محترم شمرده شود،  عامه و حقوق هرکسی 
طرح این سئوال پرداخت که چه باید کرد که در عین 
حفظ اقتدار، عظمت، عزت، بازدارندگی و جایگاه رفیع 

نیروهای مسلح حقوق مردم و حق الناس حفظ شود؟
وی خاطرنشان کرد: سازمان قضایی نیروهای مسلح 
اقتدار،  اسرار،  و  مسلح  نیروهای  از  صیانت  ضمن 
عظمت و کارآمدی این نیروها در عین حال توجه به این 

دارد که حق مردم حفظ، پاسداری و صیانت شود.
سازمان قضایی نیروهای مسلح باید منضبط، انقلابی 

و اثرگذار باشد
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه این موضوع ظرافتی 
دارد که باید مورد توجه قضات و دست اندرکاران امر 
نیروهای  قضایی  سازمان  داد:  ادامه  باشد  قضایی 
مسلح یک نهاد برخاسته از انقلاب و مولود انقلاب 

اسلامی است.
آیت الله رئیسی با اشاره به این مطلب که نگاه ها در 
سازمان قضایی نیروهای مسلح باید انقلابی و متناسب 
با حرکت نهادی در این سازمان باشد، گفت: توجه به 
نظم و ترتیب و مردمداری و توجه به مردم از ویژگی های 
این سازمان است ونظم و انضباط در نیروهای مسلح 

یک مسئله محوری است.
قضایی  سازمان  در  تحول  فرصت های  افزود:  وی 
باید با تحول در نیروهای مسلح و تحول در قوه قضاییه 
و نگاهی که  یعنی یک عمل دو سویه  باشد.  همراه 
بتواند هم تحولاتی که در قوه قضاییه برنامه ریزی شده 
را دنبال کند و آن را در دستور کار قرار دهد و هم آنچه 
که نیروهای مسلح و امنیتی ما به برکت انقلاب اسلامی 
در این ۴۰ سال در جایگاه ارزشمندی قرار گرفتند، 

دنبال شود.
نیروهای  که  روزی  آن  چه  افزود:  رئیسی  آیت الله 
تحمیلی  جنگ  در  صدامیان  مقابل  در  ما  مسلح 
خوش درخشیدند و چه آنجا که در مقابل متجاوزین 
در منطقه که دست ساخته انگلیسی ها، آمریکایی ها 
بر  را  منطقه  و  بودند  داعشی ها  و  صهیونیست ها  و 
نقش  در  هم  ما،  مسلح  نیروهای  کشیدند،  آتش 
مستشاری خود و هم نقش عملیاتی خود بسیار خوش 

درخشیدند.
و  بسیج  اقدامات  از  تقدیر  با  قضاییه  قوه  رئیس 
آبادانی کشور  و  نیروهای مسلح در عرصه سازندگی 
افزود: همان نیروهایی که درعرصه حفظ کشور و حفظ 
عرصه  در  می درخشند،  خوش  آسیب ها  از  منطقه 
سازندگی و گره گشایی از مسائل اقتصادی کشور، نیز 
حضور بسیار خوبی دارند، اما طبیعتا این حضور اقتضا 
می کند با انضباط مالی و اقتصادی و در روحیه انقلابی 

و کارآمد همراه باشد.

نیروهای  قضایی  سازمان  افزود:  رئیسی  الله  آیت 
مسلح نیز باید در این رابطه مساعدت و همکاری کند، 
که این اقدامات بزرگ با کمترین آسیب و یا در نهایت 

با نبود آسیب انجام شود که این حرکت بزرگی است.
سازمان  نگاه  اینکه  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
قضایی نیروهای مسلح به این مجموعه باید به گونه ای 
باشد که کشور را از آسیب های نظامی، توطئه ها و نفوذ 
حفظ کند، گفت: این مجموعه باید همچنان کارآمد 

بماند و برکارآمدی آن افزوده شود.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: این مجموعه باید منضبط، 
انقلابی و اثرگذار باشد و لازمه این تحول آن است که از 

هر گونه آسیب مصون باشد.
نه سرعت فدای دقت و نه دقت فدای 

سرعت شود
بررسی  اهمیت  درباره  ادامه  در  رئیسی  الله  آیت 
پرونده های مهم گفت: باید این نکته مورد توجه عزیزان 
در سازمان قضایی نیروهای مسلح باشد که رسیدگی 
پرونده های حائز اهمیت باید دقیق باشد به گونه ای 
که نه سرعت فدای دقت و نه دقت فدای سرعت شود.

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه زمانبر شدن بعضی از 
پرونده ها مهم ممکن است از اثرگذاری آن بکاهد بیان 
کرد: باید ضمن آنکه دقت لازم در ارتباط با زوایای مهم 
پرونده ها صورت گیرد در عین حال باید توجه شود که 

از سرعت کافی نیز برخوردار باشد.
وی افزود: البته با عدد پرونده های سازمان قضایی 
نیروهای مسلح به نظر می رسد پرونده مسن برای این 
سازمان معنا ندارد. آیت الله رئیسی با تاکید بر ضرورت 
اجرای عدالت بیان کرد: احساس مردم باید این باشد 
که عدالت اجرا شده، در این بین اگر برخی از خواص 
خوشحال نباشند مهم نیست، بلکه مهم آن است که 
عموم مردم در پرتو رضایت الهی خوشحال باشند و 

احساس کنند عدالت و مبارزه با فساد اجرا می شود.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه مطلقا نباید اجازه داد 
فساد در جایی لانه کند، گفت: این نگاه و باور برای 
مردم مهم است، حالا ممکن است اشخاصی از این 
روند ناراضی باشند که این موضوع امر مهمی نیست. 
البته تمام تلاش آن است که کار دقیق و عادلانه برای 

مردم و جامعه تبیین شود.
وی با تاکید بر اطلاع رسانی اقدامات انجام شده به 
افکار عمومی افزود: من همیشه گفته ام برای مردم 
اقدامات انجام شده را بگویید و ابایی از بیان آن نداریم. 
افکار عمومی، افرادی که دنبال حقیقت هستند، و 

منصفان جامعه باید در جریان امور قرار گیرند.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه مسئله پیشگیری 
اقدامی بود که کلید عملیاتی آن در سازمان قضایی 
زده شد، گفت: موضوع پیشگیری کار مناسبی بود که 
در سازمان نیروهای مسلح به خوبی انجام و دنبال شد.
از وقوع جرم در سازمان  وی بیان کرد: پیشگیری 
الگوی  و  است  مبارکی  امر  مسلح  نیروهای  قضایی 
دیگر  و  قضاییه  قوه  در  بخش ها  دیگر  برای  خوبی 
بخش ها در کشور است و باید دنبال شود، زیرا در هر 

زمینه ای می تواند به کاهش وقوع جرم کمک کند.

مسئولان باید به سمت نظارت پذیری و 
پاسخگویی گام بردارند

 آیت الله رئیسی اظهار کرد: هیچ دستگاهی را در 
از  پیشگیری  آنکه ماموریت  کشور نمی شناسیم جز 
وقوع جرم دارد؛ همه دستگاه های فرهنگی، اقتصادی 
و اجتماعی باید تلاش کنند تا ناهنجاری ها در کشور 

کاهش یابد.
شود  توجه  قانون پذیری  به  باید  اینکه  بیان  با  وی 
قانون  تا  کنند  تلاش  باید  دستگاه ها  تمام  گفت: 
گریزی و بی قانونی صورت نگیرد و از نظارت ناپذیری 

و نظارت گریزی پرهیز شود.
رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: هر مسئولی باید خود 
را پاسخگو بداند و جامعه باید به سمت قانون پذیری 
حرکت کند و مسئولان نیز به سمت نظارت پذیری و 

پاسخگویی گام بردارند.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه باید در امر پیشگیری 
بسترها را فراهم کنیم گفت: در این میان باید به بحث 
آموزش توجه شود چرا که آموزش های عمومی برای 
پیشگیری از وقوع جرم حائز اهمیت است. باید در 
جامعه الگوی مناسبی که در سازمان قضایی به کار 

گرفته شده، اجرایی شود.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به اینکه اصلاح ساختارها 
نیز می تواند زمینه فساد در جامعه را کاهش دهد، تاکید 
کرد: افزایش آموزش های عمومی توسط رسانه ملی، 
نخبگان و کارشناسان و افزایش اطلاعات عمومی و 
را  حقوقی می تواند زمینه های وقوع جرم در جامعه 

کاهش داده و زمینه تخلفات را از بین ببرد.
پرونده های مورد دغدغه مردم

 اطلاع رسانی می شوند
سخنان  از  دیگری  بخش  در  قضائیه،  قوه  رئیس   
خود گفت: هر پرونده ای که به هر دلیلی به موضوع و 
دغدغه مردم تبدیل شود باید عادلانه ، منصفانه، سریع 
و دقیق مورد رسیدگی قرارگیرد و اطلاع رسانی شود، 
در این رابطه قوه قضاییه تحت تاثیر هیچ فضاسازی و 

جوسازی قرار نخواهد گرفت. 
وی  افزود: پرونده هایی که از اهمیت برخوردار است 
باید به صورت دقیق و با سرعت انجام شود چرا که 
زمان بر شدن برخی پرونده های مهم اثرگذاری احکام 
صادره را کاهش می دهد. وی اظهار داشت : فضاسازی 
و جوسازی ها نباید هیچ تاثیری بر عملکرد قوه قضائیه 
داشته باشد و دراین زمینه باید احکام با صلابت صادر 
اولویت  عدالت  اجرای  کرد:  تاکید  وی  شود.  اجرا  و 
دستگاه قضایی می باشد و ممکن است خواصی از این 
رویکرد قوه قضائیه راضی نباشند که این مهم نیست، 
بلکه آنچه مهم است رضایت مردم از اجرای عدالت و 

احساس آن در جامعه می باشد.
رئیسی گفت: تاکید دستگاه قضایی تبیین اقدامات 
انجام شده برای نخبگان و منصفانه جامعه است تا در 

جریان امور قرار گیرند.
وی افزود:  نحوه رسیدگی پرونده هایی که تبدیل به 
دغدغه عمومی شده است را باید اطلاع رسانی کرد چرا 
که این اقدام در افزایش رضایت مندی مردم موثر است.

 آیت الله اعرافی:

حوزه علمیه اهل جناح بازی نیست
 مدیرحوزه های علمیه گفت:  حوزه دربرابر خطا و انحراف درهرجا که باشد عالمانه و 
درست سخن می گوید و اهل جناح بازی نیست و نقد صحیح مواضع غلط از وظایف اصلی 

آن می باشد. 
به گزارش مرکز خبر حوزه ،  آیت الله علیرضا اعرافی روز پنجشنبه در بیست و یکمین 
اجلاسیه اساتید سطوح عالی و خارج حوزه علمیه قم درموسسه عالی امام خمینی)ره( 
افزود: جامعه اساتید پیشگام پیام رسول خدا)ص( است و پرچمداری و ابلاغ پیام خاندان 
رسول گرامی اسلام )ص( از کارهایی است که طلاب باید به آن عمل کنند.علی رغم همه 
کاستی ها، تلاش مجدانه و پیوسته مسئولان مرکز مدیریت حوزه های علمیه درجهت 

اعتلای حوزه است.
وی گفت:  تدوین اسناد جامع درحوزه از اقداماتی است که ما درپرتو راهنمایی های 

مرجعیت انجام می دهیم و اقدامات خوبی درقم و شهرستانها انجام شده است.
وی تاکید کرد: ما دراین مسیر نیازمند حمایت و راهنمایی و نقد متخصصان هستیم و 
درحوزه فقه معاصر، دفتر این فقه به بررسی های لازم می پردازد و چند درس در این حوزه 

آماده شده است.
مدیرحوزه های علمیه خاطرنشان کرد: باید انتخاب گری طلاب و آزادی آن ها در انتخاب 
اساتید حفظ شود، انتظاری که از اساتید وجود دارد توجه به شرایط طلاب بوده و طلاب 

درشرایط نه چندان مناسب با سختی ها دست و پنجه نرم می کنند.
آیت الله اعرافی گفت: امیدواریم قلب حوزه که دروس سطوح عالی است، آماده ایفای 
نقش های بیشتر باشد، این قلب باید تولید علم و اندیشه کند؛ امروز در جهانی قرار داریم 

که قافله علم رو به جلو است.
وی تصریح کرد: ما نیازمند افرادی همچون خواجه نصیرالدین طوسی هستیم که به 

نیازهای نو درجامعه پاسخ دهند، این کار به عهده قلب حوزه می باشد.
دیر حوزه های علمیه خاطرنشان کرد: آسیب هایی در مقوله اخلاق و تربیت وجود دارد که 
باید حل شود؛ حوزه ما باید حوزه ای باشد که به اصالت های خود عشق بورزد، به پرسش ها 
پاسخ دهد، در مبارزه با تجمل و تشریفات پیشگام باشد، در کنار مستضعفین باشد و بنیان 

آن بر علم بنا شده باشد، حوزه مستقل اهل نقد و مطالبه و پاسخگوی نیازها باشد.

آیت الله استادی:

افزایش اعتماد مردم در برخورد با فساد
 محقق می شود

 استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: افزایش اعتماد مردم درجریان برخورد با فساد و 
ایجاد عدالت بدست می آید. 

آیت الله رضا استادی روز چهارشنبه درهمایش دیده بان شفافیت و عدالت درپژوهشکده 
علامه طباطبایی شهر قم،  بیان کرد: پس از پیروزی انقلاب اسلامی نهادهایی همچون 
کنند،  جلب  را  مردمی  اعتماد  بیشترین  توانستند  )ره( که  خمینی  امام  امداد  کمیته 
موفق ترین عملکرد را نیز داشتند و این نشان دهنده آن است که مردم می خواهند همه جا 

عدالت باشد و با فساد برخورد شود.
وی افزود: مبارزه با فساد و گسترش عدالت، امر به معروف و نهی از منکر عملی است 

و درجلب اعتماد مردمی که درنظام اسلامی امری بسیار مهم است،  تاثیر بسزایی دارد.
وی ادامه داد: درطول این سالها تلاش های بسیاری در راه مبارزه با فساد صورت گرفته و 

این جریان که اکنون موجب کاهش فساد نیز شده است،باید روز به روز تقویت شود.
آیت الله استادی با اشاره به این که مبارزه با فساد بر اساس اصول شرعی قواعد مشخصی 
دارد،  گفت:  در راه مبارزه با فساد باید به شاخص ها توجه داشت و اجازه نداد عده ای در 
این عرصه به دنبال سوءاستفاده باشند. وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: امام 
خمینی)ره( انقلاب اسلامی را با وجود گروه ها و دیدگاه های متفاوت اداره کرد، اما به دلیل 
پایبندی به اصولی که برای خود ترسیم کرده بود، بیان نمود که هیچ کس برگردن من حقی 
ندارد. وی با بیان این که هیچ جامعه ای بدون قاضی و قوه قضاییه نمی تواند کار خود را 
پیش برد،  گفت: قوه قضاییه باید عدالت را اجرا کند و همه باید به آن در رسیدن به این هدف 
کمک کنند. استاد برجسته حوزه علمیه قم بیان کرد: هر کس خلافی انجام می دهد باید 
مطابق آن مجازات شود،  چرا که اگر بیش از حد آبرویش برده شود زمینه برای ظالم شدن 
وی فراهم می شود. وی با اشاره به لزوم روشنگری در راه مبارزه با فساد افزود: نباید در اثر 
اشتباه ما افراد مخلص در عرصه های مختلف از کار خود کناره گیری کنند و در این راه نیاز 

است تا همه برای خدا به وظیفه خود عمل کنند و از تهمت بی جا بپرهیزند.

مشاور امور ایثارگران استانداری درنشست با مدیرکل بنیاد شهید قم:

تنویر افکار عمومی در رابطه با خودسوزی های 
اخیرانجام شود

ایثارگران استانداری قم ضمن دریافت توضیحات مدیرکل بنیاد شهید   مشاور امور 
استان راجع به خودسوزی های اخیر، خواستار تنویر افکار عمومی در رابطه با این حادثه 
تاسف بار شد.  به گزارش روز چهارشنبه روابط عمومی استانداری قم، محمدرضا گروسی 
درنشست با مدیرکل بنیاد شهید قم، کاهش آسیب های اجتماعی را در دستور کار مسئولان 
استان دانست و افزود: استاندارقم ضمن تذکر به مسئولان، بر لزوم رسیدگی امور خاص 
ایثارگران تاکید نموده است. وی بابیان اینکه خودسوزی های اخیر دلایل مختلفی داشته 
است، گفت: باید این دلایل به صورت موردی عارضه یابی تا از وقوع مجدد آن ها جلوگیری 
شود. گروسی بیان داشت: انتظار این است که بنیاد شهید و امور ایثارگران قم درمورد 
افرادی که دچار مشکلات حاد هستند خدمات ویژه ارائه دهد تا از رخ دادن مجدد چنین 
اتفاق هایی جلوگیری شود. مشاور امور ایثارگران استاندار قم همچنین بابیان اینکه برخی 
بهره برداری های رسانه ای ،دشمن شادکن می باشد، گفت: اصحاب انقلاب و نظام از چنین 
اتفاق هایی خوشحال نمی شوند و آن را دستاویز تسویه حساب های سیاسی قرار نمی دهند.
گروسی تصریح کرد: اگر استاندار قم به این نتیجه برسد که تعلل و کوتاهی از سوی هر 
یک از مسئولان اداره ها به خصوص در رابطه با خانواده معظم شهدا صورت گرفته باشد 
نسبت به برخورد قاطع و قانونی با فرد خاطی درنگ نخواهد کرد. وی در پایان بابیان 
تأکیدات استاندارقم  بر ارتباط شایسته با رسانه های دلسوز و متعهد به انقلاب و نظام، بر 
تنویر افکار عمومی در رابطه با خودسوزی های اخیر تاکید کرد و افزود: اطلاع رسانی در 
این زمینه باید با جدیت پیگیری شود. طی چندماه گذشته چهار مورد خودسوزی اتفاق 

افتاده است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد

طلب ۱2۰۰ میلیارد ریالی بیمارستان های 
دولتی قم از سازمان های بیمه گر 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: مطالبات بیمارستان های دولتی قم از سازمان های 
بیمه گر به حدود یک هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال رسیده است. 

محمدرضا قدیر در جلسه کارگروه سلامت و امنیت غذایی این استان، افزود: سازمان 
تامین اجتماعی ۷۲۰ میلیارد و بیمه سلامت نیز ۴۶۰ میلیارد ریال به مراکز بیمارستان های 

دولتی قم بدهکار هستند.
وی ابراز امیدواری کرد: با پیگیری های صورت گرفته و کمک استانداری، بخشی از 
این مطالبات پرداخت شود. وی اضافه کرد: در این راستا مکاتباتی انجام و با مسئولان 
سازمان های بیمه نیز گفت وگو شده و نیاز است به منظور خدمات رسانی بهتر و پرداخت 
مطالبات پزشکان و پرستاران و کادر بیمارستانی، این بدهی ها پرداخت شود. در کارگروه 
سلامت و امنیت غذایی استان قم که به ریاست معاون سیاسی امنیتی استاندار قم برگزار 
شد، بیژن سلیمان پور معاون سیاسی امنیتی استاندار قم نیز گفت: توجه به امنیت غذایی 
امر غیرقابل انکار است و باید همه بکوشند تا این امنیت تامین شود. وی با اشاره به اهمیت 
پرداخت مطالبات به مراکز درمانی، افزود: مراکز بیمارستانی دولتی قم برای تامین نیازهای 
خود، باید هزینه کنند که این امر مستلزم آن است که بیمه ها مطالبات بیمارستان ها را 

پرداخت تا آن ها نیز بتوانند خدمات رسانی مطلوبی داشته باشند.
در این کارگروه طرح ملی بررسی شیوع ناباروری در استان قم موردبررسی قرار گرفت و 
مقرر شد تا در استان قم نیز این طرح برای ۲۵ آبان از زنان ایرانی ۱۵ تا ۴۹ سال اجرایی 

شود.

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی  استان قم:

24۰۰ هکتار سطح باغات انار قم است
مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی  استان قم گفت: ۲هزار و ۴۰۰ هکتار از باغات 

استان به تولید انار اختصاص دارد و ۲هزار و ۲۵۰ کشاورز در این رابطه فعالیت می کنند. 
مسلم ابراهیمی   بیان کرد: به طور میانگین از هر هکتار باغ انار،  هشت تن محصول به 
دست می آید و پیش بینی می شود در پاییز جاری میزان برداشت این محصول در استان 

به ۲۰ هزار تن برسد.
وی افزود:  ۲ سال پیش به دلیل سرمازدگی شدید،  بسیاری از درختان انار استان کف 
برشدند و هنوز به مرحله باردهی نرسیده اند که همین مساله موجب کاهش سطح تولید انار 
درقم شده است. وی با اشاره به این که باغات انار در نواحی مختلف قم پراکنده اند، ادامه 
داد:  برداشت انار از باغات استان از ابتدای مهرماه آغازشده است و این روند تا پایان آبان ماه 
ادامه خواهد داشت. ابراهیمی گفت: تاکید برچیده شدن انار موجود در باغات استان قبل 
از فرارسیدن سرمای شدید،  مربوط به انارهای رسیده است و به هیچ عنوان نباید انارهای 

نارس را از درخت جدا کرد.
وی بیان کرد:  کیفیت انار تولیدشده در قم به دلیل استفاده از ارقام مرغوب،  بسیار مناسب 

است و مشتریان خاص خود را دارد.
وی ادامه داد: استفاده از کودهای پتاسه ازجمله راهکارهای مقاوم سازی باغات انار در 

مقابل سرمازدگی است که کشاورزان استان باید نسبت به آن توجه لازم را داشته باشند.

رئیس قوه قضائیه در همایش فرصت های تحول در سازمان قضایی نیروهای مسلح درقم:

مطلقا نباید اجازه داد فساد در جایی لانه کند

اجتماعی

 سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به سخنان رئیس جمهوری درخصوص پرونده ۲ میلیارد 
دلاری گفت: از مقطعی که در دوره جدید از این پرونده مطلع شدیم، رئیس قوه قضائیه 
دستوراتی را صادر کرده اند تا این پرونده به صورت ویژه بررسی شود و همه کسانی که 
قصور، تقصیر و یا اهمال آنها موجب تضییع حقوق مردم شده را رسیدگی و اطلاع رسانی 

کنیم. 
تحول  اختتامیه همایش طرح  در حاشیه  پنجشنبه  اسماعیلی عصر  غلامحسین 
درسازمان قضایی نیروهای مسلح، در گفت و گو با خبرنگاران، در این خصوص اظهار 
داشت:  آنچه قبلا توضیح دادیم راجع به پرونده محکومیت آقای بابک زنجانی، اقدام های 
انجام شده دستگاه قضایی و همچنین بازگشت اموال مصادره شده به دولت و وزارت نفت 

بود که پرونده ۲ میلیارد دلاری به غیر از پرونده بابک زنجانی است.
وی با اشاره به ابعاد و محتوای پرونده ۲ میلیارد دلاری گفت: در فاصله سال های ۱۳۷۸ 
تا ۱۳۸۶ و در دوره ای هشت ساله که حدود یک سال آن در دوران رئیس جمهوری قبل از 
آقای روحانی و هفت سال آن مربوط به دولت ماقبل آن بر می گردد، یعنی در ۲ دولت قبل 
از آقای روحانی، بخش زیادی از سرمایه های بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در ۲ 
حوزه اوراق قرضه دلاری و اوراق قرضه با ارزش های بین الملی غیردلاری در بانک های 

آمریکا و انگلیس سرمایه گذاری شده بود.
سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: حدود ۲ میلیارد دلار در این راستا در یکی از بانک های 
آمریکایی با بیتدبیری دولت وقت که ۲ دولت قبل از روحانی بوده در بانک آمریکایی 
سرمایه گذاری شده بود که این موضوع با وجود علم و اطلاع از خصومت آمریکا و دولت آن 

با نظام جمهوری اسلامی ایران صورت گرفت.
تروریستی  ایران در حوادث  بهانه واهی نقش  به  از سال ۱۳۸۲  وی اظهار داشت: 
کشورهای مختلف که هیچ گونه ارتباطی با جمهوری اسلامی ایران نداشته اند، اقدامات 
قضایی از ناحیه دولت آمریکا علیه جمهوری اسلامی آغاز شد که با اقدام وزارت خزانه 
داری آمریکا و همچنین دستگاه قضایی ایالت متحده، اوراق قرضه ایران انسداد و سپس 

اموال جمهوری اسلامی در بانک آمریکایی مصادره شد.
وی با بیان اینکه این اوراق دلاری توسط یک موسسه بین الملی ثبت شده در لوکزامبورک  
به نام »موسسه کلیر استریم«تضمین شده و نزد او به امانت گذاشته شده بود گفت: فرایند 
قضایی این پرونده از سال ۱۳۸۲ آغاز و تا سال ۱۳۹۵ ادامه داشت که در این روند ۱۳ 
ساله، رسیدگی اولیه، حکم اولیه دادگاه، دادگاه تجدید نظر، اعتراض به آن، تجدیدنظر 
مجدد، اعتراض به دادگاه قانون اساسی آمریکا و رسیدگی آنها، اعتراض به دیوان عالی 

کشور آمریکا و رسیدگی به آن پیگیری شد.
اسماعیلی  ادامه داد: در رای نهایی سال ۱۳۹۵ این اوراق به نفع به اصطلاح مدعیانی 

که ادعا می کردند قربانیان حوادث تروریستی هستند، مصاره شد.
سخنگوی قوه قضائیه  ادامه داد: در همان سال این موضع در شورای عالی امنیت ملی 
مطرح میشود که پیشنهاد دولت در این شورا این بود که تنها دولت و بانک مرکزی قبل از 
دولت آقای روحانی ماخذه و مورد پیگیری قضایی قرار گیرد که با توجه به اینکه این پرونده 
تنها یک سال در دوره دولت قبل از روحانی بوده، براساس تصویب شورای عالی امنیت 
ملی تمام مسئولان بانک مرکزی و مقام دولت های مرتبط با این پرونده طی ۲ دولت قبل 

برای بررسی قصور و تقصیر در این زمینه در دستور کار قرار گرفت.
وی بیان کرد: همه دولتمردانی که در فرایند این پرونده سهم داشته اند بررسی پرونده 
آنان آغاز شده است و این موضوع در دوره مسئولیت ریاست قبلی به قوه قضائیه داده و 
به دادسرای عمومی و انقلاب ارجاع شده و پرنده ای صرفا در راستای بررسی اینکه آیا 
دولتمردان و متولیان بانک مرکزی دولت های مختلف در این زمینه قصوری و کوتاه انجام 

داده اند تشکیل شده است.
سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: بازپرس پرونده، گزارش ارسالی را ناکافی دانسته به 
همین دلیل استعلام های زیادی از بانک مرکزی، وزارت اقتصادی و اطلاعات، مجمع 
تشخیص مصلح نظام، دبیر خانه شوای عالی امنیت ملی و بخش های مختلف انجام 

داده است.
وی با بیان اینکه برخی دستگاه به این استعلام ها با تاخیر پاسخ داده اند افزود: وزارت 
اطلاعات استعلامهایی که سال قبل از آن در این زمینه شده  را در شهریور ۹۸ پاسخ 

داده است.
اسماعیلی اظهار داشت: این پرونده روال عادی خود را طی میکرد و در دوره ریاست 
فعلی قوه قضائیه هیچ مکاتبه ای برای پیگیری خاص در این زمینه انجام نشده بود تا با 

این فرمایش های رئیس جمهور به این موضوع به صورت جدی ورود پیدا کردیم.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: سیاست رئیس قوه قضائیه این است که پرونده هایی که 
دغدغه ذهنی عموم مردم است و به منافع ملی در سطح بین المللی بر می گردد باید با 

شتاب و به صورت ویژه رسیدگی شود.
وی ادامه داد: از مقطعی که در دوره جدید از این پرونده مطلع شدیم، رئیس قوه قضائیه 
در این زمینه دستورهایی صادر کرده اند تا این پرونده به صورت ویژه دردستور کار قرار 
گرفته و همه کسانی که در این زمینه قصور، تقصیر و یا اهمال آنها موجب تضییع حقوق 

مردم شده، را رسیدگی و اطلاع رسانی کنیم.
پرونده ۲ میلیاردی برای تعیین مقصران است نه بازگشت اموال

سخنگوی قوه قضائیه دربخش دیگر از سخنان خود  با بیان اینکه این پرونده هیچ 
ارتباطی با بازگشت اموال ندارد و صرفا برای تعیین مقصران در این زمینه در دولت های 
مختلف است، گفت: مهمترین بخش پرونده این است که در همه دولت ها چه در دولت 
فعلی و ۲ دولت قبل این موضوع مشخص شود که اهمالی برای بازگرداندن، تبدیل و یا 
انتقال این اموال به بانک های دیگر برای خارج کردن از دسترس دولت آمریکا صورت 

گرفته است.
وی تاکید کرد: مسئولان در دولت های مختلف باید به مردم پاسخگو باشند که چرا به 

گونه ای رفتار کرده اند که اینگونه بیت المال متضرر شود.
اسماعیلی با اشاره به پیگیری های بین المللی از طیق دادگاه لاهه برای مقابله با این 
اقدام غیرقانونی دولت آمریکا اظهار داشت: دستگاه قضایی و دادستان کل کشور به 
موازات بررسی پرونده مقصران این موضوع، طی نامه هایی با دفتر ریاست جمهوری، 
معاون اول ریاست جمهوری، وزارت اقتصاد و معاون حقوقی ریاست جمهوری برای کمک 

به دولت در این زمینه اعلام آمادگی کرده است.
وی ضمن توصیه به دولت برای حراست از سایر اموال جمهوری اسلامی درخارج از 
کشور برای جلوگیری از تکرار چنین اتفاقی است، ادامه داد: استرداد و بازگشت اموال به 
عهده دولت در هر مقطع زمانی خواهد بود و موضوع اهمال در این زمینه با تاکید ویژه قوه 

قضاییه به صورت جدی پیگیری و اطلاع رسانی می شود.
پرونده هفت سنگان مورد ارزیابی قرار گرفته است

وی در ادامه با اشاره به پرونده زمین خواری هفت سنگان قزوین، گفت: این پرونده از 
ماه ها قبل طی گزارشهایی به اطلاع رئیس قوه قضائیه رسیده  که در این زمینه با تاکید 

ریاست قوه این پرونده ها مورد بازبینی قرار گرفته است.
سخنگوی قوه قضائیه اظهار داشت: به قاضی از قاضیان باسواد و متبحر تهران، از 
رئیس قوه در این زمینه ابلاغ ویژهای داده شده است تا پرونده هفت سنگان مورد بررسی 

قرارگیرد.
اسماعیلی ادامه داد: این قاضی ماه هاست که درحال رسیدگی به این پرونده است و به 
نتیجه های خوبی نیز رسیده است، این پرونده به صورت خاص در دستگاه قضایی مورد 

ارزیابی قرار خواهد گرفت.
عفو ۳ هزار و ۵۵۲ تن از محکومان 

وی دربخش دیگری از سخنان خود درخصوص عفو محکومان ، با بیان اینکه  درعفوهای 
مناسبتی گذشته عدد مشمولان بین ۷۰۰ تا یک هزار تن بوده است ،گفت: در این عفو ۳ 
هزار و ۵۵۲ نفر از محکومان دادگاه های عمومی، انقلاب، نظامی و تعزیرات کومتی مورد 

عفو رهبر معظم انقلاب قرار گرفته اند که این تعداد عفو بی سابقه است.
وی با تبریک میلاد پیامبر)ص( و امام صادق)ع( گفت: برخلاف عفوهای گذشته که 
محکومان امنیتی سهمی در این عفوها نداشتند با تدبیر خاص رئیس قوه قضائیه در این 
دوره تعدادی از محکومان امنیتی، دانشجویانی که در سال های اخیر محکومیت پیدا 
کرده بودند، تعدادی از اصحاب فرهنگی و رسانه ای که در دوره های گذشته محکومیت 
پیدا کرده و محکومیت آنها درحال اجرا و یا آستانه اجرابود، در لیست عفو پیشنهادی قوه 

قضائیه گنجانده بودند که این لیست مورد عنایت رهبری معظم انقلاب قرارگرفت.

سخنگوی قوه قضائیه: 

جزئیات پرونده 2 میلیارد دلاری اطلاع رسانی می شود
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واکاوی یک ادعا؛ 

۱۸ میلیارد دلاری که بر باد رفت!
بحث برانگیزترین  از  یکی  همچنان  تومان،   ۴۲۰۰ قیمت  با  دلار  نرخ  تثبیت 
سیاست های اقتصادی دولت دوم روحانی است؛ تصمیمی که اگر چه روایت های 
با چگونگی تخصیص آن به موارد  مختلفی از چرایی آن وجود دارد، اما در رابطه 

مختلف، تا حد زیادی شفاف سازی شده است.
ماجرای دلارهای بر باد رفته  که از تهران آغاز شده بود، دوباره در یزد، سر زبان ها 
افتاد. داستان از آنجا شروع می شود که خبرنگار روزنامه کیهان، در کنفرانس خبری 
رئیس جمهوری در مهر ماه، درباره سرنوشت ارزهای تخصیص  داده شده برای واردات، 
از وی پرسید: در مجموع، ۱۸ میلیارد دلار ذخایر ارزی کشور در قالب ارز ۴۲۰۰ تومانی 
به باد رفت. مسئولیت آن با چه کسی است؟ روحانی پاسخ داد که ۱۸ میلیارد دلار به باد 

نرفته، بلکه ۱۸ میلیارد دلار ثبت سفارش کرده اند.
با این حال، صحبت از بر باد رفتن دلارها در آن نشست خبری به پایان نرسید و در بازه 
تقریباً یک ماهه بین نشست خبری و سفر رئیس جمهوری به یزد، این موضوع به یکی 
از سوژه های پربحث اقتصادی تبدیل شد. برخی پرسیدند اگر این دلارها بر باد نرفته، 
پس کجا رفته؟ برخی دیگر درباره سهم مردم از دلار ۴۲۰۰ تومانی نوشتند و بعضی هم 

از آن با عنوان حراج دارایی های ملی برای تبلیغات انتخاباتی یاد کردند.
این تعبیرها موجب شد روحانی در سفر اخیر خود به یزد، درباره چگونگی تخصیص 
دلارهایی که گفته می شد بر باد رفته اند، پاسخ دهد. رئیس جمهوری در جمع مردم یزد 
گفت: »در این راستا، به رئیس بانک مرکزی دستور دادم تا تمام پول هایی را که در سال 
گذشته و در ۶ ماه اول امسال پرداخت کرده، فهرست و اعلام کند. در این زمینه، اخیراً 

نامه آن را به من داده و از ایشان خواستم که این نامه را منتشر کند.«
بانک مرکزی نیز در گزارشی، جزئیات گزارش عملکرد تأمین ارز و وضعیت رفع 
تعهدات ارزی واردکنندگان را از ابتدای ورود دلار ۴۲۰۰ تومان به اقتصاد کشور تا مرداد 

۱۳۹۷ منتشر کرد.
دلارهای تخصیص داده شده تا مرداد ۱۳۹7 چقدر بود؟

آن طور که بانک مرکزی گزارش داده است، در پنج ماهه اول سال ۱۳۹۷، مبلغ ارز 
تأمین شده در این مدت، معادل ۱۹.۳ میلیارد دلار با نرخ بانکی یعنی همان ۴۲۰۰ 
تومان بوده است. این مبلغ، به ثبت سفارش های صورت گرفته توسط وزارتخانه های 
»صنعت، معدن و تجارت«، »جهاد کشاورزی« و »بهداشت درمان و آموزش پزشکی« 

تخصیص داده شد.
۱۹.۳ میلیارد دلار از کجا آمد؟

بانک مرکزی، مسئولیت تخصیص این میزان ارز را بر عهده داشته، اما این مبلغ از 
کجا آمده است؟ برای تأمین ارز مورد نیاز برای واردات کالاها و خدمات، ۱۷.۳ میلیارد 
دلار از منابع بانک مرکزی به بانک های عامل فروخته شده و معادل دو میلیارد دلار نیز 

از محل ارز حاصل از صادرات غیرنفتی، به دست آمده است.
دلارهای ۴۲۰۰ تومانی کجا رفتند؟

حال به سؤال اصلی برمی گردیم؛ اگر بر باد نرفته، کجا رفته؟ بخش عمده این دلارها، 
یعنی ۱۰.۱۵ میلیارد دلار، به ثبت سفارش های واردات بخش صنعتی، تخصیص داده 
شده است. ۷.۳ میلیارد دلار برای واردات کالاهای اساسی، ضروری، دارو و تجهیزات 
پزشکی صرف شده و ۱.۸۵۰ میلیارد دلار باقی مانده، در مصارف خدماتی خرج شده 

است.
دلارهای بخش صنعت

 ۱۰.۱۵ میلیارد دلار از ۱۹.۳ میلیارد دلار مورد بحث، به ثبت سفارش های مربوط به 
مواد اولیه، تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز کشور در بخش صنعت، اختصاص یافته 
که چهار قلم عمده آن شامل »قطعات منفصله ماشین آلات راه سازی، خودرو و سایر 
ماشین آلات«، »ماشین آلات و وسایل مکانیکی، اجزا و قطعات آن«، »ماشین آلات و 
دستگاه های برقی، اجزا و قطعات آن« و »آهن، چدن و فولاد« بوده است. مجموع 
ارزش ثبت سفارش این چهار قلم عمده، ۵.۲۵۸ میلیارد دلار بوده و ۴.۸۹۲ میلیارد 

دلار نیز به سایر کدهای تعرفه ای تخصیص داده شده است.
سهم کالاهای اساسی از دلارهای بر باد رفته

تجهیزات  و  دارو  ضروری،  اساسی،  کالاهای  واردات  به  مربوط  دلار  میلیارد   ۷.۳
پزشکی بوده که حدود ۱۴ درصد آن به واردات دارو اختصاص یافته است. ۸۸۹ میلیون 
دلار سهم برنج، ۷۷۲ میلیون دلار سهم ذرت، ۵۸۴ میلیون دلار سهم دام و طیور و ۵۴۳ 
میلیون دلار نیز سهم دانه های روغنی بوده است. این پنج مورد، اقلام عمده کالاهای 

اساسی بودند که برای وارداتشان از دلار ۴۲۰۰ تومانی استفاده شد.
بعد از صنعت و کالاهای اساسی، گروه سومی که ارزهای دولتی را به خود اختصاص 
داده، مصارف خدماتی مانند مصارف درمانی، دانشجویی و مسافرتی است که سهم 

این بخش در مجموع، ۱.۸۵۰ میلیارد دلار بوده است.
چه مقدار از ارز تخصیص یافته، به کالا و خدمات تبدیل شد؟

بانک مرکزی می گوید معادل ۱۷.۸ میلیارد دلار، رفع تعهد صورت گرفته که به معنای 
واردات کالا و انجام خدمات مربوط است. ۱.۲ میلیارد دلار مربوط به واردکنندگانی 
است که پرونده هایشان توسط بانک های عامل به سازمان تعزیرات حکومتی ارجاع 
خود  توسط  نیز  دلار  میلیون  دارند. ۳۰۰  قرار  سازمان  آن  رسیدگی  تحت  و  شده 
بانک های عامل تحت پیگیری است که اگر تخلفی شناسایی شود، به سازمان تعزیرات 

حکومتی یا سایر مراجع، ارجاع داده خواهد شد.

معاون اقتصادی رئیس جمهور: 
هیچ مشکلی برای تامین کالاهای اساسی کشور نداریم

 معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: مردم اطمینان داشته باشند که علیرغم 
فشارهای تحریمی و اقتصادی، در حوزه تامین کالاهای اساسی کشور به هیچ وجه 
مشکلی نخواهیم داشت بلکه با توسعه صادرات می توان زمینه اشتغال و تولید بیشتر 

را نیز فراهم کرد. 
محمد نهاوندیان درگفت وگویی ظهار داشت: با وجود تحریم های شدید اقتصادی 
و کاهش منابع ارزی از دی ماه ۹۶ تا خرداد امسال، در حوزه تامین کالاهای اساسی 
دچار مشکل نشدیم و با اتخاذ تصمیم های مناسب و سیاست های تشویقی برای 

صادرات، بحران تحریمی رفع شد.
وی با بیان اینکه اکنون از التهاب اقتصادی یکسال قبل گذر کرده و به مرحله ثبات 
و آرامش نسبی رسیده ایم، اضافه کرد: طی یکسال و نیم اخیر کشور توانست با منابع 
ارزی حاصل از صادرات غیرنفتی نیازهای خود را برای تامین کالاهای اساسی برآورده 
با  افزایش فرصت های صادراتی و تجاری  به  کند. معاون اقتصادی رئیس جمهور 
کشورهای همسایه نسبت به گذشته اشاره کرد و افزود: در استانی مانند کردستان با 
توجه به همجواری با اقلیم شمال عراق، میزان صادرات از مرز باشماق چند برابر گذشته 

افزایش یافته و پتانسیل بیشتری هم در این زمینه وجود دارد.
نهاوندیان بر تلاش دولت برای تخصیص اعتبارات عمرانی، احداث زیرساخت ها و 
کمک به فضای اشتغالزایی در بخش های پیشران اقتصادی کشور تاکید کرد و گفت: 
در زمینه احداث راه ها، کمک به اجرای طرح های بزرگ آبرسانی، خودکفایی کشور 
در حوزه حامل های انرژی و پروژه های عظیم پتروشیمی،  تخصیص اعتبارات خوبی 

صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه تلاش دولت پرداخت تسهیلات بانکی و معرفی ابزارهای مالی به 
بخش خصوصی برای سرمایه گذاری است، یادآور شد: دولت در رابطه با تشویق و 
حمایت از بخش گردشگری تصمیمات بسیار خوبی گرفته و مصمم به حمایت از 

سرمایه گذاران برای توسعه این بخش از فعالیت های اقتصادی است.
سود  یارانه  هم  مسکن  بخش  در  داشت:  اظهار  جمهور  رئیس  اقتصادی  معاون 
تسهیلات بانکی در رابطه با بافت های ناکارآمد تصویب شده و از منابع بانکی و تبصره 

۱۸، اعتبارات مورد نیاز تخصیص یافته است و به متقاضیان پرداخت می شود.

 برای اولین بار در کشور صورت گرفت 

طراحی و تولید ورق موردنیاز ساخت کلاچ 
خودرو در فولاد مبارکه

 ۱۸ Mn ۵ برای اولین بار در کشور و با تلاش و پشتکار کارکنان فولاد مبارکه ورق گرید
ویژۀ ساخت کلاچ مورداستفاده در صنایع خودروسازی کشور در فولاد مبارکه طراحی 

و تولید شد.
 علیرضا مولوی زاده، رئیس واحد تروپروسس، ضمن اعلام این خبر افزود: این اقدام 
به منظور بی نیاز ساختن کشور از واردات، توسعه و تنوع هرچه بیشتر سبد محصولات 

فولاد مبارکه و تولید محصولات خاص با ارزش افزودۀ بالاتر صورت گرفت.
در همین خصوص، کارشناس واحد متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه افزود: 
این گرید در ساخت کلاچ خودروهای سبک ازجمله پراید و ۲۰۶ کاربرد دارد که تا قبل 

از تولید در شرکت فولاد مبارکه به صورت کامل از خارج کشور وارد می شده است.
حامد تمیزی فر تصریح کرد: با توجه به درخواست و نیاز شرکت پایا کلاچ، مراحل 

طراحی، تولید، تست و ارسال نمونۀ تولیدشده به شرکت درخواست کننده انجام شد.
وی از رضایت بخش بودن نتایج تست محصول جدید در شرکت مذکور خبر داد و 
گفت: پس از طی عملیات حرارتی موردنظر و انجام تست های تکمیلی این محصول به 
تأیید شرکت تولید کلاچ رسیده است. وی با بیان این که این گرید با ابعاد مورد تقاضای 
۱۲۷۵* ۳.۵ مطابق بوده و خواص مکانیکی آن شامل استحکام تسلیم بالای ۳۵۵ 
مگاپاسکال و استحکام نهایی ۴۷۰ تا ۶۳۰ مگاپاسکال و انعطاف پذیری حداقل ۲۰ 
درصد است گفت: این محصول در محدودۀ آنالیز استاندارد DIN طراحی شده است.
و  مدیرمتالورژی  حمایت های  از  خاتمه  در  مبارکه  فولاد  تروپروسس  واحد  رئیس 
روش های تولید و سایر همکاران این واحد، مدیریت و کارکنان نواحی فولادسازی، نورد 
گرم، آزمایشگاه محصول، واحد فروش، واحد برنامه ریزی تولید و واحد تحقیقات بازار 

تقدیر و تشکر کرد.

5 اقتصادی

شرکت ملی پخش فراورده های نفتی ایران با صدور اطلاعیه ای طرح مدیریت مصرف 
سوخت را اجرایی کرد.

معمولی  بنزین  قیمت  نفتی،  فراورده های  پخش  ملی  شرکت  اطلاعیه  براساس 
سهمیه ای هر لیتر ۱۵۰۰ تومان و قیمت بنزین معمولی غیرسهمیه ای به ازای هر لیتر 
۳ هزار تومان خواهد بود، همچنین قیمت بنزین سوپر هر لیتر ۳۵۰۰ تومان تعیین 
شده است. بر مبنای اطلاعیه شرکت ملی پخش فراورده های نفتی، سهمیه کامل آبان 
خودرو های شخصی از بامداد روز جمعه ۲۴ آبان ماه به کارت سوخت شخصی آن ها 
واریز می شود و این سهمیه به مدت ۶ ماه قابل ذخیره است. این اطلاعیه افزوده است: 
استفاده از سهمیه سوخت صرفاً با استفاده از کارت سوخت هوشمند شخصی میسر 
است. بر همین اساس، سهمیه خودرو های سواری شخصی بنزینی ماهانه ۶۰ لیتر و 
دوگانه سوز ۳۰ لیتر خواهد بود. همچنین سهمیه سوخت تاکسی بنزینی ماهانه ۴۰۰ 
لیتر و دوگانه سوز ۲۰۰ لیتر است. سهمیه سوخت موتورسیکلت ماهانه ۲۵ لیتر تعیین 
شده است، همچنین وانت کم مصرف بنزینی در ماه ۲۰۰ لیتر و وانت کم مصرف دوگانه 
سوز ماهانه ۶۰ لیتر سهمیه سوخت دارند. بر اساس این اطلاعیه، وانت پرمصرف بنزینی 
ماهانه ۳۰۰ لیتر و وانت پرمصرف دوگانه سوز ماهانه ۱۲۰ لیتر سهمیه دریافت خواهند 

کرد. سهمیه سوخت آمبولانس ها نیز ماهانه ۵۰۰ لیتر خواهد بود.
سهمیه کسانی که کارت سوخت ندارند، محفوظ است

این اطلاعیه همچنین افزوده است: کسانی که تا کنون به هر علت کارت سوخت 
شخصی خود را دریافت نکرده اند از ساعت آغاز اجرای این طرح، سهمیه سوخت آن ها 
محفوظ است و از این بابت نگران نباشند. بر اساس این اطلاعیه، افرادی که کارت 
سوخت ندارند شامل کسانی که تا کنون درخواست صدور المثنی نداده اند یا کسانی 
که درخواست داده و هنوز کارت سوخت خود را دریافت نکرده اند و همچنین کسانی 
که کارت سوخت برای آن ها صادر شده، ولی در باجه معطله شرکت ملی پست مانده 
است سهمیه همه آن ها از بامداد جمعه محفوظ است و ذخیره خواهد شد. اطلاعیه 
شرکت ملی پخش فراورده های نفتی می افزاید: نرخ سی ان جی بدون تغییر خواهد بود، 
برای مسافربر های بر پایه اینترنت )اسنپ و تپ سی( مشروط بر آن که نرخ های خود را از 
مقادیر مصوب به تشخیص وزارت کشور تغییر ندهند اعتبار معادل سهمیه مصوب تعلق 
خواهد گرفت. برای تأمین سوخت خودرو های مسافربر خطی و بین شهری، آژانس های 
مسافربری، آموزشگاه های رانندگی تمهیدات لازم اتخاذ شده است که اعلام خواهد شد.
این اطلاعیه می افزاید: به منظور رفاه حال دارندگان خودرو ها با اولویت وانت بار، مقرر 
گردید وزارت نفت و سازمان برنامه و بودجه کشور تا یک ماه اینده ضوابط تشویقی برای 
توسعه مصرف سی ان جی در خودرو ها را تنظیم کند و به تصویب شورای اقتصاد برساند. 

قیمت گازوئیل و CNG بدون تغییر ماند 
 بر مبنای این اطلاعیه، همچنین به خودرو های همه دستگاه های اجرایی دولتی 
موضوع ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری سهمیه بنزین تعلق نمی گیرد و این 

خودرو ها باید با قیمت هر لیتر ۳ هزار تومان بنزین دریافت کنند. 
اطلاعیه شرکت ملی پخش فراورده های نفتی افزوده است: قیمت نفت گاز با کارت 

سوخت جایگاه دار بدون تغییر باقی خواهد ماند.
نرخ کرایه تاکسی های اینترنتی افزایش نمی یاید 

دو شرکت اصلی تاکسی اینترنتی پس از افزایش قیمت بنزین، با صدور اطلاعیه هایی 
جداگانه، اعلام کردند نرخ کرایه ها افزایش نخواهد یافت. اسنپ ضمن اعلام ثابت ماندن 

نرخ کرایه های خود اعلام کرد: با توجه به آغاز سهمیه بندی بنزین، بر اساس اطلاعیه 
تاکسی های  رانندگان  به  وزارت کشور  تایید  و  نفتی  فرآورده های  ملی پخش  شرکت 
اینترنتی سهمیه بنزین تعلق می گیرد و از روز ۲۴ آبان ماه، هزینه بنزین کاربران راننده 
فعال در تاکسی های اینترنتی بر اساس کارکرد ماه، به قیمت دولتی محاسبه و ما به 
التفاوت آن به کارت بانکی آنها واریز می شود. تپسی، دیگر شرکت تاکسی اینترنتی نیز 
با انتشار اطلاعیه شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی درباره اختصاص سهمیه خاص 
به رانندگان این شرکت، از ثابت ماندن نرخ کرایه های خود بر اساس اعلام قیمت های 

قبلی خبر داد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه:

جزئیات کمک هزینه دولت برای خانوارها 
 رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به آغاز مرحله جدید اجرای قانون هدفمندی 
یارانه ها و اصلاح قیمت حامل های انرژی از بامداد روزجمعه، ۲۴ آبان ماه  گفت: دولت 
به خانوارهای از یک نفر تا ۵ نفر، به میزان ۵۵ تا حداکثر ۲۰۵ هزار تومان کمک معیشتی 
پرداخت خواهد کرد.  محمد باقر نوبخت گفت : سازمان برنامه مکلف شد عینا همه منابع 

حاصل از اصلاح قیمت حامل های انرژی را به حساب سرپرستان خانوارها واریز کند.
وی افزود: دولت به خانوارها از یک نفر تا ۵ نفر، به میزان ۵۵ تا حداکثر ۲۰۵ هزار تومان 
پرداخت خواهد کرد. رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: این کمک معیشتی یک 
هفته تا ۱۰ روز دیگر به حساب سرپرستان ۱۸ میلیون خانوار واریز می شود. معاون رئیس 
جمهور گفت: دولت علیرغم داشتن مجوز قانونی در ۶ سال گذشته، تنها ۲ بار قیمت 
بنزین را اصلاح کرد و منابع حاصل ازآن نیز عمدتا صرف حمایت از مددجویان تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی شد. وی توضیح داد: رئیس جمهور نظر داشت که اگر 
قرار است اصلاحی در قیمت بنزین انجام شود حتماً باید منابع آن به مردم پرداخت شود؛ 
از این جهت با تعریفی که صورت گرفت و در شورای عالی هماهنگی اقتصادی سه قوه به 
تصویب رسید، قرار بر این شد که ۱۰۰ درصد منابع حاصل از اصلاح قیمت ها و سهمیه 
بندی به صورت حمایت معیشتی بین خانوارهای مورد نظر توزیع شود. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه با بیان اینکه جامعه هدف این طرح شامل بیش از ۱۸ میلیون خانوار 
)بیش از ۶۰ میلیون نفر( هستند، گفت: در همین راستا، شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی موظف شد همه منابع حاصل از این برنامه را در یک حساب مشخص که به همین 
عنوان نزد خزانه افتتاح خواهد شد واریز کند. نوبخت ادامه داد: وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی نیز موظف شد با ضوابطی که داردو توضیحات بیشتر آن در روزهای آینده 
اعلام خواهد شد،  فهرستی از این ۱۸ میلیون خانوار که شامل ۶۰ میلیون نفر مورد نظر 
می شود را آماده کند. وی گفت: سازمان برنامه و بودجه نیز موظف شد همه مبالغی که 
به حساب واریز می شود را به این خانوارها که از یک نفر تا پنج نفر هستند به صورت ماهانه 

در قالب مبالغی بین ۵۵ تا ۲۰۵ هزار تومان پرداخت کند.
بسته حمایتی از یارانه نقدی مجزاست  

رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: بنابراین از این به بعد این سازمان هر ماه سه 
پرداختی خواهد داشت؛ یک حقوق و مزایا و پرداخت های مربوط به طرح های عمرانی 
که هر ماه از خزانه صورت می گیرد، دوم پرداخت یارانه ها که معمولًا ۲۶ هر ماه انجام 
می شود و از این به بعد پرداخت دیگری نیز صورت می گیرد که در قالب بسته های 
حمایت معیشتی خواهد بود. وی افزود: البته طوری برنامه ریزی کرده ایم که بلافاصله 
پس از اجرای طرح و حداکثر یک هفته تا ده روز آینده همه وجوه به حساب سرپرست 

خانوار واریز شود. نوبخت همچنین تصریح کرد: البته وزارت رفاه موظف شد مازاد بر 
این ۱۸ میلیون خانوار، هر کسی که خودش را متقاضی دریافت این رقم می داند با ساز 
و کارهایی که تدارک دیده تقاضای او را بررسی کند و آن هایی را که مشمول پرداخت 
قرار می گیرند در فهرست پرداخت قرار دهد و این پرداخت از زمان شروع اجرای این 
طرح محاسبه و به آن ها پرداخت خواهد شد. وی گفت: سخنگوی دولت در روزهای 
آینده جزئیات بیشتری را درباره اجرای این طرح اطلاع رسانی خواهد کرد و مسئولان 
دستگاه های ذیربط نیز آماده ارائه توضیحات بیشتر در این زمینه هستند. نوبخت افزود: 
امیدواریم آثار مثبت این اقدام که با مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سه قوه 
انجام می شود و در چارچوب سیاست های حمایتی دولت و مورد تأکید رئیس جمهور 

است را در آینده نزدیک در جامعه مشاهده کنیم.
حمایت معیشتی دولت ارتباطی به یارانه ماهانه ندارد 

 مهدی قمصریان، رئیس مرکز اطلاع رسانی، روابط عمومی و امور بین الملل سازمان 
برنامه و بودجه کشور، در حساب توییتری خود نوشت: همانگونه که صراحتا اعلام 
شده طرح حمایت معیشتی دولت هیچ ارتباطی به یارانه ۴۵۵۰۰ تومانی ندارد. میزان 
پرداخت در طرح جدید براساس خانوار است. به خانوارهای تک نفره ۵۵، دونفره ۱۰۳، 
سه نفره ۱۳۸، چهارنفره ۱۷۲، و پنج نفره و بیشتر ۲۰۵ هزار تومان پرداخت خواهد شد.

شرایط مطلوب در جایگاه های سوخت حاکم است
شرکت ملی پخش فراورده های نفتی ایران در پی تصمیم اتخاذ شده برای سهمیه بندی 
بنزین از نخستین ساعت بامداد جمعه) ۲۴ آبان ۹۸( اعلام کرد:  طبق اطلاعات دریافتی 
از سراسر کشور طرح سهمیه بندی در شرایط مناسب و بدون هیچگونه حادثه ای به اجرا 
در آمد.  به گزارش شرکت ملی پخش فراورده های نفتی ایران، شبکه های معاند با پخش 
فیلم و تصاویر جعلی، سعی در ناآرام نشان دادن شرایط دارند که به هیچ وجه در هیچ 

موردی صحت ندارد.
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی :
کرایه ها افزایش پیدا نمی کند 

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی نیز گفت: در پی سهمیه بندی بنزین، تاکسیرانان اجازه 
افزایش قیمت خودسرانه نرخ کرایه را ندارند. علیرضا قنادان افزود: ازدیروز صبح بازرسان 
سازمان تاکسیرانی در آماده باش هستند تا در صورت بروز مشکل و افزایش خودسرانه 
نرخ کرایه، اقدامات لازم را انجام دهند. وی همچنین به رانندگان تاکسی اطمینان داد " 
کارشناسان این سازمان در حال بررسی هستند تا اگر مقدار بنزین سهمیه ای اعلامی، 

کفاف تاکسیرانان فعال را نداشته باشد نسبت به رایزنی با مسئولان امر اقدام کنند. "
 مدیر برنامه  ریزی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی :
مشکلی برای عرضه سوخت در جایگاهها وجود ندارد 

مدیر برنامه  ریزی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی نیز گفت: عرضه سوخت در 
کشور بدون هیچ مشکلی در حال انجام است. شهرام رضایی  گفت: بر اساس مصوبه ای 
که دیشب به شرکت ملی پخش فراورده های نفتی ابلاغ شد همه خودرو های بنزین 
سوز شخصی، شصت لیتر و دوگانه سوز ها سی لیتر سهمیه به صورت ماهانه در کارت 
سوختشان شارژ می شود، سهمیه موتور سیکلت هم ۲۵ لیتر است.وی اضافه کرد: پس 
از اتمام سهمیه، خودرو های شخصی می توانند تا ۲۵۰ لیتر از طریق کارت خود بنزین با 
نرخ آزاد دریافت کنند و پس از آن باید از کارت جایگاهدار استفاده کنند. رضایی گفت: 
محدودیت ۲۰ لیتر از کارت جایگاه دار هم برداشته شد و با این کارت با قیمت سه هزار 
تومان تا ۶۰ لیتر امکان سوختگیری وجود دارد. مدیر برنامه ریزی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی افزود: قیمت بنزین سوپر ۳۵۰۰ تومان است و شامل سهمیه بندی 
نمی شود، تک نرخی است و فقط با کارت جایگاهدار قابل ارائه است. وی تاکید کرد: 
خودرو های دولتی همچون گذشته سهمیه ای ندارد، اما بودجه آن برای واحد هایی که از 

خودرو های دولتی استفاده می کنند در نظر گرفته شده است.
سخنگوی ناجا:

بعد از اعلام سهمیه بندی سوخت آرامش و امنیت در استان ها حاکم است
 سخنگوی نیروی انتظامی  نیز از آرامش و امنیت حاکم بر استان های سراسر کشور 
بعد از اعلام سهمیه بندی سوخت توسط دولت خبر داد.  به گزارش پایگاه خبری پلیس، 
 سردار "احمد نوریان"  اظهارداشت: با رصد مستمر تمامی استان های کشور تاکنون هیچ 
گونه مشکل امنیتی در این زمینه وجود نداشته است. وی به دستورات فرمانده ناجا در 
این خصوص اشاره کرد و یادآور شد: در ساعات پایانی شب گذشته جلسه قرارگاه امام 
علی )ع( به ریاست سردار اشتری فرمانده نیروی انتظامی و با حضور معاونین و روسای 
پلیس های تخصصی و نیز فرماندهان انتظامی استان های سراسر کشور از طریق ویدئو 
کنفرانس برگزار که طی آن دستورات هوشیاری توسط وی صادر شد. معاون اجتماعی 
ناجا خاطرنشان کرد: تا این لحظه با رصد فضای عمومی کشور با همکاری و تعامل خوب 
مردم و هوشیاری ماموران انتظامی جلوی هرگونه سوء استفاده معاندین گرفته شده 
است و کشور در آرامش کامل است. سردار نوریان با تقدیر و تشکر از همکاران انتظامی 
در سراسر کشور گفت: بعضا افراد معاند و شبکه های زاویه دار با نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران با شایعه پراکنی و پخش تصاویر جعلی قصد برهم زدن فضای عمومی 
کشور را داشته که از عموم هموطنان تقاضا دارم همچون گذشته با صبر و شکیبایی و 

بدون توجه به این شایعات اخبار صحیح را از طریق رسانه ملی دنبال کنند.

اجرای طرح مدیریت مصرف سوخت در کشور

جزییات طرح حمایتی دولت برای جبران افزایش قیمت بنزین
بنزین سهمیه ای لیتری ١۵٠٠ و آزاد ٣٠٠٠ تومان شد

مدیر عامل اتحادیه سراسری دامداران ایران گفت: در حالی که قیمت دام زنده سنگین و سبک برای تولیدکنندگان کاهش 
یافته است، سودجویان و دلالان اجازه کاهش قیمت گوشت قرمز در بازار را نمی دهند. 

»سعید سلطانی سروستانی« با بیان اینکه همچنان در کشور با ازدیاد دام زنده مواجه هستیم، افزود: در هفته های اخیر 
قیمت گوشت گوساله برای مصرف کنندگان بین ۵۵ تا ۶۵ هزار تومان شده است.

به گفته وی، این درحالیست که در ابتدای امسال قیمت هرکیلوگرم دام زنده گوساله نزدیک ۴۰ هزار تومان شده بود.
مدیر عامل اتحادیه سراسری دامداران ایران اضافه کرد: به دلیل افزایش تولید دام سبک نیز قیمت هر کیلوگرم لاشه 

گوسفندی برای مصرف کنندگان ۸۰ هزار تومان باید باشد اما بیش از این قیمت ها به فروش می رسد.
وی با بیان اینکه تولید گوشت قرمز در کشور از وضعیت خوبی برخوردار است، گفت: نرخ گوشت قرمز به آن اندازه که برای 

دامداران کاهش یافته، در بازار کاهش نیافته است.
مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران ایران تصریح کرد: عده ای سودجو و دلال محصول را با ارزان ترین قیمت ها از 
تولیدکنندگان خریداری و با حلقه های واسط به گران ترین قیمت ها به دست مصرف کنندگان می رسانند که سود خوبی 
طی مدت کوتاهی نصیب شان می شود، در حالی که تولیدکننده و مصرف کننده نه تنها سودی نمی برند بلکه همیشه در 

حاشیه ضرر و زیان قرار دارند.
وی گفت: در صورت ادامه  بارندگی ها، وجود علوفه دامی و افزایش زایش ها، دوباره زایی و دوقلوزایی، تولید بیین ۹۶۰ تا 

۹۷۰ هزار تن گوشت قرمز در کشور پیش بینی شده است.
سرانه مصرف شیر باید به ۱۶۵ کیلوگرم برسد

سلطانی سروستانی وضعیت تولید شیرخام در کشور را افزایشی دانست و گفت: امسال تولید ۱۱ میلیون تن شیرخام در 
کشور پیش بینی شده است که اگر طبق برنامه ششم توسعه سرانه مصرف به ۱۶۵ کیلوگرم برسد، مازاد تولید نخواهیم داشت.
وی با اشاره به اینکه قدرت خرید مردم برای تامین فراورده های لبنی در سبد خانوار کاهش یافته است، اظهار داشت: سال 
گذشته بیش از یک میلیون تن فراورده های لبنی به خارج از کشور صادر شده که در نهایت برای مازاد محصول در کشور تنها 

راهکار صادرات محصولات است.
سلطانی افزود: درحال حاضر دامداران شیرخام با  ۴.۲ دهم درصدی چربی را با قیمت دو هزار و ۵۰۰ تومان در اختیار 
کارخانجات قرار می دهند اما نرخ شیر با ۱.۵ درصد  چربی کمتر از پنج هزار و ۵۰۰ تومان برای مصرف کنندگان نیست 

بنابران دامدار قیمت خوبی از محل فروش شیرخام کیفی خود دریافت نمی کند.
به گفته وی، البته ایرادی به این موضوع نیست  زیرا به دلیل افزایش هزینه های تولید ممکن است قیمت بسته بندی این 

فراورده ها هم قیمت شیر خام باشد.

 وزیر اسبق بازرگانی ایران گفت: تشکیل سپاه اقتصادی در شرایط فعلی کشور برای اعمال بیشتر ارزش های دینی و انقلابی 
در روابط و معادلات بخش های اقتصادی ضروری است. 

یحیی آل اسحاق پنجشنبه شب در اختتامیه نشست تخصصی روسا و دبیران هیات های اندیشه ورز سازمان بسیج اصناف و 
بازاریان کشور در مشهد افزود: اگر جنگ و تهدیدهای اقتصادی دشمن را پذیرفته ایم نیاز به یک سپاه یا بسیج اقتصادی داریم، 

جایگاه اقتصاد چه در تهدید و چه در توسعه نیاز به سپاه با تعاریف مربوط به آن با یک پسوند اقتصادی دارد.
وی اضافه کرد: هیاتهای اندیشه ورز سازمان بسیج اصناف و بازاریان در پایه ریزی برای سپاه اقتصادی پیشگام شده اند و 
این سپاه دو بال دارد که یک بالش داشتن تخصص در حوزه اقتصادی و بال دیگرش آرمانها و ارزشهای دینی و انقلابی است.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: حوزه اقتصاد یکی از ارکان عمده نظام جمهوری اسلامی ایران چه در حوزه 

توسعه و پیشرفت، چه در حوزه تهدیدها و چه در قالب حفظ و نگهداری انقلاب است.
آل اسحاق افزود: در بیانیه گام دوم انقلاب، مقام معظم رهبری بقا و تداوم انقلاب را وابسته به چگونگی قوت اقتصادی بنگاه 

ها دانسته اند پس اگر انقلاب می خواهد پایدار باقی بماند باید بخش اقتصادی آن از گزندها محفوظ بماند و توسعه نیز بیابد.
وی ادامه داد: مشکل کنونی در حوزه اقتصاد کشور این است که از فضای تقوا جداست و برخی نمی دانند که باید ارزشهای 

انقلابی و دینی در اقتصاد وجود داشته باشد و هر کسی در هر شرایطی باید رضای خدا را در نظر گیرد.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: تقوا در اقتصاد به این معناست که همه فعالیتهای اقتصادی رنگ و بوی 

خدایی داشته باشد و اگر روابط و فعالیتهای اقتصادی حزبی، غیرالهی و نفسی باشد تقوا در آن رعایت نشده است.
آل اسحاق افزود:اگر همان قدر که آمریکا و جنگ نظامی را تهدیدی برای کشور به شمار می آوریم، عدم رعایت تقوا در حوزه 
اقتصادی را نیز تهدید تلقی کنیم و سپاه اقتصادی را تشکیل دهیم، بسیاری از مشکلات حل  می شود زیرا عدم رعایت تقوا در 
مراودات اقتصادی، جنگ با خدا و ارزشهای انقلابی است. وی با بیان این که تاجر باید روابط و آیین نامه های تجارت اسلامی 
را بداند و به آن عمل کند ادامه داد: ارزشهای بسیجی برگرفته از ارزشهای اسلامی است و اگر ادبیات اقتصادی، رفتار و کردار، 
تصمیم گیریها و تصمیم سازی ها رنگ و بوی خدایی و ارزشهای انقلابی بگیرد ۸۰ درصد از مشکلات کشور حل می شود 
چون وعده خداست. وزیر اسبق بازرگانی گفت: یکی از گرفتاریهای فعلی، نظام توزیع کالا در کشور است و این که امکانات 

میلیونی در اختیار داریم اما با رعایت نکردن نظامات بسیجی و ارزشی، آنها را از دست خواهیم داد.
آل اسحاق افزود: اگر سپاه نگران انقلاب است باید رعایت نشدن ارزشهای دینی و انقلابی در حوزه اقتصاد را یک تهدید 
جدی تلقی کند و وارد عمل شود و باید این نیاز در مقامات سپاه به وجود آید زیرا در غیر این صورت همه منابع و امکانات 
اقتصادی از بین می رود. یحیی آل اسحاق در فاصله سال های ۱۳۷۲ تا ۱۳۷۶ و در دولت هاشمی رفسنجانی وزیر بازرگانی 

بود.

مدیر عامل اتحادیه سراسری دامداران ایران:
سودجویان اجازه کاهش قیمت گوشت در بازار را نمی دهند

وزیر اسبق بازرگانی:
 تشکیل سپاه اقتصادی ضروری است

معاون وزیر راه وشهرسازی با اشاره به اینکه ساخت ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی در طرح اقدام ملی مسکن، محرکی برای خروج 
واحد  هزار  از ۱۸۰  بیش  اجرایی  عملیات  گفت:  است  رکود  از 

مسکونی آغاز شده است.
محمود محمودزاده با حضور در برنامه گفت و گوی ویژه خبری 
پنجشنه شب شبکه دو سیما افزود: در اقدام ملی مسکن بنا بر 
تاکید و سیاستگذاری وزارت راه وشهرسازی، عملیات اجرایی ۴۰۰ 

هزار واحد مسکونی، امسال باید آغاز شود.
و  راه  وزارت  سیاست های  از  را  مسکن  مستمر  تولید  وی، 
شهرسازی برشمرد و تاکید کرد: ساخت واحد های مسکونی به این 

۴۰۰ هزار واحد، محدود نمی شود و ادامه خواهد داشت. 
محمودزاده افزود: بر اساس پیش بینی های برنامه ششم توسعه 
و طرح جامع مسکن، کشور در سال، بین ۹۰۰ هزار تا یک میلیون 
واحد مسکونی نیاز دارد، اما به این معنی نیست که دولت این 
میزان مسکن را تولید کند، زیرا چنین توانی ندارد و همچنین 

برخی دهک ها نیاز به کمک دولت ندارند. 
او ادامه داد: این ۴۰۰ هزار واحد بیش از ۴۰ میلیون مترمربع 
زیربنا دارد و بین ۸۰ تا ۱۰۰ هزار میلیارد تومان گردش اقتصادی 
این طرح است به جز زمینی که برای آن تخصیص داده شده 
است و امیدواریم نقش ویژه ای را در رونق تولید در حوزه صنعت 

ساختمان بر عهده بگیرد. 

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه در 
۴ استانی که ثبت نام کردیم از سه روز پیش از آن اطلاع رسانی 
نمودیم، گفت: ثبت نام در هر استان فقط یک بار نیست بلکه هر 
استانی که بتواند پیش نیاز های ساخت واحد های مسکونی از 
جمله زمین را تامین کند، در چند مرحله ممکن است نام نویسی 

انجام شود بنابراین کسانی که در این مرحله به آن ها نوبت نرسیده 
است در صورتی که استان ها زمین تامین کنند در مراحل بعدی نام 

نویسی می شوند. 
محمودزاده افزود: در مرحله اول نام نویسی، ظرفیت استان قم 
پر شد و ظرفیت برخی شهر های استان خراسان شمالی هنوز 

باقیمانده است. خراسان جنوبی تا روز بعد ادامه داشت و در استان 
سیستان و بلوچستان هم ظرفیت برخی شهر ها تا دیروز پر نشده 
بود.  او اضافه کرد: مشکل فقط در استان قم بود به علت حجم 
تقاضا و زمین کمی که تامین شده بود. امیدواریم با تلاش مسئولان 
این استان برای تامین زمین و ظرفیت ساخت، بتوانیم دفعات 

مکرری برای طرح اقدام ملی مسکن نام نویسی کنیم.
تا  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون 
کنون در استان قم ۴۴۰۰ نفر، در استان سیستان و بلوچستان 
حدود ۱۰ هزار نفر، در خراسان جنوبی حدود ۲۵۰۰ و در استان 
خراسان شمالی نیز حدود ۲۴۰۰ نفر در طرح اقدام ملی مسکن، 
نام نویسی کرده اند.  وی گفت: نام نویسی در این مرحله طرح 
اقدام ملی مسکن به اینترنت پرسرعت نیاز نداشت، زیرا فقط کد 
ملی افراد گرفته می شد و بارگذاری مدارک دیگر را به مرحله بعد 
واگذار کردیم.  او ادامه داد: البته هر کسی که موفق به نام نویسی 
شد به این مفهوم نیست که ثبت نام نهایی شده است بلکه بعداً باید 
مدارک آن ها بررسی شود و از سامانه ثبت احوال، سامانه ثبت اسناد 

و سامانه بانک باید استعلام های مربوط را انجام دهیم. 
آقای محمودزاده با اشاره به اینکه در برخی از استان ها مانند 
استان های شمالی زمین دولتی وجود ندارد، گفت: تاکنون حدود 
۷ هزار هکتار زمین برای اجرای طرح اقدام ملی مسکن تامین 

شده است.

معاون وزیر راه وشهرسازی مطرح کرد

طرح اقدام ملی مسکن  ؛ محرکی برای خروج از رکود 
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پژمان راهبر *

تیم ملی؛ از هم گسیخته و شلخته و پرخاشگر  

خوش خیالی کافی است آقای مارک ویلموتس! 

به طرز غیرقابل باوری بد بودیم. بد، آن قدر که برخلاف طبیعت بازی های عراق – ایران، 
لباس گلر حریف در نیمه دوم حتی یکب ار خاکی نشود. 

این خلاصه ای از مسابقه ایست که هرچه به پایانش نزدیک می شدیم، آشفتگی و 
شلختگی تاکتیکی و از هم گسیختگی سازمان تیمی ما بیشتر در آن نمایان می شد. 
چیزی که با روزهای تفوق ما بر حریفان آسیایی در دوره دوم کاری کارلوس کی روش 
برای هواداران تیم ملی به شدت گران تمام شده و بنابراین مارک ویلموتس نیز به سرعت 
از جایگاهی که ممکن بود در ذهن برخی طرفداران تیم ملی داشته باشد سقوط کرده 
و اکنون ابراز نگرانی از ادامه کار تیم ملی با او سکه رایج گفت وگوهای فوتبالی در شبکه 

های اجتماعی است.
اما ما در این حد بد بودیم؟ اگر پاسخ مثبت است، چرا؟ 

ایران در نیمه عقب،از ترکیبی قابل انتظار استفاده کرد. بیرانوند، کنعانی، پورعلی، 
رضاییان و محمدی. تیم یک تغییر نسبت به بازی بحرین داشت و این بار با خروج 
حسینی )عامل پنالتی بازی بحرین( پورعلی گنجی با رفع مصدومیت دوباره به میدان 
بازگشته بود. اما مدافعان ایران بارها مغلوب سرعت و تکنیک عراقی ها شدند. جالب 
اینکه به جز آشفتگی قلب دفاعی عملکرد منفی سه مدافع کناری ما )محمدی – نادری و 

رضاییان( روی هر دو گل قابل تامل بود. 
سه هافبک ایران احمد نوراللهی، امید ابراهیمی و مسعود شجاعی هرگز موفق به 
پیروزی در جنگ های تن به تن با عراقی های باانگیزه نشدند. موفق ترین این جمع 
نوراللهی گلی زیبا برای ایران زد که می توانست متضمن یک بازی بدون باخت باشد؛ اما 
در نهایت این هافبک های عراق بودند که توپ را می گرداندند و بازی خود را به ما تحمیل 
می کردند. بازیکنان چابک و خوش تکنیکی مثل طارق و بشار که با توپگیری ها و دریبل 

های موفق زمینه ساز چیرگی عراق در میانه میدان بودند.
در خط جلو محمد محبی، مهدی طارمی و سردار آزمون روز چندان موفقی را سپری 
نکردند و جز محبی که یک پاس گل داد دو بازیکن دیگر کمتر در موقعیت گل خطرناک 

و رو به دروازه حریف قرار گرفتند که شاید علت تعویض آزمون و طارمی هم همین بود. 
تیم پرخاشگر

اینکه کریم باقری مربی پرسپولیس که قبل از ترک ایران از سوی ملی پوشان به اردو 
رفته بود در مصاحبه با رسانه ها حرف از لزوم آرامش در این میدان بزرگ مطرح کرد، ذهن 
ها را به سمت اخراج او در بازی تلخ مقابل قطر در مقدماتی جام جهانی ۹۸ فرانسه برد که 
باقری عصبانی از توهین حریف، حرکتی کرد که داور او را از زمین اخراج کند. اما با وجود 
پیش بینی و درخواست آقا کریم ایران در بازی پربرخورد مقابل عراق یک اخراجی داد 
و او کسی نبود جز مسعود شجاعی باتجربه ترین بازیکن تیم ملی. جالب اینکه در بازی 
قبلی هم تیم ملی مقابل بحرین به نحو دیگری از پرخاش های بی پایان و عدم تمرکز 

بازیکنان لطمه خورده بود. 
ایده فنی

اینکه مارک ویلموتس با کدام ایده فنی تیم ایران را به میدان می فرستد بر ما نامکشوف 
است، اما دو شکست متوالی خارج از خانه و خطری به بزرگی از دست رفتن احتمال 
صعود به جام جهانی ۲۰۲۲ نشانه ای از ناکارا بودن روش سرمربیگری او در تیم ملی 
است. ویلموتس که با اعلام میل به استعفا از هدایت تیم ملی ایران و جنگ برای دریافت 
دستمزد باعث اختلال در برنامه آماده سازی تیم ملی شد، باید درباره رفتار خارج از 
استاندارد ورزشی خود که سرنوشت تیم تحت اختیارش را به بازی گرفت توضیح بدهد. 
 جالب اینکه تبعات این اشتباه بزرگ )با وجود حق شخصی او در دریافت دستمزد و 
اعتراض به دیرکرد( از سوی بسیاری از کارشناسان پیش بینی شده بود )که به عنوان 

مثال می توانید برخی از این موارد را در ورزش سه بخوانید(. 
حالا ویلموتس بدون شک بخشی از اعتبار اولیه خود را در بین علاقمندان جدی تیم 
ملی از دست داده و این لطمه ای نیست که به سادگی قابل جبران باشد. همچنین در 
مقایسه دائمی وی با کارلوس کی روش سرمربی پیشین تیم ملی، آنچه که او به عنوان 
فوتبال تهاجمی مطرح می کند، جز در مسابقه با تیم های ضعیف، قابل لمس نبوده و 
مشخص نیست تاکتیک مد نظر )به خصوص با از دست رفتن زمان( چگونه قرار است 
در تیم ملی حلول کند و ایران را از یک تیم دفاعی به یک تیم مهاجم و صاحب توپ 

تبدیل کند.
بازیکنان نمره کاملی نمی  اولیه  انتخاب فهرست های  -ویلموتس بدون شک در 
گیرد،اما عجیب تر ترکیب های ناهمگون و متفاوت او در بازی های مختلف تیم ملی 
است. انتخاب هایی که به جای حریف خودمان را غافلگیر می کند تا در روزی مثل امروز 

حتی توانایی وقت کشی و در آوردن بازی با ضد فوتبال را نداشته باشیم.
 -اینکه تیم ملی ایران باز هم با ویلموتس پیش برود در اراده رییس فدراسیون فوتبال 
است، اما بدون شک زنگ خطر برای فوتبال ایران به صدا در آمده و با وجود خوشبینی 
نسبت به ۴ بازی باقیمانده، شامل سه مسابقه خانگی، وضعیت آن قدر بغرنج هست که 
حداقل دیدگاه سرمربی تیم ملی تغییر کند؛ اینکه رقابت حتی در مرحله اول مقدماتی 
جام جهانی ممکن است همین قدر سخت باشد که امشب خیلی ها در هراس از حذف 

بی خواب باشند.
کمی استرس. خوش خیالی کافی است آقای ویلموتس. 

دیدار تیم های ملی فوتبال ایران و عراق در مرحله دوم انتخابی جام جهانی و جام 
ملت های آسیا در شرایطی با برتری حریف به پایان رسید که شاگردان ویلموتس دومین 

شکست متوالی خود را متحمل شدند.
تیم ملی فوتبال ایران که در سه دیدار گذشته خود صاحب دو پیروزی و یک شکست 
شده بود، از ساعت ۱۷:۳۰ دقیقه روز پنجشنبه در شهر امان اردن به مصاف تیم ملی 
عراق رفت که این دیدار با نتیجه یک بر ۲ به سود عراق به پایان رسید. مهند علی )۱۱( 

و علا عباس عبدالنبی)۹۲( برای عراق گل زد و احمد نوراللهی)۲۵( برای ایران گل زد.
پورعلی گنجی،  مرتضی  بیرانوند،  علیرضا  ترکیب  با  دیدار  این  در  ایران  ملی  تیم 
محمدحسین کنعانی زادگان، رامین رضاییان، میلاد محمدی)۵۳ محمد نادری(، امید 
ابراهیمی، احمد نوراللهی، مسعود شجاعی، محمد محبی، مهدی طارمی)۶۲ وحید 

امیری( و سردار آزمون)۹۰ کاوه رضایی( به میدان رفته است.
دقیقه ۳: عراقی ها که بازی را تهاجمی شروع کرده بودند و از حمایت تماشاگران 
پرتعداد خود برخوردار بودند چند حمله را روی دروازه ایران طراحی کردند که صاحب یک 

ضربه کرنر هم شدند اما نتوانستند دروازه بیرانوند را تهدید کنند. 
دقیقه ۵: خطای محمد محبی روی بایکن عراق یک ضربه ایستگاهی را نصیب این تیم 
کرد که ارسال بلند بشار رسن در موقعیت آفساید به بازیکن این تیم رسید و ثمری برای 

تیم میزبان نداشت.
دقیقه ۸ : مسعود شجاعی پشت محوطه جریمه روی صفا هادی مرتکب خطا شد که 
داور با تاخیر در سوت خود دمید تا عراقی ها صاحب یک موقعیت خوب برای زدن یک 

ضربه ایستگاهی شوند. این ضربه را عدنان زد که از بالای دروازه به بیرون رفت. 
دقیقه ۱۱: بشار رسن توپی را از جناح راست محوطه جریمه روی دروازه ایران ارسال 
کرد که ضربه اول بازیکن عراقی را بیرانوند گرفت اما در برگشت مهند علی با ضربه ای 

محکم دروازه بیرانوند را باز کرد. 
دقیقه ۱۴: ایران صاحب یک ضربه ایستگاهی پشت محوطه جریمه عراق شد اما 

شجاعی این ضربه را به بی دقتی به بیرون فرستاد تا ثمری برای تیم ملی نداشته باشد. 
یک دقیقه ارسال بلند خط دفاعی برای سردار آزمون با اشتباه دروازه بان عراق در بیرون 
آمدن همراه شد اما توپی که از بالای سر دروازه بان عبور کرد با فاصله اندکی از کنار تیر 

عمومی دروازه به بیرون رفت.
دقیقه ۲۰: خطای بازیکن عراق روی رامین رضاییان یک ضربه ایستگاهی از جناح 
راست محوطه جریمه را نصیب ایران کرد که ارسال مسعود شجاعی را مدافعان حریف 
دفع کردند. در این دقایق ایران تیم برتر میدان شد و حملاتی را روی دروازه میزبان پی 

ریزی کرد.
دقیقه ۲۵: حرکت خوب محبی از جناح راست محوطه جریمه و پاس رو به عقب او به 
احمد نوراللهی رسید که شوت محکم این بازیکن به گل نخست ایران تبدیل شد. پس 
از این گل عراقی ها رو به خشونت آوردند و با خطا روی رامین رضاییان کار را به درگیری 

فیزیکی کشاندند و دقایقی بازی متوقف شد.
دقیقه ۳۰ : بازی به تعادل کشیده شد و هر چند ایران بیشتر از حریف توپ را در اختیار 

داشت اما توپ بیشتر در مرکز زمین در گردش بود.
دقیقه ۳۶: بشار رسن با عبور از چند بازیکن ایران به پشت محوطه جریمه رسید و قصد 
یک - دو با طارق همام را داشت که با خطای کنعانی زادگان مواجه شد اما این ضربه 

ایستگاهی با اختلاف زیادی به بیرون رفت.
دقیقه ۴۳: کاپیتان تیم ملی فوتبال عراق پشت محوطه جریمه تیمش روی نوراللهی 
مرتکب خطا شد تا ایران صاحب یک ضربه ایستگاهی شود. این ضربه را رامین رضاییان 
زد که توپ پس از برخورد با تیر عمودی دروازه به بیرون رفت. در این صحنه دروازه بان 

عراق به تیر دروازه برخورد کرد و مصدوم شد. 
دقیقه ۴۵: خطای مرتضی پورعلی گنجی روی بازیکن عراق یک ضربه ایستگاهی در 
میانه های زمین در اختیار میزبان این دیدار گذاشت که بشار رسن توپ را درون محوطه 
جریمه ارسال کرد اما بیرانوند روی سر همه این توپ را مهار کرد تا نیمه اول با تساوی یک 

به یک خاتمه پیدا کند.
دلیل  به  دوم  نیمه  شروع  همان  در  عراق  فوتبال  ملی  تیم  بان  دروازه  دقیقه ۴۷: 
مصدومیت تعویض شد. در دقیقه ۴۹ مسعود شجاعی کاپیتان ایران به خاطر خطا روی 

بازیکن حریف از داور سریلانکایی کارت زرد گرفت.
دقیقه ۶۰: حرکت بازیکن عراق درون محوطه جریمه ایران با سرنگونی این بازیکن 
همراه شد که عراقی ها اعتقاد به پنالتی داشتند اما داور سریلانکایی چنین نظری 
نداشت. با این حال به مرتضی پورعلی گنجی به دلیل اعتراضی که داشت کارت زرد 
نشان داد. سرمربی تیم ملی عراق هم به خاطر اعتراض روی همین صحنه از داور کارت 

زرد گرفت.
دقیقه ۶۵: به زمین آمدن وحید امیری و محمد نادری هم نتوانست تا این دقیقه 
تاثیری روی روند بازی ایران داشته باشد. دو تیم هیجان نیمه اول را نداشتند و اکثر توپ 

ها بااشتباهات بازیکنان لو می رفت. 
دقیقه ۷۰: دو تیم بازی پربرخوردی را در این دقایق به نمایش گذاشتند و خبری از 

موقعیت های گل نبود. 
دقیقه ۷۹: عراقی ها که در این دقایق بهتر از ایران بازی می کرد صاحب یک ضربه 
ایستگاهی شد که ارسال بلند رسن با ضربه بازیکن خودی از کنار دروازه ایران به بیرون 

رفت.
دقیقه ۸۱: مسعود شجاعی برای مهار توپ پایش را بیش از اندازه بالا برد که داور با 
اعتقاد بر اینکه او با کف پا به صورت بازیکن عراق زده است وی را با کارت قرمز از زمین 

اخراج کرد تا تیم ایران دقایق باقی مانده را با یک بازیکن کمتر ادامه دهد.
دقیقه ۸۶: نفوذ محمد محبی از جناح راست یک موقعیت خوب را برای ایران فراهم 
کرد اما این بازیکن توپ را مستقیم به سمت دروازه عراق شوت کرد که دروازه بان آن را 

به راحتی مهار کرد.
دقیقه ۹۲: عراق صاحب یک ضربه کرنر شد که ارسال توپ با غفلت مدافعان ایران 
همراه شد و علا عباس عبدالنبی با یک ضربه سر دروازه بیرانوند را برای بار دوم باز کرد 
تا دومین شکست تیم ملی پس از دیدار برابر بحرین رقم بخورد و کار شاگردان ویلموتس 

برای صعود سخت شود.
ویلموتس: همه ما در این شکست مقصر هستیم

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: هیچ وقت یک نفر را نباید مقصر قلمداد کرد و 
تمام ما در شکست مقصریم. 

»مارک ویلموتس« در نشست خبری پس از دیدار مقابل عراق اظهار داشت: ۱۵ دقیقه 
سخت را در ابتدای بازی داشتیم، سپس گل خوردیم و در ادامه بازی را به دست گرفتیم و 
کنترل کردیم اما در نیمه دوم اشتباهاتی مرتکب شده و علاوه بر این ۱۰ نفره هم شدیم ؛ 
این شکست ما را ناگزیر می کند در بازی های بعدی ۱۲ امتیاز از ۱۲ امتیاز ممکن را 

بگیریم تا به مرحله بعد صعود کنیم.
وی افزود: :ما همه تلاش مان را برای بازی های خانگی و همچنین مسابقه خارج از 

خانه در برابر کامبوج انجام می دهیم تا امتیازاتکامل را به دست آوریم.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: دست کم می توانستیم در ۲ بازی 
مقابل بحرین و عراق ۲ امتیاز بگیریم اما این اتفاق رخ نداد؛ شاید بهتر باشد بگویم در این 

باره بدشانسی آوردیم و این مسابقه می توانست مساوی شود.
ویلموتس تصریح کرد: من ۳۰ سال است در فوتبال هستم و هیچ وقت نباید یک نفر را 
مقصر قلمداد کرد؛ همه ما در این شکست مقصریم و تقصیرها به گردن یک نفر نیست؛ 
اشتباهاتی در این بازی داشتیم؛ در هنگام یارگیری دچار اشتباهاتی شدیم و در کنار آن 

۱۰ نفره شدن هم تاثیر خود را گذاشت.
به غیبت  را  این شکست  ایران  اینکه گفته می شود رسانه های  پایان درباره  وی در 
جهانبخش و عزت اللهی ارتباط داده اند تصریح کرد: اینطور نیست؛ جهانبخش و عزت 
اللهی مدتی است بازی نکرده اند و علاوه بر این حاج صفی را به دلیل آسیب دیدگی در 

این مسابقه در اختیار نداشتیم.

شاگردان ویلموتس زور بردن نداشتند

بازگشت به دوران نگرانی 

کاهش  اسلامی،  جمهوری  کشتی  فدراسیون  رئیس 
گفت:  و  دانست  کننده  نگران  را  درکشور  آمارکشتی گیران 
برنامه ریزی و بستر لازم برای توسعه کشتی باید در کشور ایجاد 
شود که دراین زمینه تفاهم نامه ای با آموزش و پرورش به امضا 

رسیده است. 
علیرضا دبیر روز پنجشنبه درمجمع سالیانه هیات کشتی قم 
اینکه  بیان  با  اداره کل ورزش و جوانان قم،  درسالن جلسات 
کشتی از شهرها خارج و به روستاها وارد شده است، افزود:  ۱۰ 
سال گذشته یک میلیون کشتی گیر فعال درکشور وجود داشت 

که این آمار درسال های اخیر بسیار کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه واقعیت های ورزش حرفه ای باید به خوبی 
گفت:  کرد،  سرمایه گذاری  و  برنامه ریزی  آن  مبنای  بر  و  درک 
و  مدت  بلند  برنامه ریزی  نیازمند  درکشتی  سرمایه گذاری 

سرمایه گذاری جدی است.
و  قهرمانان  تربیت  برای  مناسب  بستر  باید  داد:  ادامه  دبیر 
سرمربیان حرفه ای درکشور ایجاد شود تا در هر رده سنی چندین 
قهرمان برجسته و به نام تربیت تا نیاز آینده کشتی برطرف شود.

رئیس فدراسیون کشتی جمهوری اسلامی، با تاکید براینکه 
باید نسلی جدید از ورزشکار و مربی درکشور تربیت شود، اظهار 
کنونی  اندک  اعتبارهای  با  المپیک  سهمیه  کسب  داشت: 
هیات های ورزشی ممکن نیست و باید برنامه ریزی جدی و بلند 

مدت مبتنی برنیازهای ورزش حرفه ای صورت گیرد.
وی گفت: پیشنهاد فدراسیون کشتی این است که قم میزبانی 
تا  بگیرد  عهده  به  را  آینده  درسال  کشتی  جام های  از  یکی 

ظرفیت های کشتی  این استان به کشور معرفی شود.
رئیس فدراسیون کشتی جمهوری اسلامی، با بیان اینکه قم باید 
به مهد کشتی فرنگی درکشور تبدیل شود، بیان کرد: قم درکشتی 
به ویژه کشتی فرنگی کارهای بزرگی انجام و دستاوردهای مهمی 
کسب کرده است به گونه ای که این استان در سال های آینده 

توان تبدیل به مهد کشتی فرنگی کشور را دارد.
مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم :

کشتی دارای جایگاه ویژه ای در استان قم دارد
مدیرکل ورزش و جوانان قم  نیز در این مراسم با اشاره به قانون 
حمایت از قهرمانان ورزشی میادین جهانی گفت: تامین زمین 

و مسکن قهرمانان قم با استناد به این قانون با جدیت درحال 
پیگیری است. 

تایید  درصورت  قانون،  براساس  افزود:  منعم  رسول 
فدراسیون های مرتبط، وزارت راه و شهرسازی موظف به تامین 

مسکن و زمین قهرمانان ورزشی میادین جهانی است.
وی اظهارداشت: درگام اول پیگیری برای تامین زمین و مسکن 
۲ قهرمان قمی دررشته های کشتی و فوتسال درحال پیگیری 

است.
وی ادامه داد: علی اصغر حسن زاده کاپیتان تیم ملی فوتسال 
که چندین سال متوالی عنوان بهترین بازیکن سال آسیا و با تیم 
از جمله  آورده ،  بدست  برای کشور  متعددی  افتخارهای  ملی 
ورزشکارانی است که با حمایت و نگاه مثبت استاندار قم، روند 

پیگیری و تامین زمین به این ورزشکار آغاز شده است.
منعم، با اشاره به کسب سهمیه المپیک کشتی قم پس از 
۳۱ سال توسط علیرضا نجاتی اظهارداشت: روند پیگیری برای 
استفاده از این ظرفیت قانونی برای تخصیص زمین و یا مسکن به 

این ورزشکار افتخارآفرین از طریق فدراسیون کشتی نیز در حال 
انجام می باشد.

از  برخی  خاستگاه  قم  استان  اینکه  بیان  با  ادامه  در  وی 
رشته های ورزشی از جمله کاراته، فوتسال، دوومیدانی، رشته 
های پارالمپیکی و کشتی است گفت: کشتی ثابت کرده  که 

دارای جایگاه ویژه ای در استان و کشور است.
را قابل  مدیرکل ورزش و جوانان قم، عملکرد هیات کشتی 
توجه دانست و ادامه داد: کشتی به لطف پیشکسوتان، مربیان 
و زیرساخت های مناسب استان، افتخارهای متعددی درعرصه 
های ملی و بین المللی کسب کرده است که برنامه ریزی برای 

ادامه این افتخارآفرینی باید ادامه داشته باشد.
رئیس هیات کشتی استان قم:

رشته کشتی رشد چشمگیری درقم داشته است 
رشد  به  اشاره  با  مراسم  این  در  نیز  قم  کشتی  هیات  رئیس 
استان گفت:  کسب ۷۰ مدال  چشمگیر رشته کشتی دراین 
کشوری بین المللی، آسیایی و جهانی از جمله ۵۴ مدال کشور، 

۹ مدال بین المللی، یک مدال آسیایی و هفت مدال جهانی 
عملکردی طلایی را برای کشتی قم درسال گذشته رقم زد. 

محسن وزیری، روز پنجشنبه درمجمع سالیانه هیات کشتی 
قم در سالن جلسات اداره کل ورزش و جوانان قم، افزود: دراین 
راستا طی چند سال گذشته به صورت میانگین ۳ سالن و باشگاه 

کشتی به مجموعه خانواده کشتی استان افزوده شده است.
وی با بیان اینکه عملکرد امروز هیات کشتی قم برآیند حرکت 
چشمگیری  رشد  داشت:  اظهار  است،  هیات  این  ساله   ۵۰
درکشتی قم به ویژه رشته فرنگی ایجاد شده است که این ناشی 
از تلاش تمام مربیان، پیشکسوتان و کشتی گیران این استان 

می باشد.
وزیری با اشاره به کسب ۲ عنوان قهرمانی رده سنی بزرگسالان 
درسال های ۸۲ و۸۳ کشتی قهرمانی کشور ادامه داد: در۱۰ 
سال گذشته به صورت ویژه درکشتی قم کار شده که نتیجه این 

اقدامات رشد تمام شاخص های آن درسالهای اخیر بوده است.
وزیری با بیان اینکه درسال های اخیر هیات کشتی قم جزو 
هیات های برتر استان به انتخاب اداره کل ورزش و جوانان بوده 
است، بیان کرد: کسب رتبه برتر هیات های ورزشی قم در بین 
۴۲ هیات ورزشی درتمام محورها تاییدی بر عملکرد مطلوب 
این هیات درسال ۹۷ است. وی افزود: انتخاب سعید عباسی 
به عنوان داور المپیک، انتخاب روح الله میکائیلی مربی جوان 
قم به عنوان یکی از مربیان برتر وسازنده کشتی فرنگی کشور، 
کسب مقام سوم لیگ برتر کشتی فرنگی بزرگسالان کشور توسط 
تیم شهدای مدافع حرم قم و همچنین کسب سهمیه المپیک 
توسط علیرضا نجاتی کشتی گیر آینده دار قم پس از ۳۱ از جمله 

دستاوردهای کشتی قم درسال گذشته است.
تیم  ششمی  عنوان  کسب  افزود:  قم،  کشتی  هیات  رئیس 
شهدای مدافع حرم شهدای مدافع حرم قم درمسابقات جام 
از ۲۰ مسابقه تدارکاتی در  باشگاه های جهان، برگزاری بیش 
از  اعم  استانی  برگزاری ۱۸ مسابقه  استان،  از  و خارج  داخل 
انتخابی های تیم ملی و حضور درلیگهای مختلف و همچنین 
رشته  و  سنی  های  رده  در  کشوری  مسابقه   ۲۴ در  حضور 
های مختلف از دیگر دستاوردهای این هیات درسال گذشته 

بوده است.

علیرضا دبیردرقم :

کاهش آمار کشتی گیران در کشور نگران کننده است

تیم توفارقان آذرشهر از هفته چهارم لیگ برتر بسکتبال مقابل تیم شیمیدر نتیجه را ۸۸ بر ۸۱ واگذار کرد. 
تیم بسکتبال توفارقان آذرشهر عصر پنجشنبه از ساعت ۱۶ در حالی به مصاف تیم شیمیدرقم رفت که در جدول لیگ برتر بسکتبال هر 
دو تیم هم امتیازی بوده و برد تیم میزبان می توانست کمک کند تا یک رتبه در جدول بالا بیاید که در پایان این بازی تیم شیمیدر پیروز 
میدان شد. به رغم اینکه شاگردان سیامک ویسی اختلاف نتیجه را در کوارتر دوم و سوم و حتی چهارم کاهش دادند ولی نتوانستند 
در مجموع حریف تیم شیمیدر شوند.  نتایج این بازی به ترتیب در کوارتر اول ۲۴ بر ۱۳، کوارتر دوم ۴۳ بر ۳۶، کوارتر سوم ۶۸ بر ۶۴ 
و نهایتا کوارتر چهارم ۸۸ بر ۸۱ به سود تیم شیمیدر بدست آمد. تیم داوری این بازی را محمد رجبی، جواد مرادی و علیرضا علی نیا 
بر عهده داشتند. از حواشی بازی می توان به حضور نزدیک به پانصد تماشاکر در سالن ورزشی شهید پورشریفی تبریز، سکوت یک 
دقیقه ای قبل از بازی به خاطر زلزله زدگان اخیر شهرستان میانه و اخراج ۲ بازیکن توفارقان بدلیل خطای بیش از پنج مورد اشاره 
کرد.  تیم توفارقان از چهار بازی انجام داده ۶ امتیاز و در رده ششم و تیم شیمیدر با ۷ امتیاز در رده پنجم جدول لیگ برتر بسکتبال 

باشگاه های کشور جای گرفتند.  

پیشکسوت فوتبال گفـت: متاسفانه حاشیه هایی که پیش از این مسابقه برای تیم ملی رخ داد و باعث شد )مارک( ویلموتس قهر 
کند، در این شکست بی تاثیر نبود. 

»عبدالعلی چنگیز« اظهار داشت: ایران در مقابل عراق نتوانست نمایش خوبی به اجرا بگذارد و در نهایت شکست خورد تا کارش 
برای صعود به عنوان تیم اول سخت شود.

وی افزود: اینکه تیم ملی در بازی با عراق حتی صاحب یک ضربه کرنر هم نشد آمار نگران کننده ای است و نشان می دهد ایران در 
فاز تهاجمی عملکرد خوبی نداشته است.

پیشکسوت فوتبال تصریح کرد: متاسفانه حاشیه هایی که پیش از این مسابقه برای تیم ملی رخ داد و باعث شد ویلموتس قهر کند 
در این شکست بی تاثیر نبود.

چنگیز خاطرنشان کرد: فوتبال ایران اگر می خواهد موفقیت های درازمدت داشته باشد و فقط مقطعی به پیروزی نرسد، باید 
زیرساخت هایش را درست کند؛ باید به فوتبال پایه ای بیشتر از هر زمان دیگری بها دهیم.

وی تاکید کرد: اگرچه کار سختی برای صعود به مرحله نهایی انتخابی جام جهانی پیش رو داریم اما با تلاش دسته جمعی چنین 
خواسته ای قابل دسترس است.

بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال در پایان گفت: ایران در مرحله برگشت مسابقات انتخابی جام جهانی باید تلاش مضاعفی از خود 
نشان داده و در تمام مسابقات خود به پیروزی برسد تا بعدها بابت این شکست  حسرت نخوریم.

ازهفته چهارم لیگ برتر بسکتبال ؛

تیم بسکتبال توفارقان حریف شیمیدرقم نشد

عبدالعلی چنگیز:
 قهر ویلموتس در باخت به عراق بی تاثیر نبود

دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران و پرسپولیس نامزد مرد سال آسیا در سال ۲۰۱۹ شد.  به گزارش ایسنا و به نقل از AFC، در آستانه 
پایان سال ۲۰۱۹ میلادی، کنفدراسیون فوتبال آسیا ۳ نامزد نهایی مرد سال قاره کهن را در این سال اعلام کرد که نام علیرضا 
بیرانوند دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران و پرسپولیس در آن دیده می شود.  تومواکی ماکینو دفاع باتجربه ژاپنی و عضو تیم اوراوا 
ردز  و اکرم عفیف قطری که در تیم السد بازی می کند دو رقیب بیرانوند برای رسیدن به این مهم هستند.  علیرضا بیرانوند به خاطر 
مهار پنالتی کریستیانو رونالدو در جام جهانی و همچنین بازی مقابل عمان در جام ملت ها معروف است که موفق شد ایران را به نیمه 
نهایی برساند. او برای تیم ملی فوتبال ایران و پرسپولیس مهره قابل اتکایی محسوب می شود و خارج از زمین نیز در زمینه مسئولیت 
های اجتماعی تاثیر بالایی داشته است. مراسم برترین های فوتبال آسیا دو دسامبر در هنگ کنگ برگزار می شود.در بخش برترین 
بازیکنان زن سال نیز لی یینگ از چین در کنار ساکی کوماگای ژاپنی و آشالاتا دوی هندی ۳ نامزد نهایی برترین بازیکن زن سال قاره 
کهن هستند. همچنین نام سردار آزمون مهاجم ایرانی تیم زنیت نیز در بخش برترین لژیونرهای سال فوتبال آسیا دیده می شود. او 

باید با سون هیونگ مین و ماکوتو هاسبه برای دریافت عنوان بهترین لژیونر سال فوتبال آسیا رقابت کند. 

پیشکسوت استقلال گفت: استقلال اگر تقویت شود به طور حتم برای لیگ قهرمانان آسیا نیز حرف های زیادی برای گفتن خواهد 
داشت. 

»علی رضا اکبرپور« اظهار داشت: استقلال یک نمایش شکوهمند و عالی را در مقابل صنعت نفت آبادان به اجرا گذاشت و حاصل 
این عملکرد درخشان پیروزی پنج بر صفر مقابل شاگردان اسکوچیچ بود.

وی افزود: وقتی تیمی چنین پرقدرت بازی می کند و پنج بار دروازه حریف خود را باز می کند یعنی در تمامی خطوط بدون عیب و 
نقص بازی کرده است.

پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استراماچونی مربی خوب و با تجربه ای است که توانایی های فنی اش را در بازی های اخیر 
استقلال به اثبات رساند و نشان داد مربی باهوش و با تدبیری است.

اکبرپور تصریح کرد: استقلال با نمایش هایی که در هفته های اخیر به اجرا گذاشته خود را در قامت یک مدعی مطرح کرده و 
می توانیم بگوییم در این فصل اهداف بزرگی در سر دارد.

وی تاکید کرد: استقلال بیشتر از هر زمان دیگری به آرامش نیاز دارد و مسولان این تیم باید بستر و شرایط لازم را فراهم کنند تا 
آبی پوشان بتوانند در ادامه فصل نتایج خوب خود را ادامه دهند.

بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: استقلال اگر تقویت شود به طور حتم برای لیگ قهرمانان آسیا نیز حرف های زیادی برای 
گفتن خواهد داشت.

آزمون نامزد برترین لژیونر سال :

علیرضا بیرانوند نامزد مرد سال آسیا شد

علیرضااکبرپور: 
استقلال برای لیگ قهرمانان آسیا باید تقویت شود

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۱۰۰۰۲۲۵۸ هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد جواد 
حیدری فرزند علی بشماره شناسنامه ۰۳۱۰۹۴۴۱۷۱ صادره از کرج در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۵۲ مترمربع پلاک ۱۸۶۴۵ فرعی 
از ١۶٣ اصلی واقع در ج ملارد گلستان ۱۹ نبش بن بست اول پ ۳۶خریداری از 
مالک رسمی فاطمه حمیدی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد . میم الف:۱۷۷۲/و
تاریخ انتشار نوبت اول :۰۸ /۹۸/۰۸
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۹۸/۰۸/۲۳
محمد سلیمانی - رئیس ثبت اسناد و املاک

-------------------------------------------------------- 
آگهی فقدان

آقای محسن جواهر فروش ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام 
نموده است که سند مالکیت ششدانگ یک دستگاه  آپارتمان مسکونی به مساحت 
۷۴/۲۲متر مربع قطعه ۵۳ تفکیکی تحت پلاک ۶۷۱۱۹ فرعی از ۱۶۳ اصلی مفروز 
از پلاک ۶۹۳۹۵ فرعی از اصلی نامبرده واقع در اراضی سرحدآباد جزء حوزه ثبتی 
شهرستان فردیس ذیل صفحه ۱۶۶ دفتر ۲۴۳ به شماره ثبت ۲۱۸۵۳ به نام محسن 
به شماره چاپی ۸۶۲۹۳۴ صادر شد.مالک  جواهر فروش ثبت و سند مالکیت 
تقاضای صدور سند المثنی را از این اداره نموده و اعلام داشته سند بعلت سهل 
انگاری مفقود گردیده است و سپس مالک درخواست صدور سند مالکیت المثنی 
نموده است لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت 
در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و 
یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور می باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده 
روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم نماید بدیهی 
است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل 

سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی برابر مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد . 
م الف ۱۸۱۰/ز
محمد سلیمانی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک فردیس 
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ضرورت  آگاه سازی مردم نسبت به پیامدهای نفوذ پوپولیست ها  

آیا موج جدیدی از پوپولیسم ایرانی 
در راه است؟

 پوپولیسم به معنای توده گرایی یا عوام گرایی است روشی در طرفداری کردن یا تظاهر 
به طرفداری از حقوق و علایق مردم عامه در برابر نخبگان است. پوپولیسم سیاسی در 
واقع استفاده از مردم برای رسیدن به اهداف سیاسی است. خطری که به دلیل شرایط 

اقتصادی و سیاسی کنونی ایران را نیز تهدید می کند.
پوپولیسم راست گرا با شعارهای ناسیونالیستی یا ملی گرایی افراطی در سراسر جهان 
در حال گسترش است و تحلیلگران رشد و گسترش این پدیده، از اروپا تا آمریکا و از 
آسیا تا آمریکای لاتین را در حوزه اجتماعی و سیاسی ناشی از نگرانی عامه مردم از 

وضع موجود و ملی گرایی افراطی می دانند.
پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات آمریکا با شعارها و برنامه های یک جانبه گرایانه ای  
مانند ساختن دیوار دور آمریکا و اخراج مهاجران و بازگرداندن شکوه آمریکا، نشان 
داد ناسیونالیسم افراطی و پوپولیسم مرز نمی شناسد. پیروزی ترامپ در انتخابات، 
سیاستمداران همفکر او در سراسر جهان را تشویق کرده است. نیگل فاراژ از حزب 
استقلال انگلیس سیاستمداری که مسئول شکل گیری برگزیت بود روابط نزدیکی با 

ترامپ دارد.
در اروپا ویکتور اوربان نخست وزیر مخالف مهاجران در مجارستان نیز بعد از پیروزی 
ترامپ گفته بود ما می توانیم به دموکراسی واقعی برگردیم. نظرسنجی ها در فرانسه 
نشان می دهد مارین لوپن رهبر جبهه ملی فرانسه شانس خوبی برای پیروزی در 
انتخابات ریاست جمهوری آینده دارد. لوپن قول داده که فرانسه را از سیستم یورو 
خارج کرده و خروج فرانسه از اتحادیه اروپا را به همه پرسی بگذارد. فرانسوی ها بیش 
از بقیه کشورهای اروپایی مخالف جهانی شدن و تجارت جهانی هستند و تعداد کمی 
از آنها با سیاستهای مهاجرپذیری موافق هستند. اگر رای دهندگان فرانسوی به خروج 
فرانسه از اتحادیه اروپا رای مثبت بدهند اتحادیه اروپا قاعدتا از هم خواهد پاشید. 
گذشته از آمریکا،فرانسه و انگلیس احزاب پوپولیست در چندسال اخیر پیروزی های 
بزرگی در انتخابات پارلمانی کشورهایی مانند اتریش، ایتالیا، آلمان، جمهوری چک، 

مجارستان و سوئد به دست آورده اند.
در حالی که مسیر اتحادیه اروپا در جهت تقویت همگرایی بود، اکنون تعدادی از 
کشورها در مسیر معکوس یعنی افزایش ملی گرایی و واگرایی اروپایی حرکت می کنند. 
تقویت جریان های پوپولیست و راست گرا در اروپا، بسیاری از تحلیلگران و سیاستمداران 

را با وحشت بازگشت به گذشته ای روبرو کرده است که چشم اندازی تیره و تار دارد.
عمدتا  است؛وعده هایی  مردم  به  کلی  های  وعده  دادن  ها  پوپولیست  شاخصه 
اقتصادی مانند ایجاد شغل و مسکن برای جوان ها. آنها در شعارهای خود بیشتر از 
مردم سخن می گویند و خواسته های مردم را در برنامه های خود می آورند. در واقع 
پوپولیسم می تواند به نام مردم ضربه های جبران ناپذیری به دموکراسی بزند، نهاد های 
دموکراتیک را تضعیف کند و به خواسته هایی میان اقشار جامعه  دامن بزند که امکان 

تحقق آن وجود ندارد و در نهایت  باعث عدم ثبات سیاسی شود.
پوپولیسم ایرانی

بررسی ها نشان می دهد که اختلاف طبقاتی و توزیع نابرابر ثروت زمینه ساز شکل 
گیری دولت ها و حتی جنبش های اجتماعی پوپولیستی در کشورهای در حال توسعه 
از جمله ایران بوده است. شعار های پولیستی در جوامعی مورد استقبال قرار می گیرد 

که معیشت قشر ضعیف جامعه و یا حتی احساس کاذب نابرابری زیاد باشد.
محمود سریع القلم استاد علوم سیاسی دانشگاه شهید بهشتی زمان قدرت گرفتن 
پوپولیست ها را هنگامی می داند که در یک جامعه بخواهند تصمیم بگیرند و به جای 
آنکه سراغ خردمندان، بزرگان فکر و جامعه شناسان و متخصصان بروند با یک روح و 

حال عمومی تصمیم بگیرند.
او می گوید: »پوپولیسم در واقع یک نوع مزاج است. تصمیم گیری بر اساس آنچه 
امروز، شاید هم دیروز یا فردا می خواهد اتفاق بیفتد. پوپولیسم فاقد دوره زمانی است، 
نه با گذشته کار دارد نه با آینده، نه با استدلال کار دارد، نه با مطالعه بلکه نوعی عوام 
فریبی است. برای راضی کردن مردم یک جامعه برای سه هفته آینده در آمریکای لاتین 
که این پوپولیسم شکل گرفت یک ارتباط تنگاتنگی با دیکتاتوری آنجا دارد، به طوری 
که در آن منطقه برای اینکه رهبران سیاسی اقتدارگرا بتوانند حمایت عامه مردم را 
داشته باشند به پوپولیسم روی آوردند. بنابراین پوپولیسم یک حس زمانه است، یک 

خواسته مقطعی، یک روحیه مقطعی و یک مزاج کوتاه مدت است.«
می توان گفت که فضای سیاسی، اقتصادی و اجتماعی ایران این روزها بیش از 
سال های میانی دهه ۸۰، مستعد رشد پوپولیسم است. دلسردی مردم از جریانهای 
عمده سیاسی زمینه اقبال عمومی به شعارهای انتخاباتی عوام گرایانه را فراهم می 
تقویت  را  پوپولیسم  ایران هم جریان  امروز  اقتصادی  کند،به نظر میرسد وضعیت 

می کند.
بسیاری از ناظران سیاسی و اجتماعی در مورد خیزش دوباره پوپولیسم هشدار داده 
اند. سخنان چندی پیش بهزاد نبوی فعال سیاسی اصلاح طلب مبنی بر اینکه توده 
مردم هنوز هم به همان شعارهای افزایش یارانه نقدی رای می دهند، نشان می دهد 
که شرایط جامعه یک بار دیگر مستعد استقبال دوباره از پوپولیسم است. مشکلات 
معیشتی و شکست های اقتصادی در فضایی که بی اعتمادی عمومی وجود دارد بستر 

مناسبی برای ظهور پوپولیسم است.
علی سرزعیم، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی معتقد است پوپولیسم در 
همه بخش ها و ساختارهای ما ریشه دوانده است، مانند احزاب یا مجلس، به این 
ترتیب: »جریان ها و نهادهایی که باید دموکراسی را در کشور تقویت کنند، پشتیبان 
پوپولیسم می شوند. پارلمان باید جایی باشد که کشور را به سمت دموکراسی سوق 
دهد، اما به جایی تبدیل شده که قوانینی را به نفع ایده های پوپولیستی تصویب 
می کند، یا احزاب باید مردم را برای کارها و تصمیم های سخت منسجم کنند تا اقتصاد 
جامعه رشد کند اما آنان برای دادن وعده های پوپولیستی بیشتر با هم رقابت می کنند 

تا رأی بیشتری کسب کنند.«
شرایط سیاسی و اقتصادی کشور و گسترش بی اعتمادی میان اقشار جامعه احتمال 
مشارکت پایین مردم در انتخابات را افزایش داده است. اصلاح طلبان و اصولگرایان 
هنوز نتوانسته اند در مورد عملکرد سیاسی سال های گذشته خود به افکار عمومی 
پاسخ روشن و قانع کننده ای بدهند و از ریزش سرمایه های اجتماعی خود جلوگیری 

کنند. در چنین شرایطی جریان های پوپولیستی می توانند آراء بالایی کسب کنند.
هرچند عباس عبدی فعال سیاسی و پژوهشگر اجتماعی می گوید: در کشورهای 
نفتی درآمدهای حاصل از نفت در به قدرت رسیدن پوپولیسم کاملا موثر است. ترکیبی 
از درآمدهای نفتی و نظام نیمه دموکراتیک بهترین زمینه و فرصت را برای پوپولیست ها 
فراهم می آورد تا آنها با استفاده از موج سواری بر احساسات مردم و درآمدهای نفتی به 
قدرت برسند. نکته قابل تامل اینکه به واسطه تحریم های یکجانبه  آمریکا و مشکلات 
ناشی از فروش نفت ایران، پوپولیست ها  اگر هم به قدرت برسند ابزار و منبعی برای 
اجرایی کردن شعارهای پوپولیستی خود نخواهند داشت. کما اینکه در سال های اخیر 

فرایند بودجه ریزی کشور هم به سمت قطع وابستگی بودجه به نفت حرکت می کند.
در واقع سوال و مطالبه مهمی که جریانهای توده گرا باید در جریان مبارزات انتخاباتی 
به آن پاسخ دهند این است که از چه منبع و محلی می خواهند وعده ای داده شده را 
عملیاتی و اجرا کنند. از همین روست که مهمترین مانع و سد در مقابل خطر پوپولیسم 
در جامعه ایران، آگاه سازی مردم نسبت به پیامدهای جبران ناپذیر نفوذ پوپولیست ها 
است. وظیفه ای که بر عهده رسانه ها، نخبگان و شخصیت های تاثیرگذار جامعه است.

کمتر از چهار ماه تا انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی باقی مانده اما هر دو جریان اصلی سیاسی کشور در 
سردرگمی به سر می برند و نه تنها برای افراد حاضر در لیست های 
انتخاباتی خود به توافق نرسیده اند، بلکه با بحرانی برای انتخاب 

سرلیست های خود دست به گریبانند. 
دوم اسفند امسال انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
شرایط  به  توجه  با  که  انتخاباتی  شد.  خواهد  برگزار  اسلامی 
انتخابات ریاست  از آن در  اینکه دو سال بعد  موجود کشور و 
جمهوری سال ۱۴۰۰ رئیس جمهور جدیدی بر سر کار خواهد 
آمد، می تواند برای هر دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا حائز 
اهمیت باشد. اگر اکثریت مجلس آینده در اختیار اصولگرایان 
قرار گیرد احتمال تکرار تجربه سال ۸۴ و ظهور احمدی نژادی 
دیگر در سال ۱۴۰۰ وجود خواهد داشت و اگر اصلاح طلبان 
بتوانند صاحب اکثریت کرسی های پارلمان آینده شوند شاید در 
دو سال باقی مانده تا انتخابات ۱۴۰۰ بتوانند بی عملی لیست 
امید مجلس دهم را جبران کنند و دوباره مردم را برای انتخابات 
رئیس جمهوری که اصلاح طلبان از او حمایت می کنند، ترغیب 
کنند. البته اینها احتمالاتی است که شاید هرگز اتفاق نیفتند 
چرا که تجربه نشان داده فضای سیاسی ایران به خصوص در ایام 
انتخابات چندان قابل پیش بینی نیست و این موج ها هستند که 

در چند روز منتهی به انتخابات نتیجه را مشخص می کنند.
سردرگمی اصلاح طلبان

اما آنچه تاکنون به نظر می رسد این است که بسیاری از مردم 
با توجه به شرایط سخت اقتصادی و فشارهای مختلف از دولت 
دوم حسن روحانی، اعضای لیست امید در مجلس دهم و حتی 
شورای شهر تهران رضایت چندانی ندارند. این موضوع آنجایی 
پای  حامیانشان  که  می شود  تمام  گران  اصلاح طلبان  برای 
صندوق های رای نیایند چرا که اصولگرایان به هر حال همیشه 
پایه رای مشخصی دارند که در هر شرایطی با حضور در انتخابات 
اصلاح طلبان  اما  می دهند  رای  راست  جناح  کاندیداهای  به 
با این مشکل مواجه بوده اند که چگونه بخش مردد  همیشه 
جامعه را -که اگر پای صندوق رای بیایند معمولا به جناح چپ 

رای می دهند- متقاعد کنند تا در انتخابات شرکت کنند.
مرکزی  شورای  عضو  حاضری  علی محمد  زمینه  همین  در 
انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها در ۱۸ آبان در گفت وگو با 
ایسنا، با اشاره به "تاثیر کاهش مشارکت بر رای اصلاح طلبان" 
می گوید: »جریان اصولگرا رای تثبیت شده ای دارد و کاهش 
مشارکت در انتخابات بر رای اصلاح طلبان تاثیر منفی دارد، زیرا 
کسانی که در انتخابات شرکت نمی کنند، اگر تصمیم بگیرند که 

رای دهند به اصلاح  طلبان رای خواهند دارد.«
اینجاست که بحث کاندیداهای حاضر در لیست های انتخاباتی 
و به خصوص حضور سرلیست های جذابی که بتوانند مردم را پای 
صندوق های رای بکشانند اهمیت پیدا می کند. موضوعی که 
فعلا هر دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا برای آن به جمع بندی 
مشخصی نرسیده اند و هر کدام از احزاب و گروه های درون این 

دو جریان نظرات و پیشنهادات خاص خود را دارند.
دولت  رئیس  حمایت  و  اصلاح طلبان  میان  وحدت  تجربه 
صفر  بر   ۳۰ پیروزی  به  منجر  که  امید  لیست  از  اصلاحات 
اصلاح طلبان در مقابل اصولگرایان در انتخابات پیشین مجلس 
در تهران شد پیش چشم اصلاح طلبان است و عده ای از آنها 
تلاش می کنند همین فرمول را در انتخابات آینده پیاده کنند. 
امید در مجلس دهم،  از اعضای لیست  اما بی عملی برخی 
چرخش عده ای از آنها به سمت اصولگرایان و حتی سکوت بعضا 
آزاردهنده محمدرضا عارف به عنوان سرلیست اصلاح طلبان در 
بسیاری موارد، باعث ایجاد سرخوردگی در میان رای دهندگان 
شده و این تفکر را ایجاد کرده که بود و نبود این افراد در مجلس 

تفاوتی ایجاد نمی کند. 
عالی سیاست گذاری  رئیس شورای  البته محمدرضا عارف 
اصلاح طلبان دلیل این امر را رد صلاحیت برخی چهره های 
اصلاح طلب دانسته و در ۲۶ تیر در نشست مشترک رابطین 
استان های شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با کارگروه 
استان ها و هیات رئیسه شورای عالی اصلاح طلبان با بیان اینکه 
"مزیت اصلاح طلبان پیروزی در شرایط سخت است"، تصریح 
می کند: »به دلیل رد صلاحیت های صورت گرفته در انتخابات 
مجلس دهم با نگاه سلبی در برخی حوزه ها لیست ائتلافی بسته 
شد و متاسفانه هزینه زیادی هم پرداخت کردیم. باید بدانیم که 
اقلیت موثر بسیار ارزشمندتر از اکثریت غیرهمراه است.« رویکرد 

اصلاح طلبان در انتخابات آینده به چند دسته تقسیم می شود. 
رویکرد اول شرکت در انتخابات تحت هر شرایطی است چرا که 
صندوق رای را مهم ترین بخش مردم سالاری می دانند.  از طرفی 
عده ای از اصلاح طلبان معتقدند رویکرد شرکت در هر شرایطی با 
توجه به احتمال رد صلاحیت کاندیداهای طراز اول اصلاح طلب 
همان تجربه لیست امید و حضور نمایندگان ضعیف در مجلس را 
تکرار می کند که منجر به ضربه زدن اعتماد مردم به اصلاح طلبان 
خواهد شد و این جناح باید با چهره های معروف خود در انتخابات 
شرکت کند که البته احتمال رد صلاحیت آنها بالاست که در 
این شرایط می توان به دلیل رد صلاحیت کاندیداهای درجه 
اول اصلاحات به مردم گفت که "اجازه حضور به اصلاح طلبان 
داده نشد" و به گونه ای از تحریم محترمانه روی آورد. نیروهایی 
مثل سید مصطفی تاجزاده چنینی رویکردی را دنبال می کنند 
و معتقدند که باید برای تایید صلاحیت کاندیداهای طراز اول 
اصلاحات رایزنی صورت گیرد وگرنه شرکت در انتخابات بی فایده 
است. رویکرد سوم اصولا مجلس را محلی برای مناقشه نمی داند 
و معتقد است که دیگر مجلس در راس امور نیست و حتی اگر 
نیروهای طراز اول اصلاح طلب تایید صلاحیت شوند و به مجلس 

هم راه یابند باز نمی توانند تاثیر چندانی در سیاست های کشور 
داشته باشند و حتی تجربه مجلس ششم را یادآوری می کنند و 
از طرفی معتقدند که نهادهایی مثل مجمع تشخیص مصلحت 
شورای  دیگر  سوی  از  و  هستند  قانونگذاری  حال  در  نظام 
نگهبان اجازه تصویب قوانین مد نظر اصلاح طلبان را نمی دهد. 
چهره هایی مثل عباس عبدی اعتقاد دارند که مدت هاست نقش 

مجلس کمرنگ شده است.
 با وجود همه این گرایش ها و تفکرات در میان اصلاح طلبان 
به هر حال بخش بزرگی از جریان اصلاحات مایل به حضور 
از  جلوگیری  برای  می دهند  ترجیح  و  هستند  انتخابات  در 
تشتت آرا به لیستی واحد در شهرهای بزرگ برسند. در همین 
نایب رئیس شورای عالی  راستا سید عبدالواحد موسوی لاری 
تیر در نشست مشترک  سیاست گذاری اصلاح طلبان در ۲۶ 
رابطین استان های شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
با کارگروه استان ها و هیات رئیسه شورای عالی اصلاح طلبان 
انتخابات  در  اصلاح طلبان  تاثیرگذار  "حضور  بر  تاکید  ضمن 
تلقی  که  مباحثی  طرح  از  "باید  که  است  معتقد  مجلس" 
چنددستگی در بین اصلاح طلبان را در بین مردم ایجاد کند 

خودداری کرد."
بیشتر اصلاح طلبان با رویکرد اول یعنی شرکت در انتخابات 
موافقند و تلاش می کنند مثل انتخابات ۹۴ و ۹۶ با وحدت و 
رسیدن به لیستی مشترک که البته تنها از نیروهای اصلاح طلب 
انتخابات شرکت کنند. موسوی لاری  باشد، در  تشکیل شده 
در همین زمینه در ۹ آبان تاکید می کند: »به دنبال کاندیدای 
فردی  نداریم  کاندیدا  که  جایی  در  رفت.  نخواهیم  اجاره ای 
سید  که  است  سیاستی  همان  این  نمی کنیم.«  معرفی  را 
به  که  جایی  در  یعنی  گفته  سخن  آن  از  هم  خاتمی  محمد 
دلیل رد صلاحیت یا هر دلیلی در حوزه انتخابیه ای کاندیدای 
کاندیداهای  از  اصلاح طلبان  نداشت  حضور  اصلاح طلب 
دیگر حمایت نکنند تا به بلای مجلس دهم و حمایت از برخی 
چهره های غیراصلاح طلب و تبعات آن مبتلا نشوند.  مسئله 
سرلیستی اصلاح طلبان تاکنون در حد گمانه زنی و شایعه مطرح 
شده و نام هایی از این سو و آن سو شنیده شده است. برخی از 
اصلاح طلبان از احتمال سرلیستی علی مطهری سخن گفته اند.
 مطهری در انتخابات دوره قبل مجلس در لیست امید گنجانده 
شد ولی او هیچ گاه خود را یک اصلاح طلب ندانسته و حتی اینکه 
کاندیدا می شود یا خیر هم هنوز مشخص نیست. مطهری در 
نهم آبان و در حاشیه نخستین کنگره سراسری حزب جمهوریت 
در جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که "آیا از لیست 
اصلاح طلبان کاندیدا می شود یا لیست اصولگرایان؟"، گفته 
است که "هنوز به جمع بندی نرسیده است که اصلًا در انتخابات 
شرکت کند یا نه". علی مطهری که یک بار گفته بود از نظر 
سیاسی اصلاح طلب و از نظر فرهنگی اصولگرا به حساب می آید 
و شاید برای بسیاری از اصلاح طلبان نوع تفکرات فرهنگی وی 
چندان خوشایند نباشد که بخواهند او را به عنوان سرلیست 
جناح خود قرار دهند اما به قول علی صوفی "احتمال هر چیزی 

هست اما الان نمی توان قطعی گفت."
قاضی زاده هاشمی  حسن  سید  از  هم  محافل  برخی  در 
وزیر بهداشت دولت اول روحانی به عنوان کسی که می تواند 
سرلیست انتخاباتی اصلاح طلبان باشد سخن گفته می شود. 
قاضی زاده تاکنون خود را در هیچ جناحی نگنجانده و بیشتر 
برای  این  و  می شود  شناخته  معتدل  و  مستقل  شخصیتی 
اصلاح طلبان که تابلوی مشخصی دارند شاید چندان مناسب 

نباشد که او را به عنوان سرلیست خود معرفی کنند. 
در همین زمینه صوفی هم در گفت وگویی یادآور می شود: 
»آقای قاضی زاده وابستگی مشخصی به یک جریان سیاسی 
خاص ندارد اما اگر قرار به انتخاب سرلیست باشد، باید یک 
چهره شاخص اصلاح طلب برای این منظور معرفی شود. این 
ویژگی را آقای سید حسن قاضی زاده هاشمی ندارد.« با توجه 
به اینکه برخی نیروهای شاخص اصلاح طلب یا چندان تمایلی 
برای حضور در انتخابات مجلس ندارند و یا احتمال می دهند که 
ردصلاحیت شوند شاید تنها دو گزینه مهم برای اصلاح طلبان 
شوند؛  مطرح  سرلیست  عنوان  به  بتوانند  که  بمانند  باقی 

محمدرضا عارف و مسعود پزشکیان. 
از اصلاح طلبان  درباره عارف همانطور که گفته شد برخی 
کاندیدا  احتمال  از  شکوری راد  علی  و  ناصری  عبدالله  مثل 
نشدن او برای انتخابات مجلس و آمادگی اش برای انتخابات 
حال  هر  به  ولی  گفته اند.  سخن   ۱۴۰۰ جمهوری  ریاست 
عده ای معتقدند عارف برای انتخابات مجلس ظرفیت خوبی 
دارد هر چند که نوع مدیریتش در فراکسیون امید با انتقاداتی 
مواجه بوده اما همچنان می تواند امید اول اصلاح طلبان برای 
سرلیستی در انتخابات مجلس یازدهم باشد. مسعود پزشکیان 
دیگر نامی است که برای سرلیستی اصلاح طلبان شنیده شده. 
گفته می شود او که پس از وزارت بهداشت دولت سید محمد 
خاتمی در چند دوره اخیر مجلس از تبریز کاندیدا شده ممکن 
است این بار از حوزه انتخابیه تهران کاندیدا شود تا به سرلیستی 
اصلاح طلبان برسد. پزشکیان با توجه به نایب رئیسی مجلس و 
فعالیت هایی که بیش از عارف به چشم آمده می تواند گزینه 
معقولی برای سرلیستی اصلاح طلبان به حساب بیاید. با این 
وجود هوز اصلاح طلبان سردرگم به نظر می رسند و مشخص 
نیست سرانجام چه تصمیمی برای سرلیست و کاندیداهای خود 

در انتخابات مجلس یازدهم خواهند گرفت.
در  زیباکلام  صادق  را  اصلاح طلبان  فعلی  وضع  شاید   
استاد  این  باشد.  داده  به خوبی شرح  اخیر خود  گفت وگوی 
تا  ماه  چهار  که  مسئله  »همین  می گوید:  آبان  دانشگاه ۱۱ 

انتخابات باقی مانده و جریان اصلاحات با پرسش های زیادی 
درباره چگونگی شرکت در آن مواجه است، نشان دهنده بحران 
است. امروز جریان اصلاحات با این سوال جدی مواجه شده که 
آیا قرار است این جریان به همان شکل که در انتخابات ۹۴ و ۹۶ 
به صورت همه جانبه در انتخابات شرکت کرد، دوباره در انتخابات 
سال ۹۸ شرکت کند. پاسخ این سوال هنوز مشخص نیست.« 
می شود  مشخص  بیشتر  آنجایی  اصلاح طلبان  سردرگمی 
که حتی برخی از اصلاح طلبان از سرلیستی علی لاریجانی 
سخن گفته اند. هرچند که قطعا اکثریت اصلاح طلبان با توجه 
به تجربه حمایت از حسن روحانی به عنوان یک نیروی برآمده 
از جناح راست دیگر زیر بار شخصی چون لاریجانی با خاستگاه 

اصولگرایی نخواهند رفت.
تک روی اصولگرایان

بدل  انتخابات  کلیدواژه  به  خود  روزها  این  لاریجانی  علی 
شده است. پس از آن که از سوی برخی رسانه ها عنوان شد 
که شورای اصولگرایان قم احمد امیرآبادی، مجتبی ذوالنور و 
علیرضا زاکانی را به عنوان افراد مورد تایید این شورا برای اعلام 
کاندیداتوری مجلس یازدهم از حوزه انتخابه قم معرفی کرده اند 
گمانه زنی هایی از عبور جریان اصولگرا از لاریجانی مطرح شد 
و عده ای هم از آماده شدن لاریجانی برای حضور در انتخابات 

ریاست جمهوری ۱۴۰۰ سخن گفتند.
 در این میان عده ای از احتمال کاندیداتوری لاریجانی از تهران 
سخن گفتند اما بعضی دیگر از تصمیم لاریجانی برای شرکت 
نکردن در انتخابات آینده مجلس خبر دادند. در همین زمینه 
محمد مهاجری فعال رسانه ای اصولگرا ۱۸ آبان در گفت وگو 
با ایسنا اظهار می کند: »اطلاع دارم که علی لاریجانی از یک 
سال پیش به نزدیکان خود اعلام کرده است که نامزد انتخابات 
مجلس یازدهم از هیچ حوزه ای نخواهد شد.« بهروز نعمتی عضو 
هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با "تکذیب خبر کاندیدا 
نشدن لاریجانی" تصریح می کند:» عده ای برای اینکه کارهای 
خودشان را لاپوشانی کنند چنین حرف هایی را می زنند که در 
قم تشکیلاتی ایجاد شده و قرار است برخی افراد کاندیدا باشند 

و بعد هم می گویند لاریجانی رزومه نداده است. 
آقای لاریجانی کدام دفعه به یک تشکیلات رزومه داده است. 
مشخص است که این حرف ها حرف رقیب است و به این شکل 
ادامه می دهد:  انتقام بگیرند.« نعمتی  ایشان  از  می خواهند 
»طبیعتا اگر آقای لاریجانی تصمیمی در مورد حضور یا عدم 
حضور در انتخابات گرفته باشد یا باید خودش آن را اعلام کند 
یا دفترش و یا نزدیکانش، من تا امروز حرف نیامدن از ایشان 
نشنیده ام و ایشان هیچ تصمیمی برای نیامدن در انتخابات 

مجلس نگرفتند.«
این نماینده نزدیک به لاریجانی درباره "احتمال تغییر حوزه 
انتخابیه علی لاریجانی در انتخابات دور یازدهم مجلس از قم 
به تهران یا آمل" می گوید: »ایشان بعید است که از تهران یا آمل 
کاندیدا شود. به هر حال آقای لاریجانی عالم زاده است و اگر 

بخواهد در انتخابات حضور یابد از قم کاندیدا می شود.«
احتمال  بر  مبنی  گمانه زنی ها  "برخی  درباره  نعمتی 
کاندیداتوری علی لاریجانی در انتخابات ریاست جمهوری سال 
۱۴۰۰" یادآور می شود: »این موضوع منافاتی با این که ایشان در 
انتخابات مجلس آینده حضور پیدا کند، ندارد. خیلی ها هستند 
که می خواهند به مجلس بیایند و بعد از آن رئیس جمهور شوند.«
این اظهارات ضد ونقیض و برخی مخالفت های شدید در میان 
اصولگرایان با علی لاریجانی نشان می دهد که اگر رئیس فعلی 
مجلس کاندیدای انتخابات مجلس یازدهم شود هم احتمالا 
جایی در لیست اصولگرایان نخواهد داشت. مسئله سرلیستی در 
میان اصولگرایان هم دست کمی از اصلاح طلبان ندارد و جناح 
راست نیز مانند جناح چپ در بحران سرلیستی به سر می برد. 
ضمن اینکه اصولگرایان حتی در ائتلاف و رسیدن به لیستی 

واحد با مشکل مواجهند و هر کدام ساز خود را کوک می کنند.
از طرفی اصولگرایان سنتی هستند که از جامعه روحانیت 
مبارز به ریاست محمدعلی موحدی کرمانی، موتلفه به دبیر کلی 
اسدالله بادامچیان و جبهه پیروان خط امام و رهبری به ریاست 
آنها چهره هایی  را در برمی گیرند و در میان  باهنر  محمدرضا 
مثل غلامعلی حدادعادل برای رساندن اصولگرایان به وحدت 
انقلاب  نیروهای  مردمی  جبهه  تشکیل  با  و  می کنند  تلاش 
)جمنا( به جمع کردن همه اصولگرایان زیر چتر وحدت فکر 
می کنند. کلاف سردرگم اصولگرایان آنجایی پیچیده تر شده 
که محمدباقر قالیباف از یک سو با طرح مسئله نواصولگرایی 
به پدرخوانده های جناح راست شوریده و محمود احمدی نژاد و 
بهاری ها از طرف دیگر کل این جریان را خیلی قبل تر از قالیباف 
زیر سوال برده اند و حالا حتی شایعاتی از احتمال ائتلاف این دو 
فرزند ناخلف اصولگرایان برای انتخابات آینده مطرح شده است. 
اینکه محمدباقر قالیباف خود را برای انتخابات آینده مجلس 
آماده می کند از همان روزهای پس از انتخابات ریاست جمهوری 
۹۶ که شهردار اسبق تهران بحث نواصولگرایی را مطرح کرد بر 
سر زبان ها افتاد. او اخیرا هم در یک برنامه تلویزیونی شرکت کرده 
که خیلی ها آن را نوعی تبلیغات زودرس برای انتخابات دانستند 
و به نظر می رسد پس از اظهاراتی که خرداد ماه خطاب به جوانان 
اصولگرا گفت که "انتخابات پیش رو یک فرصت است و پیشرفت 

کشور در گرو تشکیل یک مجلس نو.
 اگر شما جوانان همت کنید می توان به ظهور مجلسی نسبتاً 
جوان و باتجربه امید داشت. قبلًا گفته بودم که قرار نیست محور 
شما باشم اما می توانم صدای شما شوم و پیگیر مطالبات تان 
اما اگر شما به میدان نیایید و خود را عرضه نکنید، این در، بر 
همان پاشنه خواهد چرخید و مجلس آینده تفاوت معناداری با 
گذشته نخواهد داشت"، احتمال دارد خود هم برای استفاده از 
این فرصت تلاش کند. از طرفی قالیباف پنجم مهر در همایش 
یادبود سردار شهید  دفاع مقدس؛  مقاومت  بصیرتی حماسه 
»باید مجلسی  تصریح می کند:  در مشهد  ولی الله چراغچی 
داشته باشیم که جوانان مؤمن در آن حضور داشته باشند. در 
این راه مردم کشور باید افراد را بر اساس ویژگی هایشان انتخاب 
کنند. افرادی که مؤمن باشند و قصدشان خدمت به مردم باشد 
و این را در کارنامه خود داشته باشند. باید یکپارچه به این سمت 
برویم تا این افراد به پیروزی برسند و مجلسی کارآمد روی کار 
بیاید تا بتواند به مشکلات مردم رسیدگی کند.« وی با اشاره به 
اینکه "مجلس ریل گذاری کارها را بر عهده داشته و آن را تنظیم 
می کند"، خاطرنشان می کند: »اگر مجلس این ریل گذاری را به 
درستی انجام دهد هر دولتی که سر کار بیاید کار به درستی به 
پیش می رود. انتخابات مجلس در اسفند آینده نقطه حساسی 
است. اگر بخواهیم مردم وارد کار شده و مسائل اقتصادی را حل 
کنند باید استارت آن را از انتخابات مجلس بزنیم. باید افرادی 
جوان، کاردان و با چهره هایی نو مجلس را به دست بگیرند. در 

باید کاردان  از جوان می زنیم، جوان  واقع هنگامی که حرف 
باشند. بر همین اساس برای ورود به مجلس محدودیت سنی 
بین ۳۰ تا ۷۰ سال گذاشته شده است و حداقل باید ۵۰ درصد 
نمایندگان مجلس افراد جوان زیر ۵۰ سال مختصص باشند از 
تخصص های مختلف باشند که تخصص هایشان کامل باشد.« 
همچنین محمد مهاجری درباره "حضور قالیباف در انتخابات 
آینده مجلس" در ۱۸ آبان خاطرنشان می کند: »در شرایط غیبت 
لاریجانی، مدعیانی برای جانشینی او در مجلس پیدا شده اند. 
قالیباف هم از مدتی قبل فعالیت انتخاباتی و رسانه ای خود را 
آغاز کرده است و حضور او در برنامه تلویزیونی چند شب پیش 
یک برنامه کاملا تبلیغاتی و انتخاباتی بود که با رانت صداوسیما 

انجام شد.«
دیدارهای  بر  مبنی  اخباری  گذشته  ماه های  در  طرفی  از 
قالیباف و احمدی نژاد منتشر شد که نزدیکان آنها این اخبار را 
تکذیب نکردند. ابتدا وحید یامین پور، مجری صداوسیما و فعال 
سیاسی اصولگرای نزدیک به جبهه پایداری در توئیتی خبر از 
دیدار محمود احمدی نژاد و محمدباقر قالیباف، داد و با طرح 
سوالی از مخاطبان خود نوشت: »دوستان از دیدار اخیر آقایان 
قالیباف و احمدی نژاد اطلاعات کامل تری دارند؟! ظاهرا خیلی 

رو به جلو و سازنده بوده!«
پس از اعلام این خبر علی اکبر جوانفکر و محسن پیرهادی دو 
تن از نزدیکان احمدی نژاد و قالیباف در گفت وگو با روزنامه اعتماد 
با تکذیب نکردن این خبر به نوعی آن را تایید کردند. جوانفکر 
دو  این  دیدار  موضوع  تکذیب  به  حاضر  نه تنها  اظهاراتش  در 
فعال سیاسی اصولگرا نشد بلکه ضمن بیان بی اطلاعی اش از 
موضوع، تاکید می کند که "مسئله دیدار احمدی نژاد و قالیباف 
چراکه  کرد؛  پیگیری  )یامین پور(  خبر  منتشرکننده  از  باید  را 
او قطعا منبع و اطلاعاتی داشته که این خبر را منتشر کرده 
است." محسن پیرهادی هم با تاکید بر اینکه "در حال حاضر 
شرایط مصاحبه را ندارد"، حاضر به تکذیب دیدار احمدی نژاد 
و قالیباف نمی شود. این دو واکنش می تواند نشان دهنده دیدار 
رئیس جمهور اسبق و شهردار اسبق تهران باشد ولی گویا هر دو 
طرف بر سر عدم انتشار موارد مطروحه در این دیدار به توافق 
پیرهادی عنوان  این شایعات  از قوت گرفتن  رسیده اند. پس 
می کند: »آقای احمدی نژاد چند جلسه مجمع نیامده بودند، 
آقای قالیباف پیگیری کردند و متوجه شدند ایشان بیمارند و 
با جمعی از دوستان به عیادت ایشان رفتند.  یادمان باشد همه 
چیز در دنیا سیاست بازی، انتخابات و حاشیه نیست؛ همین.« 
به هر حال اینکه این دیدار عیادت بوده یا دیداری سیاسی، 
روشن نیست اما در ماه های اخیر می توان شباهت هایی را بین 
احمدی نژاد و قالیباف پیدا کرد. هر دو شهردار پیشین تهران 
روزگاری به شدت مورد حمایت جریان اصولگرا بودند اما پس از 
برخی بی مهری ها و نادیده گرفته شدن ها، بر پدرخوانده های 
جناح راست شوریدند و از طرحی نو سخن گفتند. از طرفی 
هر دو منتقد جدی دولت روحانی هستند. شاید اگر قالیباف 
نواصولگرایی خود  برای  نیروهایی  از میان اصولگرایان  نتواند 
بیابد به سمت طرفداران احمدی نژاد بچرخد و تلاش کند با 
استفاده از حامیان او پارلمان آینده را در دست بگیرد. ضمن 
اقدامی  انتخاباتی  هر  در  داده  نشان  هم  احمدی نژاد  اینکه 
عجیب می کند و بعید نیست پس از رد صلاحیتش در انتخابات 
ریاست جمهوری ۹۶ برای ادامه حیات سیاسی خود راه پارلمان 
را برگزیند. البته احتمالا نه با ائتلاف با اصولگرایان چرا که او 
روزگاری درباره جناح راست گفته است که "ائتلاف اصولگرایان 
از  برخی  و  است  انتخابات  در  کاریزماتیک  چهره های  فاقد 
نامزدهای آنها نیز امتحان خود را قبلا داده و مردود شده اند. دور 
هم می نشینند و فهرست می بندند و فکر می کنند مردم به آنها 
رأی خواهند داد. اینها اصولگرایی را خراب کرده اند؛ آنها نه شعار 
دارند و نه برنامه. از نظر من اصولگرایی مرده است و باید خون 
تازه ای در جریان حامی انقلاب دمیده شود." احمدی نژاد خود 
را چهره ای کاریزماتیک می داند که پایگاه رای بالایی دارد و اگر 
بخواهد در انتخابات مجلس شرکت کند یا لیستی بدهد قطعا 
ائتلافی نخواهد بود و شاید اینجا باشد که او و قالیباف با نزدیکی 
به هم تلاش کنند جریان اصولگرا را دور بزنند و مجلس یازدهم 
را در دست گیرند. البته مرتضی طلایی فعال سیاسی اصولگرا 
"آیا  این سوال که  به  پاسخ  در ۱۴ شهریور در گفت وگویی در 
محمدباقر قالیباف می تواند نقش رهبری جبهه اصولگرایی را ایفا 
کند"، عنوان می کند: »به نظر من قالیباف به تنهایی نمی تواند 
لیدر جریان اصولگرایی باشد. او توانمندی های قابل توجهی 
دارد اما اگر می خواهد نقش تأثیرگذاری داشته باشد، باید دایره 
اطرافیانش را گسترش دهد و از افرادی استفاده کند که کارنامه 
طرح  بار  تمام  که  می شود  مشاهده  اکنون  دارند.  درخشانی 
نواصولگرایی بر دوش خود قالیباف است و فرد دوم سرشناسی 
در کنار او مشاهده نمی شود.« طلایی همچنینی درباره "وحدت 
اصولگرایان" یادآور می شود: »تجربه سالیان گذشته نشان داده 
است که اصولگرایان نمی توانند به یک وحدت جامع دست یابند 
و تا به اینجای کار نیز برای انتخابات پیش  رو وحدتی مشاهده 
نمی شود و کماکان شاهد چنددستگی هستیم و به صراحت 
می گویم که به ایجاد وحدت میان اصولگرایان خوش بین نیستم؛ 
اگر چه آرزوی ما وحدت است. در جریان اصولگرا همه خود را 
بر حق می دانند و به دیگر اصولگرایان با دیده شک و تردید نگاه 
می کنند. از سوی دیگر در این جریان یک رهبری واحد دیده 
نمی شود و این خلأ بزرگی است.« خلا رهبری در جریان اصولگرا 
همان نکته ای است که پس از درگذشت آیت الله مهدوی کنی 
و در  بیشتر نشان داده  را  ناطق نوری خود  و سکوت سیاسی 
مسئله سرلیستی انتخابات آینده هم می تواند برای جناح راست 

مشکل ساز شود. 
چرا که به قول طلایی هر کدام از اصولگرایان مدعی هستند و 
حاضر به کوتاه آمدن به نفع دیگری نیستند. از حدادعادل گرفته 
که با وجود سرلیستی در انتخابات گذشته مجلس و شکست 
۳۰ بر صفر تهران، در کارنامه خود رای اول تهران در انتخابات 
مجلس هفتم و ریاست این مجلس را دارد و خود را شایسته 
پرویز سروری اعلام کرده که  اخیرا  )ابیته  سرلیستی می داند 
"حدادعادل درانتخابات مجلس کاندیدا نخواهد شد"، هرچند 
که در سیاست هیچ چیز قطعی نیست و احتمال کاندیداتوری 
او وجود دارد(، تا سعید جلیلی که از طرفی مورد حمایت جبهه 
پایداری و از سوی دیگر مورد عنایت بخشی از اصولگرایان است. 
خیز قالیباف برای سرلیستی و زیر میز زدن های احمدی نژاد هم 
می تواند معضل اصولگرایان را دوچندان کند. به نظر می رسد 
در فاصله کمتر از چهار ماه مانده تا انتخابات مجلس یازدهم 
هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا با بحرانی به نام سرلیستی 
مواجهند؛ بحرانی که با توجه به شرایط موجود، گره آن هر روز 

کورتر می شود.

کلاف سردرگمی اصولگرایان و اصلاح طلبان هر روز پیچیده تر می شود

بحران سرلیستی

تحریم های  وجود  با  دولت  گفت:  رییس جمهوری  اول  معاون   
گسترده  و یکجانبه آمریکا علیه کشور، اقدامات و کارهای زیربنایی 

بزرگی را در کشور به انجام رسانده است.
دوم  بال  افتتاح  درحاشیه  پنجشنبه  روز  جهانگیری  اسحاق 
بیمارستان حضرت فاطمه زهرا )س( میاندوآب اظهار داشت: در 
چنین شرایط سختی که دولت آمریکا برای کشورمان بوجود آورده 

است، ناشکری کردن برخی ها از شرایط موجود جای سوال دارد.
وی افزود: یکی از طرح های بی سابقه ای که دولت در چند سال 
پارس جنوبی است که  فعال کردن حوزه  داده،  انجام  را  آن  اخیر 
تاکنون ۱۰ تا ۱۲ فاز آن راه اندازی شده و تعداد دیگری نیز در شرف 

راه اندازی است.
وی با اشاره به اینکه برداشت ما از این حوزه هم اکنون از کشور قطر 
نیز بیشتر است، افزود: در این شرایط آیا واقعا خدا را خوش می آید 
برخی اعلام کنند که برداشت ما کمتر از قطر است تا با این کار 

مسوولان ما را شرمنده کنند.

وی با بیان اینکه در چنین شرایط سختی که کشور با آن دست 
به گریبان است باید یاور دولت باشیم، افزود: متاسفانه برخی ها از 
این شرایط سوءاستفاده کرده و به حذف کردن یکدیگر دل خوش 

کرده اند.
»جهانگیری« با بیان اینکه هم اکنون آمریکا در مقابله با ایران کاملا 
مستاصل شده است، افزود: وقتی که کشوری مانند آمریکا به تعقیب 
یک کشتی ایرانی می پردازد و مدام قصد دارد به انحای مختلف حتی 
با زنگ زدن به کاپیتان آن کشتی از فروش نفت ما جلوگیری کند این 

امر نشان دهنده اوج بدبختی آن کشور است.
وی افزود: این امر نشان می دهد که دولت آمریکا تا چه حد در 

رسیدن به اهداف خود علیه کشورمان مصمم است. 
قدر سرمایه های مدیریتی کشور را باید دانست

جهانگیری در بخش دیگری از سخنان خود به تجربه های مدیریتی 
که در کشور بدست آمده است، اشاره کرد و گفت: باید قدر مدیرانی 
که در چنین شرایط سخت تحریمی توانسته اند کشور را به خوبی 

مدیریت کنند، را دانست.
وی افزود: آمریکا در مقطعی قصد داشت با جلوگیری از واردات 
بنزین به کشورمان ما را با مشکل مواجه سازد که خوشبختانه با تلاش 
بنزین هم اکنون  تولید  امر  بر خودکفایی در  مدیران، کشور علاوه 
به صادرکننده این فرآورده نیز تبدیل شده است. وی اضافه کرد: 
خوشبختانه هم اکنون در بحث فولاد و پتروشیمی نیز کشور ما توانسته 
است با تحریم ها به خوبی مقابله کند که این امر نشان دهنده مدیریت 

خوب جوانان تحصیلکرده این مرز و بوم است.
هشت میلیارد دلار در بخش آب و خاک غرب کشور 

سرمایه گذاری شد
معاون اول رییس جمهوری با بیان اقدامات خوب دولت در مهار 
منابع آبی و استفاده بهینه از آنها اظهار داشت: در سال اول دولت 
یازدهم با برداشت هشت میلیارد دلار از حساب صندوق توسعه ملی 
که با موافقت رهبر معظم انقلاب انجام گرفت، تمامی طرح های 
آبی و خاکی را در غرب کشور با موفقیت به پایان رسانده و توانستیم 

چند میلیارد مترمکعب آب را به کشور بازگردانیم. وی افزود: دولت 
همچنین مصمم است تا گازرسانی را تا پایان این دولت به پایان برساند 

و کار آبرسانی به تمامی روستاها را نیز همچنان ادامه دهد.
طرح تحول سلامت از اقدامات مهم دولت است

جهانگیری طرح تحول نظام سلامت را از اقدامات مهم دولت عنوان 
کرد و گفت: این طرح از نیازهای جدی و مطالبه روز مردم است که 
در شرایطی آغاز و به انجام رسید که فروش نفت ما به سختی در آن 

دوران انجام می شد.
وی اضافه کرد: با وجود آنکه این طرح بودجه زیادی را به خود 
اختصاص داد ولی دستاوردهای زیادی برای کشور داشت که یکی 
از مهمترین آنها کاهش هزینه های انجام شده از جیب مردم بود که از 

۳۷ درصد به پنج درصد کاهش یافت.
وی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب نیز به اجرای این طرح بسیار 
پزشکان  تا  شد  موجب  طرح  این  اجرای  افزود:  داشتند،  تاکید 

متخصص به مناطق محروم بروند و در آنجا ماندگار شوند.

تخت  هزار   ۴۵ همچنین  طرح  این  اجرای  کرد:  تاکید  وی 
بیمارستانی موجود کشور را بازسازی و ۲۶ هزار تخت بیمارستانی 
جدید را نیز به این تعداد افزود به طوری که هم اکنون یک چهارم 

تخت های موجود در این دوره ایجاد شده است.
امنیت زمینه ساز توسعه پایدار است

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه فرهنگ توسعه در کشور در 
کنار امنیت پایدار بوجود می آید، اظهار داشت: تا زمانی که امنیت 
وجود نداشته باشد، توسعه امکانپذیر نخواهد بود. وی گفت: یکی 
از استان های مهم کشور که از این ویژگی به خوبی برخوردار شد، 
آذربایجان غربی است که با وجود آنکه با چند کشور هم مرز می باشد 
ولی مردم غیور و مرزدار آن در کنار نیروهای مسلح توانسته اند این 

استان را به کانون آرامش تبدیل کنند.
مناسبی  زیرساخت های  و  پایدار  امنیت  که  کشوری  افزود:  وی 
داشته باشد بدون شک دارای همه شرایط توسعه بوده و اگر ضعفی 

وجود داشته باشد ناشی از ضعف ما مدیران است.

معاون اول رییس جمهوری:

دولت در شرایط تحریم  اقدامات بزرگی انجام داده است



معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

طرح جامع حمل ونقل شهر قم به زودی 
نهایی می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از نهایی شدن طرح جامع 
حمل ونقل شهر قم در آینده نزدیک خبر داد.

 عباس ذاکریان با اشاره به لزوم بازنگری در طرح جامع حمل ونقل شهر 
قم، اظهار داشت: آخرین بازنگری طرح جامع ترافیک شهر قم مربوط به 
سال ۸۶ بوده است و در این مدت شهر قم دستخوش تغییرات بسیاری 

شده است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه تصمیمات ترافیکی 
زیادی در این سال ها در شهر قم گرفته شده است، خاطرنشان کرد: برای 
رسیدن به طرح واحد حمل ونقل و ترافیکی در شهر نیازمند به روز شدن 
اطلاعات در قم داریم که هم اکنون مطالعات طرح جامع حمل ونقل در 

حال انجام است.
ذاکریان با اشاره به نهایی شدن مطالعات طرح جامع حمل ونقل شهر 
قم، ابراز کرد: این طرح با همکاری دانشگاه تهران در حال تدوین است و 
قم نخستین شهری بوده که برای کسب اطلاعات ترافیکی از تیم آمارگیری 

حرفه ای استفاده کرده است.
وی یکی از ویژگی های طرح جامع حمل ونقل را ایجاد نقشه راه ترافیکی 
شهر برشمرد و عنوان کرد: رفع نقاط حادثه خیز از برنامه های طرح جامع 
است که باید در این زمینه اطلاعات دقیق و آمار تصادفات این نقاط در 

دسترس باشد.
جامع  طرح  داد:  ادامه  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
حمل ونقل شهر قم به زودی تدوین و نهایی می شود و بعد از ارائه اقدامات 
بازنگری آن با حضور کارشناسان آغاز می شود تا بتوان به الگوی مناسبی 

متناسب با شهر قم برسیم.
قم،  شهر  شدن  محورتر  خودرو  درصد   ۳۰ از  نگرانی  ابراز  با  ذاکریان 
خاطرنشان کرد: با اجرای پیاده راه خیابان ارم شاهد کاهش تصادفات 
عابران پیاده در این منطقه هستیم و امیدواریم با آرام سازی اطراف حرم به 

بالا رفتن ایمنی عابران پیاده کمک کنیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  تاکید کرد

لزوم تسریع در واگذاری زمین های 
حاشیه  شهر برای توسعه فضای سبز 

ما  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
اقدامات  نمی توانیم  و  نشده  واگذار  شهرداری  به  که  داریم  عرصه هایی 

ساختاری روی آن ها انجام دهیم.
 پیام جوادیان با بیان اینکه براساس قانون هوای پاک شهرهایی که سرانه 
زیر ۱۵ مترمربع دارند باید توسعه فضای سبز را در دستور کار قرار دهند و 
آب منطقه ای موظف به تخصیص پساب و راه و شهرسازی نیز موظف به 
تخصیص زمین است، افزود: سرانه کل فضای سبز شهر قم حدود ۲۰ 
مترمربع است و سرانه داخل حریم حدود ۱۲ مترمربع است که باید توسعه 

یابد.
ما  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
اقدامات  نمی توانیم  و  نشده  واگذار  شهرداری  به  که  داریم  عرصه هایی 
ساختاری روی آن ها انجام دهیم، تپه سلام و بوستان رضوی سه سال است 
که بودجه دارد تا تبدیل به کمپ شهری شود تا زمانی که مسافر وارد می شود 
در همان فضا استراحت کند و سپس به زیارت و… برسد و به دلیل اینکه این 
زمین به شهرداری برای بهره برداری واگذار نشده نتوانستیم اقدامی برای 

ایجاد فضای سبز در آن انجام دهیم.
جوادیان با بیان اینکه بوستان جوان نیز از عرصه هایی است که متعلق به 
اداره کل منابع طبیعی است، افزود: طبق قانوان جدید چون در محدوده 
شهر است باید در اختیار راه و شهرسازی قرار گیرد اما هر روز با وجود 

دستورات در کش و قوس بروکراسی های اداری است.
با تاکید بر اینکه با وجود مشکلات واگذاری طی سال های اخیر  وی 
شهرداری حدود ۶ میلیارد تومان برای این عرصه اختصاص داده است، 
گفت: در بوستان ولایت نیز ۴۰۰ هکتار عرصه درختکاری شده است و با 
وجود اینکه صورت جلسه واگذاری انجام شده اما اصل واگذاری صورت 

نگرفته است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

احیای بافت های فرسوده قم بدون 
اصلاح طرح تفصیلی ممکن نیست

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: طرح تفصیلی قم یکی از عوامل 
مهم درعدم موفقیت احیای بافت های فرسوده این شهر است، ازاین رو 

اصلاح طرح مذکور لازم است.
عبدالله جلالی درجلسه ستاد بازآفرینی شهری پایدار قم، اظهار داشت: 
که  کسانی  برای  اشغال  سطح  و  طبقه ها  لحاظ  به  قم  تفصیلی  طرح 

درمحدوده بافت های فرسوده ساکن هستند خیلی جاذبه ندارد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم بیان داشت: درحالی که در طرح تفصیلی 
سایر کلان شهرهای کشور سطح در نظر گرفته شده برای اِشغال ۷۰ و ۷۵ 
درصد است ولی این میزان در قم ۴۰ تا ۵۰ درصد تعیین شده که به لحاظ 

اقتصادی مقرون به صرفه نیست.
جلالی یادآور شد: امروز اگر کسی بخواهد در حوزه ساختمان فعالیتی 
انجام دهد، بیش از هر چیز صرفه اقتصادی آن را محاسبه می کند، به 
همین علت اگر موضوع طرح تفصیلی قم را حل نکنیم در احیای بافت های 

فرسوده موفق نخواهیم بود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود نبود یک مدیریت واحد و یکپارچه را 
از دیگر دلایل عدم موفقیت طرح احیای بافت فرسوده قم ذکر کرد و گفت: 

باید در این زمینه فکر اساسی شود و دستگاه ها باهم متحد باشند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: در خیلی از بافت های فرسوده 
قم حتی اگر شخص مالک هم آماده سرمایه گذاری باشد، بافت تاریخی که 
به صورت پهنه ای ایجادشده جاذبه ایجاد نمی کند، باید جلسه های بیشتری 
برگزار و برای بافت فرسوده در قم تدبیری اندیشیده شود و جاذبه های لازم را 

ایجاد و سرمایه ها را به این سمت هدایت کنیم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

۱5۰دستگاه اتوبوس شهری در قم 
بازسازی می شود

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از بازسازی و اورهال ۱۵۰ 
دستگاه اتوبوس شهری در قم خبر داد.

 امیر یزدی با اشاره به اهمیت ایجاد جاذبه در استفاده از حمل ونقل 
عمومی در سفرهای درون شهری، اظهار داشت: ساماندهی اتوبوس های 
حمل ونقل  از  استفاده  برای  مردم  تمایل  افزایش  در  اتوبوسرانی  ناوگان 
عمومی در سفرهای درون شهری تأثیر بسزایی داشته و نتیجه آن کاهش 

ترافیک سطح شهر و به خصوص هسته مرکزی شهر خواهد بود.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان شروط استفاده از 
اتوبوس های قدیمی موجود در سطح شهر، افزود: در صورت اورهال شدن 
ظاهری،  ساماندهی  و  مکانیکی  نقص های  رفع  و  موجود  اتوبوس های 

اتوبوس مجدد در خطوط قرارگرفته و مورد استفاده قرار می گیرد.
یزدی از عقد قرارداد برای بازسازی اتوبوس ها خبر داد و تصریح کرد: طی 
قراردادی ۵۶ دستگاه اتوبوس شهاب کمتر از یک سال اورهال شده و وارد 

ناوگان اتوبوسرانی شهر می شود.
و  داد  خبر  نیز  بنز  اتوبوس  دستگاه  برای ۳۹  مناقصه  برگزاری  از  وی 
خاطرنشان کرد: برای اتوبوس های باقی مانده نیز پیشنهاد بازسازی به 
شورای اسلامی شهر ارسال شده و منتظر تصویب نهایی بوده تا عملیات 

بازسازی ۵۰ دستگاه دیگر به مناقصه گذاشته شود.
هر  شدن  اورهال  هزینه  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
دستگاه اتوبوس را متفاوت اعلام کرد و گفت: تعمیر بیش از ۱۵۰ اتوبوس 
در دستور کار سازمان قرارگرفته است که هزینه اورهال کردن هر دستگاه 
اتوبوس بین ۳۵۰ میلیون تومان تا ۷۵۰ میلیون تومان بوده که ما حداقل 

آن را در نظر گرفته ایم.
یزدی با تأکید بر سیاست های سازمان اتوبوسرانی قم بر خرید اتوبوس و 
نوسازی ناوگان اتوبوسرانی قم، بیان کرد: اولویت سازمان اتوبوسرانی قم 
ارائه خدمات مناسب به شهروندان برای تمایل مردم در استفاده از ناوگان 
اتوبوسرانی در سفرهای درون شهری بوده و خرید اتوبوس ها نو و مطابق 

استاندارهای روز در اولویت سازمان است.

حسین مرعشی :با دعوا نمی شود کشور را اداره کرد
حسین مرعشی سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت : با دعوا نمی شود کشور را اداره کرد. در 
همین راستا یکی از ابزارهای رییس جمهور حرف زدن با مردم است . مثلا آقای رییس جمهور بگویند 
که مردم حق انتخاب دارند و مشخصا این یک سخن خوب است. اگر این سخن خوب رییس جمهور را 
شورای نگهبان کمک نکند و  نپذیرد، اگر فضا باز نشود که به نتیجه نمی رسد. سخنرانی کافی نیست. 
همه ابزارها و راه ها به سخنرانی ختم نمی شود . وی ادامه داد: ما در جامعه با بد اخلاقی هایی مواجه 
هستیم که شئونات و احترام رییس جمهور، منتخب مردم و دومین مقام رسمی کشور حفظ نمی شود. 
این رویه  خطرناکی است. مادامی که کسی در کسوت ریاست جمهوری است، باید شئونات و احترام او 
حفظ و رعایت شود. این چهره اصلاح طلب گفت: من همه این حرکت های سازمان یافته ای که در یزد 
علیه اقای رییس جمهور و برای جسارت به ایشان شده را محکوم می کنم و امیدوارم که مقامات قضایی 
مسول و دادستان محل برخورد لازم را صورت دهند و از حیثیت رییس جمهور که حیثیت شخصی 

نبوده و حیثیت نظام است دفاع کنند . 

"منتجب نیا" دبیرکل حزب جمهوریت شد
 رسول منتجب نیا در نخستین جلسه شورای مرکزی حزب جمهوریت ایران اسلامی به اتفاق آرا دبیرکل 
این تشکل اصلاح طلب شد. به گزارش روز پنجشنبه روابط عمومی حزب جمهوریت ایران اسلامی، در 
جلسه شورای مرکزی این تشکل سیاسی همچنین درباره انتخاب ارکان حزب بحث و تبادل نظر شد و 

مقرر گردید در جلسه بعد ارکان حزب اتتخاب شوند.
به گزارش ایرنا، پس از بالا گرفتن اختلافات بر سر نحوه انتخاب شورای مرکزی حزب اعتماد ملی و 
برهم خوردن کنگره این حزب در روز چهارم خردادماه ۹۷ و در ادامه انتخاب الیاس حضرتی به عنوان 
قائم مقام این تشکل اصلاح طلب توسط دبیرکل، گروهی از اعضای این حزب به محوریت رسول 
منتجب نیا با جدا شدن از حزب اعتماد ملی اقدام به تشکیل حزبی کردند که با تایید کمیسیون ماده 
۱۰ قانون نحوه فعالیت احزاب و گروه های سیاسی در دوم مردادماه ۹۸ با نام حزب جمهوریت ایران 

اسلامی فعالیت خود را آغاز کرد.

هر ایرانی روزانه چند دقیقه مطالعه می کند ؟
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در جدیدترین پیمایش صورت گرفته از سوی وزارت ارشاد که 
هنوز نتایج آن منتشر نشده، سرانه روزانه مطالعه هر ایرانی ۱۳ دقیقه است. سیدعباس صالحی روز 
پنجشنبه در آیین اختتامیه نخستین جشنواره میراث مکتوب رضوی که در خانه فرهنگ صدوقی برگزار 
شد خاطرنشان کرد: نکته نخست در این پیمایش این است که میزان سرانه مطالعه در این کشور که با 
۱۵ هزار و ۶۰۰ نمونه در کشور ایجاد شده، در هفته همان فضای یک ساعت و ۳۰ دقیقه و روزانه ۱۳ 
دقیقه از مجموعه کشوری استوی گفت: این آمار تقریبا مشابه آمار سال ۹۴ ما در ارزش ها و نگرش های 

ایرانیان است و هنوز مصرف کتاب و سرانه مطالعه ما به صورت میانگین تغییری نکرده است.

هشدار فلاحت پیشه درباره تکفیری های یقه سفید در ایران
یکسری  با  ایران  در  ما  رئیس جمهور گفت:  به  اخیر  درباره حملات  الله فلاحت پیشه  حشمت 
تکفیری های یقیه سفید مواجه هستیم و بسیار هم اصرار دارند هر شخصی را مقابل رهبری قرار دهند. 
این جریان تکفیری یقه سفید از ابزارهایشان که همان تریبون ها، رسانه ها و فضای مجازی هستند 
استفاده می کنند. تکفیری های یقه سفید اگر در شرایط خاصی قرار گیرند و اسلحه به دستشان بیفتد 
حتما همان کار را انجام می دهند که داعشی ها انجام می دادند. کشور ما از این جریان سازی هیچ 
سودی نمی برد که یک عده بیایند رئیس جمهور را در مقابل رهبری قرار دهند. روحانی کسی است که 

همواره هم ملاحظات فقهی و هم ملاحظات اصل ۱۱۰ قانون اساسی را رعایت می کند.

حضور نامزد ها در دانشگاه ها ممنوع شد
دبیرشورای عالی فرهنگی با اشاره به نزدیکی انتخابات مجلس، از ممنوعیت فعالیت های تبلیغاتی 
کاندیدا ها  و  نیست  انتخاباتی  تبلیغات  محل  دانشگاه  وگفت:  داد  خبر  دانشگاه ها  در  کاندیدا ها 
نمی توانند در محیط دانشگاه ها فعالیت داشته باشند. او با بیان اینکه »دانشجو عمله و ابزار احزاب 
سیاسی نیست« گفته است که »کاندیدا ها نمی توانند در محیط های دانشگاه تبلیغات انتخاباتی داشته 
باشند.« این در حالی است که کشور به سمت انتخابات مجلس حرکت می کند و در آستانه روز دانشجو 
قرارداریم. همچنین دانشجویان همواره موتور اصلی محرک انتخابات هستند. در این وضعیت، چنین 

دستور العمل هایی با کدام اهداف صادر می شود؟

حدادعادل در انتخابات شرکت نمی کند
غلامعلی حدادعادل عضو جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی و شورای ائتلاف اصولگرایان در 
انتخابات مجلس یازدهم کاندیدا نمی شود.یکی از نزدیکان حدادعادل در گفت وگو با ایسنا، ضمن تأیید 
این خبر اعلام کرد: ایشان تصمیم گرفته اند که در این دوره  از انتخابات شرکت نکنند و بنا دارند صرفاً 
جهت رسیدن اصولگرایان به یک لیست واحد و همگرایی نیروهای انقلابی عمل کنند تا ترکیب مجلس 

یازدهم تغییر یابد.

آشنا: حامی مالی شبکه ماهواره ای امیر کیست؟
مشاور رئیس جمهور و نماینده قوه مجریه در شورای نظارت بر صداوسیما در حساب توئیتری خود 
نوشت: بنا بر اطلاع رسیده شبکه ماهواره ای »امیر« پخش آزمایشی خود را روی یاه ست آغاز کرده 
است. »حسام الدین آشنا« همچنین نوشته است: این شبکه در حال پخش مجموعه گاندو است. 

حامی مالی این شبکه ماهواره ای کیست؟

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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فکر تو گنجایش هر چیز را ندارد، 
پس آن را برای آنچه »مهم« است، 

فارغ گردان.
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عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مشکلات متعددی در قم وجود دارد که از آن 
جمله مساله پارکینگ است؛ مسافران زیادی به قم می آیند و متاسفانه از پارکینگ مناسبی 

برخوردار نیستند.
آیت الله ابراهیم امینی در دیدار با شهردار قم، با تاکید بر اینکه شهر قم شهر ویژه ای است، 
اظهار کرد: مشکلات متعددی در قم وجود دارد که از آن جمله مساله پارکینگ است؛ 

مسافران زیادی به قم می آیند و متاسفانه از پارکینگ مناسبی برخوردار نیستند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: امیدواریم با همت و دقت شما و با عنایتی 
که دارید مشکلات شهر قم حل شود و شهر به شرایطی برسد که همه بتوانند به خوبی از 

ظرفیت های آن بهره مند شوند.
آیت الله امینی ضمن تقدیر از اقدامات شهرداری قم در سال های اخیر، گفت: هرچه 
می توانید در این شهر که مرکز روحانیت و انقلاب و تشیع است انجام دهید؛ قم شهری است 
که چندین هزار طلبه در آن در حال تحصیل هستند و تعدادی از آنها از شهرهای دیگر وارد 
قم می شوند و وقتی وارد این شهر می شوند انتظار دارند که خدمات مناسبی به آنها ارائه 

شود.
وی با اذعان به اقدامات گسترده شهرداری در حوزه فضای سبز، خاطرنشان کرد: ما و 

مردم کارهای صورت گرفته را می بینند که قابل تقدیر است.
شهردار قم :

احداث پروژه شهید کاظمی منوط به حل مسائل حقوقی است
شهردار قم  نیز در تین دیدارگفت: پروژه شهید کاظمی نمونه شرایط خاص قم است و ما 
تغییر طرح در این پروژه را انجام دادیم و طرحی که قبلا قرار بود اجرا شود به طور کلی تغییر 
کرد و پس از حل مسائل حقوقی پروژه با بارگذاری مطلوب و مناسب این منطقه اجرایی 
خواهد شد. دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد ، با بیان اینکه مسائل شهر قم خاص است، 
اظهار کرد: پروژه شهید کاظمی نمونه شرایط خاص قم است و ما تغییر طرح در این پروژه را 
انجام دادیم و طرحی که قبلا قرار بود اجرا شود به طور کلی تغییر کرد؛ در حال حاضر پروژه 
به صورت پارکینگ استفاده می شود و تا حدودی با سرمایه گذار دچار مشکل هستیم و پس 

از حل مسائل حقوقی پروژه با بارگذاری مطلوب و مناسب این منطقه اجرایی خواهد شد.
شهردار قم بیان کرد: با حمایت رئیس مجلس شورای اسلامی مشکلات این پروژه حل 

شده و پس از طی مراحل قانونی و حقوقی کار شروع خواهد شد.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به پروژه عماریاسر، گفت: توافق با صاحبان ملک کار بسیار 
مشکلی است تا بتوانیم شرایطی فراهم کنیم که حقی از کسی ضایع نشود، با چارچوبی که 

مشخص کردیم برنامه های خود را پیش می بریم.
هزار و 7۰۰ میلیارد تومان پروژه شهری در حال پیگیری است 

وی با بیان اینکه نزدیک به هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان پروژه عمرانی در شهر در حال 
افزود: در حوزه فضای سبز، حمل و نقل عمومی و عمرانی پروژه های  پیگیری است، 
گسترده ای را در دستور کار پیگیری و اجرا داریم. شهردار قم با اشاره به نامگذاری روز ورود 
حضرت معصومه)س( به قم به عنوان روز قم، اظهار کرد: برنامه های متنوعی را برای معرفی 
ظرفیت های قم در نظر گرفتیم و طی چند روز در حوزه های فرهنگی، زائر، اقتصادی و… 
برنامه های ویژه ای اجرا خواهد شد. دکتر سقائیان نژاد گفت: ظرفیت های نهفته این شهر 
باید برای مردم قم و دیگران در سطح ملی و بین المللی مطرح و برجسته شود.وی با تاکید 
بر اینکه در سال ۹۸ بالغ بر ۲۰ هزار مترمربع طرح پارکینگ سازی در شهر داریم، گفت: این 

برنامه باید چندسال ادامه پیدا کند تا مشکل پارکینگ به مرور در قم حل شود.
سالیانه ۳۰۰ هکتار به فضای سبز قم اضافه می شود 

شهردار قم با بیان اینکه سالیانه ۳۰۰ هکتار به فضای سبز قم اضافه می شود، افزود: 
بوستان هزار هکتاری قم نیز از میدان مفید به سمت کوه خضر و دوبرادران در حال احداث 

است که ظرفیت های متفاوت گردشگری و تفریحی در آن پیش بینی شده است.

آیت الله امینی در دیدار با شهردار قم :

مشکل کمبود پارکینگ در قم حل شود

بسیج  سازمان  رئیس  سلیمانی  غلامرضا  سردار 
مستضعفین روز پنجشنبه در سفری یکروزه به قم با 
تعدادی ازعلما و مراجع تقلید دیدارو گزارشی از فعالیت 
های این نهاد  انقلابی را ارائه کردو علما ومراجع تقلید  

هم توصیه ها و رهنمودهای را بیان نمودند
آیت الله نوری همدانی:

بسیج برکات فروانی برای ملت داشته است
یکی از مراجع تقلید شیعیان در دیدار رئیس سازمان 
بسیج گفت: بسیج پناهگاهی برای مردم است و کسانی 
در نزد پروردگار محبوب هستند که خدمت بیشتری به 

مردم برسانند.
آیت الله حسین نوری همدانی ، اظهار داشت: برخی 
از موجودات به فرموده قرآن دارای اصل ثابتی هستند 
که ثمره آنها نیز با برکت است و امروز بسیج نیز نعمت 

بزرگی است که برای ملت برکات فروانی داشته است.
وی با بیان اینکه بسیج در تمامی عرصه حضوری فعال 
داشته که کمک کار مردم و نظام جمهوری اسلامی 
است، افزود: بسیج در عرصه سیل خوب عمل کرد و 

برای محرومان نیز اقدامات خوبی انجام داد.
این استاد سطوح عالی حوزه علمیه قم ادامه داد: 
امروز در شرایط منطقه، کشور ایران دارای امنیت خوبی 
است و این امر با تلاش نیروهای نظامی و بسیج محقق 
مردم  روایت  اساس  بر  اینکه  بیان  با  وی  است.  شده 
نیازمند امنیت، عدالت و فراوانی نعمت هستند گفت: 
نزد  در  کسانی  و  است  مردم  برای  پناهگاهی  بسیج 
پروردگار محبوب هستند که خدمت بیشتری به مردم 

برسانند.
آیت الله علوی گرگانی :

بسیج همچون رگ های حیاتی کشور است
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید 
شیعیان نیزدر دیدار رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
اظهار داشت: بسیج به منزله رگ های حیاتی کشور 

است که اگر نباشد مشکلات زیادی خواهیم داشت.
وی گفت: امروز خدمات بسیج که بر اساس فرمان 
امام راحل به جامعه ارائه می شود بسیار گسترده است 
و اگر بسیج در وظایف خود کوتاهی کند کشور مرده 

خواهد بود.
این استاد سطوح عالی حوزه به کارشکنی دشمنان در 
برابر انقلاب اسلامی نیز اشاره کرد و گفت: با همت و 
تلاش همه مردم و مسئولان می توان بر مشکلات فائق 
ارائه خدمت  برای  را  باید تلاش خود  و مسئولان  آمد 
بیشتر به مردم به کار گیرند.آیت الله علوی گرگانی از 
تلاش های بسیج در عرصه های مختلف نیز تقدیر کرد 
و گفت: بسیجیان همواره با اخلاص در عرصه حضور 

دارند و باید قدردان آنها باشیم.
آیت الله جوادی آملی:

همه مردم بسیجی هستند 
آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید نیزدر 
رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: اصل  دیدار 
به  »اعتماد  کرد  فراموش  را  آن  نباید  که هرگز  مهمی 
خداست«، او هرگز ما را تنها نمی گذارد درنتیجه اگر 
عالمانه و عاقلانه به وظایف خود عمل کنیم هرگز جا 

برای یأس و ناامیدی نیست. 
کرد:   بیان  سلیمانی  غلامرضا  سردار  دردیدار  وی 
حضرت امیر)ع(  درنامه ای خطاب به مردم مصراشتند 
اقتصادی  و  اجتماعی  فرهنگی،   سیاسی،  خواب 
نگذارید  باشد، هرگز  باید درچشم شما درحد مزمزه 
خواب از محدوده چشم شما فراتر برود و وارد محدوده 
و  نمی خوابد  شما  دشمن  چون  شود؛  هوشیاریتان 

همیشه بیدار است، لحظه ای غفلت، پیامدهای تلخی 
به همراه خواهد داشت در نتیجه باید همواره در صحنه 
بود و این معنای بسیجی بودن است. این مرجع تقلید 
گفت: همه مردم بسیجی هستند! چرا که باید همواره 
از قضیه  نیمی  رهبرخوب  داشتن  باشند؛  در صحنه 
است، رهبر ولو حضرت علی ابن ابیطالب )ع(باشد، 
نباشند، شکست قطعی  مادامی که مردم در صحنه 
و  کرامت  دهه  ما  که  حالی  در  داد:  ادامه  وی  است. 
ولایت و امثالهم داشتیم، برخی دهه غارت و چپاول 
این تفاوت که دهه های  با  انداختند،  به راه  در کشور 
ما ده روزه است اما دهه آنها ده سال طول کشید؛ لذا 
بیان حضرت امیرعلیه السلام این است که وقتی شما 
می خواهید یک نظام را اداره کنید هم نسبت به اعمال 
خود و اتفاقاتی که در داخل کشور رخ می دهد درصحنه 
باشید و هم نسبت به عملکرد دشمن هوشیار باشید و 
فعالیت های آنها را هم مرتباً رصد کنید که این کار یک 

برنامه ریزی و تقسیم کار دقیق می طلبد.
مدیر حوزه های علمیه کشور :

بسیج ناب ترین نهاد انقلاب است
رئیس  دیدار  نیزدر  کشور  علمیه  حوزه های  مدیر 
سازمان بسیج مستضعفین با اشاره به برکات بسیج در 
انقلاب اسلامی گفت : بسیج ناب ترین نهادی است 
که از درون انقلاب جوشیده و رشد و توسعه پیدا کرده 

است.
و  مهم  را  بسیج  به  بخشی  ،عمق  اعرافی  الله  آیت 
تاثیرگذار دانست و گفت: عمق بخشی به بسیج بسیار 
مهم است که خوشبختانه در این عرصه موفقیت های 
خوبی پیدا کرده است. آیت الله اعرافی صدور فرهنگ 
بسیجی به خارج از مرزهای کشور را بابرکت دانست و 
گفت: بسیج مستقیم و غیرمستقیم الگوی خودش را 
به دنیا صادرکرده است گرچه به این نام نباشد اما مهم 
فرهنگ و الگوی بسیجی است که صادر شده است 
و دیگران از آن الگو برداری کرده اند. وی بسیج دانش 
آموزی و دانشجویی را مهم دانست و گفت: آینده کشور 
و مملکت به دست این دو قشر مهم است و بسیج در این 
مراکز باید نماینده علم باشد و بسیجیان گرامی در این دو 

عرصه باید متناسب با آن وارد شوند.
برخی حرف ها درباره قم غیر منصفانه است

 مدیرحوزه های علمیه با تقدیر از مسجدمحور بودن 
فعالیت های بسیج گفت: از رویکرد مسجد محور بودن 
مدیریت  باید  نیز  مسجد  در  و  کنم  می  تقدیر  بسیج 
کارها با روحانی مسجد باشد.امام جمعه قم با انتقاد 
از کسانی که غیرمنصفانه می گویند قم در این چهل 
سال چه کرده است گفت: علی رغم برخی حرف های 
غیرمنصفانه، قم در این مدت کارهای عظیمی در عرصه 
های مختلف علمی و دینی انجام داده است که در جای 

خود و در فرصت مناسب قابل بیان است.
آیت الله اعرافی افزود: مدیریت حوزه درصدد آن است 
که داشته ها و سرمایه های پیشین را حفظ کرده و بر 
آن بیفزاید و درعرصه های گوناگون برای تحقق این امر 
تلاش های خوبی صورت گرفته است. وی افزود: وجود 
بیش از ۳۰۰ مرکز و موسسه دینی و فرهنگی در قم و 
بیش  چاپ  و  علمی  های  انجمن  برای  مجوز  صدور 
از یکصد مجله  در رشته های مختلف علمی از دیگر 

ویژگی های این شهر مقدس است.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه)س(:

تقویت معنویت در جامعه رسالت
 مهم بسیج است

دیدار  نیزدر  معصومه)س(   حضرت  آستان  تولیت   

رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت:  تقویت معنویت 
درجامعه که در بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی نیز به آن 

تاکید شده رسالت مهم بسیج است. 
آیت الله سید محمد سعیدی روز پنجشنبه در دیدار 
بسیج  سازمان  رئیس  سلیمانی،  غلامرضا  سردار 
مستضعفین، بیان کرد: بسیجیان با جانفشانیهای بسیار 
درهمه عرصه ها به ویژه دردوران دفاع مقدس، به خوبی 
نشان دادند که شایسته ترین افراد برای پیروی از سیره 
رسول الله)ص( و گسترش معنویت در جامعه هستند و 
می توانند با عمل به ارزش های دینی، مشکلات کشور 

را حل کنند.
وی با اشاره به این که مسئولان و فرماندهان بسیج 
وظیفه  خود  کاری  درمحیط  معنویت  درگسترش 
سنگینی برعهده دارند،  افزود: معنویت برای نهادهایی 
ضرورت هاست  مهمترین  از  سپاه  و  بسیج  همچون 
امام  ظهور  مقدمات  شاخص،  افراد  تربیت  با  تا 

عصر)عج( فراهم شود.
وی با بیان اینکه هرچه سطح مسئولیت بیشتر شود 
می گیرد،  قرار  افراد  کمین  در  گسترده تری  خطرات 
ادامه داد:  اگر مسئولان ارشد دروظیفه خود کوتاهی 
کنند،  عده بسیاری به فساد کشیده می شوند،  بنابراین 
نیاز است تا مسئولان بسیج نسبت به مساله نظارت در 

محیط کاری خود، اهتمام لازم را داشته باشند.
خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  سعیدی  الله  آیت 
جعفر  امام  و  الله)ص(  رسول  ولادت  ایام  تبریک  با 
صادق)ع( گفت:  ایام میلاد ائمه اطهار)ع( بهترین زمان 
برای گسترش ارزش های الهی و ترویج سبک زندگی 
اسلامی است و اگر از این موقعیت ها استفاده نشود، 
فرصت خنثی سازی تهاجم فرهنگی دشمنان از دست 

می رود.
رئیس سازمان بسیج:

ابتکارات جوانان بسیجی در اجرای بیانیه 
گام دوم باید شناسایی شود

 رئیس سازمان بسیج مستضعفین نیز در این دیدارها  
گفت: باید برای هر یک از موضوعات بیانیه گام دوم 
انقلاب نقشه راه تعریف کرد و ابتکارات جوانان بسیج در 

این راستا باید شناسایی شود.
امسال  داشت:  اظهار   ، سلیمانی  غلامرضا  سردار 
هفته بسیج را در شرایطی آغاز می کنیم که در چهلمین 
سالگرد فرمان صدور بسیج به دستور امام راحل قرار 

داریم.
وی گفت: چهل سالگی بسیج با صدور بیانیه گام دوم 
از سوی رهبر معظم انقلاب نیز  همزمان شده و تجربه 
بسیج و سازماندهی این سازمان در راستای پاسخگویی 
جمله  از  مختلف  عرصه های  در  کشور  نیازهای  به 

محرومیت زدایی، تجربه گرانسنگی است.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین افزود: این سازمان 
با تکیه بر نیروی جوان به دنبال خلق تمدن سازی است 
و بسیجیان در حال به روز رسانی برای انجام رسالت های 

تعریف شده خود هستند.
وی اظهار داشت: باید برای هر یک از موضوعات بیانیه 
گام دوم نقشه راه تعریف کرد و ابتکارات جوانان بسیج در 

این راستا باید شناسایی شود.
فرهنگی،  جهاد  از  بخشی  گفت:  سلیمانی  سردار 
ایجابی است و بخشی نیز مقابله با نفوذ و ناتوی فرهنگی 

دشمن است که بسیج در این عرصه نقش آفرین است.
وی ادامه داد: راهیان نور و برگزاری کنگره های شهدا 
و نیز ورود بسیج به عرصه تولیدات تلویزیونی از جمله 

برنامه های فرهنگی بسیج است.

دردیدار رئیس سازمان بسیج مستضعفین با علما و مراجع تقلید مطرح شد

 بسیج پناهگاهی برای مردم 

طرح: محمد علی رجبی

کارت بازرگانی تبدیل بزُ به بنِز!!! 
نتیجه کارت های بازرگانی اجاره ای، پیرزنی است که در واقعیت 

مالک یک حیوان است اما 7۰۰ پورشه به اسمش وجود دارد...

در آگهی مزایده عمومی مرحله اول) نوبت اول(
شهرداری اندیشه مندرج در ایمان شماره ۴۹۱۸ 

به تاریخ۹۸/۰۸/۲۱ صفحه اول
به اشتباه آرم سازمان سیما، منظر وفضای 

سبزشهرداری اندیشه کارشده است که 
لگو شهرداری اندیشه صحیح می باشد که 

بدینوسیله اصلاح می گردد.

اصلاحیه

خطیب نمازجمعه قم :

مبارزه با فساد در تمام ارکان نظام دنبال شود 
خطیب نمازجمعه قم با تاکید بر اینکه برخورد قضائی باید قاطع و جامع باشد گفت: مبارزه با فساد 

باید جامع و در تمام ارکان و فرآیندهای حکومت دنبال شود.
آیت الله علیرضا اعرافی ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه قم در مصلی این شهر با تاکید بر اینکه 
امت اسلام باید یکپارچه و منسجم چنان در صحنه حضور یابد که دشمن فرسنگ ها از سرزمین های 
آنان دور شود، به ضرورت مبارزه با فساد اشاره کرد و افزود: این کار را قوه قضائیه آغاز کرده و در این مسیر 
باید جدی بود؛ مبارزه با فساد باید جامع و در تمام ارکان و فرآیندهای حکومت دنبال شود، اینکه امروز 
می بینیم فسادهای سنگین رخ داده و دل دلسوزان را به درد آورده است به خاطر غفلت ها و غرض هایی 
است که در گذشته بود است. وی با بیان اینکه دستگاه قضائی و اجرایی و قانون گذاری باید بیدارتر از 
قبل شوند افزود: مبارزه با فساد نیاز به عزم جامع دارد و باید افراد پاک دست انتخاب شوند و همه باید 
به انتخاب افراد سالم وسواس به خرج دهند؛ قوانین ما باید بازدارنده و تامین کننده عدالت باشند و 
دستگاه های مختلف با تمام وجود مقابل فساد بایستند. اعرافی با تاکید بر اینکه برخورد قضائی باید 
قاطع و جامع باشد گفت: در مسیر مبارزه با فساد انحراف نرویم، حاشیه نسازیم و تبعیض قائل نشویم و 
کمک کنیم مسیر مبارزه پیش برود. وی اظهار کرد: به جای اینکه انتقاد ناروا کنیم و حاشیه سازی غلط 
داشته باشیم و از برخی مفسدان دفاع کنیم باید حامی این مسیر باشیم؛ ملت انتظار دارند که با تمام 
قاطعیت و هوشمندانه در برابر تمام مفسدان و مبارزه با فساد اقدام قاطع به عمل آید.  وی در بخش 
دیگری از سخنان خود با گرامیداشت هفته وحدت گفت: امروز وحدت نیاز عاجل امت اسلام و امروز 
این امت دچار مشکلات متعددی است و هفته وحدت ما را به سمت هم گرایی و خنثی کردن توطئه 
دشمنان فرا می خواند. اعرافی با تاکید بر اینکه وحدت بر مبنای مبانی اسلامی نیاز امت اسلامی است 
افزود: ما به عنوان یک امت در مبانی فکری مشترکیم و در نظامات دینی و مناسک اسلامی مشترکات 
زیادی داریم و منافع اسلامی هم مشترک است؛ این سه پایه وحدت امت اسلامی است و چرا امت 
اسلام با بیش از ۱.۵ میلیارد جمعیت و ارزش های متعالی به این شکل اسیر دشمن است و پراکنده در 
سیل دشمن قرار دارد. وی ضرورت پرداختن به اشتراکات بین امت اسلامی تاکید کرد و افزود: مبانی 
سه گانه مشترک ما، مارا به همگرایی دعوت می کند و امت اسلام باید بازار علم، فناوری و اقتصادی 
مشترک داشته باشد و در برابر اشغال گران و دشمنان متحد شود؛ امت اسلام مگر نمی بیند این روزها 

فلسطین عزیز ما زیر سیل حمله دشمنان قرار دارد.

رئیس شورای اطلاع رسانی استان قم مطرح کرد

همکاری خوب مردم قم دراجرای 
طرح سهمیه بندی سوخت

دراجرای طرح  استان همکاری خوبی  این  مردم  قم گفت:  استان  رسانی  اطلاع  رئیس شورای 
سهمیه بندی سوخت داشتند و درحال حاضر هیچ مشکلی درجایگاه های سوخت قم وجود ندارد. 

بیژن سلیمان پور افزود:  اجرای طرح ساماندهی سوخت وقیمت بنزین توسط دولت برای اصلاح 
ساختار اقتصادی و کمک به بخش بزرگی از مردم آماده و به استانها ابلاغ شده بود که برنامه ریزی لازم 

درخصوص این موضوع دراستان قم صورت گرفت.
وی اضافه کرد: مردم قم،خادمان خود را در بخش های مختلف به خوبی همراهی کردند و قم جزء 
استانهایی بود که با آرامش و نظم خوبی این طرح به اجرا درآمده و هیچ مشکلی درجایگاه های 
سوخت ، قبل و بعد از اجرای طرح وجود نداشت. وی گفت: شب گذشته کمی ازدحام درجایگاه های 
سوخت گیری شاهد بودیم که با فرهنگ خوب مردم قم ، مشکل خاصی ایجاد نشد و درحال حاضر، 
آرامش حاکم است و هیچ مشکلی وجودندارد. سلیمان پور اظهار داشت:  بقیه الزامات اجرای طرح 
سهمیه بندی سوخت نیز به مرور به اطلاع مردم خواهد رسید. وی اظهار داشت: درخصوص افرادی 
که تاکنون موفق به دریافت کارت سوخت نشده اند، نیز هیچ مشکلی نیست و ادارات پست قم آماده اند 
که روند کار را تسهیل نمایند، این افراد هیچ نگرانی نداشته باشند زیرا سهمیه آنان تا شش ماه ذخیره 

می باشد. درحال حاضر ۵۰ جایگاه عرضه فرآورده های نفتی درقم فعال است.


